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مدیرعامل آبفا هرمزگان:

17 پروژه آبرسانی در هرمزگان 
به بهره برداري مي رسد

رئیس دانشگاه علوم پزشکی هرمزگان:
نگرانی ما از انتقال بیماری 

در سرویس های مدارس است
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 گروه خبر //  مديرعامل آب و فاضلاب هرمزگان از 
افتتاح و بهره برداري 17 پروژه آبرسانی همزمان با 

هفته دولت خبر داد.
   به گزارش خبرنگار دریا ، امین قصمی با بیان اینکه 
پروژه های مذکور با اعتبــاری بالغ بر 6 هزار و 721 
میلیــارد ریال مورد بهره برداری قرار می گیرد، افزود: 
بــا بهره برداری از این پروژه هــا 94 هزار نفر از آب 
آشامیدنی سالم بهره مند و وضعیت آب 350 هزار نفر 
بهبود می یابد. وی با بیان اینکه فاز دوم آبشــیرین کن 
بندرعباس و طرح آبرســانی به سردشت بشاگرد ماه 
گذشته به عنوان دو پروژه بزرگ حوزه آب به دستور 
رئیس جمهور از طریق ویدئو کنفرانس به بهره برداری 
رســید، افزود: با افتتاح این پروژه بخشی از جمعیت 
شهرستان های بشاگرد، بندرعباس و شهرستان خمیر 
از آب شرب بهره مند و وضعیت آبرسانی به این مناطق 
بهبود یافت.مدیرعامل آب و فاضلاب در ادامه به دیگر 
پروژه های قابل افتتاح آبفا در هفته دولت اشاره کرد و 
افزود: توسعه و اصلاح شبکه آب سطح شهر بندرعباس 
به طول 10 کیلومتر، اجــرای 1.2کیلومتر خط انتقال 
دزک، بهبــود وضعیت تامین آب روســتاهای بالولی 
و ســرریگ به طول 2 کیلومتر، آبرسانی به روستای 
آغاســین پایین سیاهو شامل حفر و تجهیز یک حلقه 
چاه، خط انتقال آب به طول 3 کیلومتر، احداث ایستگاه 

پمپاژ، دو باب مخزن و توســعه شبکه آب به طول 5 
کیلومتر، سایت نمک زدایی مهدی آباد فین به ظرفیت 
150 متر مکعب در روز و احداث ایســتگاه پمپاژ و 
اجرای خط انتقال آب آن به طول 4 کیلومتر، اصلاح، 
بازسازی و توسعه شــبکه آب مجتمع شمیل به طول 
12 کیلومتر، بهره برداری از پروژه اصلاح شبکه آب و 
انشعابات روستاهای طبل، چاهو و گوران قشم به طول 
۸ کیلومتر و بازسازی ایستگاه پمپاژ آب شیرین کن مپنا 
درگهان طی روزهای آینده به بهره برداری می رسد.به 
گفته قصمی بــا بهره برداری از این پروژه ها، وضعیت 
آب مشترکین حوزه مرکزی استان هرمزگان بهبود نسبی 
خواهد یافت.مدیرعامل آب و فاضلاب هرمزگان در 
ادامه به بهره برداری از چند پروژه در شرق هرمزگان 
اشــاره کرد و افزود: در این هفته پروژه های آبرسانی 
به روســتاهای دشت صفا و پشته گیش شامل حفر و 
تجهیز یک حلقه چاه، اجرای سه کیلومتر خط انتقال و 
چهار کیلومتر شبکه داخلی، آبرسانی به مجتمع برنطین 
به طول 65 کیلومتر شامل توسعه و اصلاح شبکه آب 
و استاندارد ســازی یکهزار و 900 فقره انشعاب آب، 
اصلاح خط انتقال روستای لیمویی بخش رودخانه به 
طول 3 کیلومتر، تامین آب روستای جغین شمالی شامل 
حفر و تجهیــز یک حلقه چاه و اجرای 500 متر خط 
انتقال مورد بهره برداری قرار می گیرد.وی همچنین از 

بهره برداری سه پروژه در غرب هرمزگان اشاره کرد و 
افزود: همزمان با هفته دولت سایت نمک زدایی کوخرد 
و چاله گریند به ظرفیت 750 متر مکعب در شبانه روز، 
خط انتقال آب شــیرین کن کوخــرد و چاله گربند به 
طول چهار و نیم کیلومتر در شهرستان بستک و تامین 
آب روستای بستانه شامل احداث یک باب مخزن به 
ظرفیت 500 متر مکعب و اجرای چهار کیلومتر شبکه 
توزیع آب در بندرلنگه به بهره برداری می رسد.قصمي 
ابراز امیدواری کرد، با بهره بــرداری از این پروژه ها 
شاهد تحول چشمگیری در وضعیت آبرسانی به شهرها 

و روستاهای استان هرمزگان باشیم.

گروه خبر // طی مراســمی با حضور 
مديران ارشــد شــرکت توســعه 

خدمــات دريايی و بنــدری بتاء 1۲ 
به  جديد  ســواری  خودرو   دستگاه 

ترمینال های عملیاتی شرکت بتاء در 
بندر شهید رجايی وارد شد.

   به گــزارش خبرنــگار دریا ؛ مهدی 
قائم مقامی مدیرعامل شــرکت توسعه 
خدمات دریایی و بنــدری بتاء گفت :  
این خودروهای ســواری شامل هشت 
دســتگاه پژو 405، سه دستگاه سراتو و 
یک دســتگاه پژو پارس است با توجه 
به برنامه ریزی ها بــرای تقویت ناوگان 
خودرویــی ترمینــال های یــک و دو 
کانتینری بندر شــهید رجایی در بخش 
عملیاتی  امروز شــاهد این هســتیم که 
12 خــودرو جدید به ناوگان خودرویی 

شــرکت بتاء در جهت افزایش تحرک و 
توان عملیاتی افزوده شد.

  وی از تخصیص اعتبار 36 میلیارد ریال 
برای خرید این خودروها خبر داد و بیان 
کرد: علیرغم تحریم ها هرگز در مســیر 
رشد و پویایی فعالیت های شرکت بتاء 
در بندر شهید رجایی بن بستی نمی بینیم و 
پرسنل بخش های فنی و عملیاتی شرکت 
بتاء بعنوان یکی از اپراتورهای اصلی بندر 
شهید رجایی در ایام تعطیل و غیرتعطیل 
و گرما و شرجی برای چرخاندن چرخه 
اقتصادی کشور در بندر شهید رجایی در 

تلاش هستند.

گروه گزارش //  مقرر شده ظرفیت تولید فولاد کشور بر اساس 
سند چشم انداز 1۴۰۴ به ۵۵ میلیون تن برسد. بر همین اساس، 
فولاد مبارکه که در حال حاضــر حدود نیمی از تولید فولاد 
کشور را بر عهده دارد، در نقشه راه خود به گونه ای برنامه ريزی 
کرده که با اجرای طرح های توســعه ای که عمدتا در منطقه 
جنوب کشور اجرا خواهد شد، همچنان سهم ۵۰درصدی خود 

را در تولید فولاد کشور حفظ کند. 
   برای تحقق این امر، علاوه بر اقدامات انجام  شده در فولاد مبارکه، 
مجتمع فولاد ســبا و واحد ۸00 هزار تنی فولاد سفیددشت، مقرر 
شــد که ظرفیت فولاد هرمزگان نیز از 5/ 1 میلیون به 2 میلیون تن 
افزایش یابد؛ ضمن اینکه در فولاد هرمزگان احداث یک خط  نورد 
ورق عریض و همچنین احداث یک واحد احیا مستقیم به ظرفیت 
900 هزار تن در دستور کارگروه فولاد مبارکه قرارگرفته و پیش بینی 
می شود که پس از امضای قرارداد در آینده نزدیک در کمترین زمان 
اجرا شــده و به بهره برداری برسد.با به بار نشستن خط نورد عریض 
در فولاد هرمزگان که ظرفیت آن 2/ 1 میلیون تن در ســال است 
و ورق های خــاص را تولید خواهد کرد، این شــرکت دیگر تنها 
یک تولیدکننــده صرف تختال نخواهد بــود. این افزایش ظرفیت 
بــا انجام اصلاحاتی در واحد فولادســازی و ریخته گری و برخی 
زیرساخت های شــرکت عملیاتی خواهد شد. در همین خصوص 
پروژه های متعددی در دست اقدام است و برخی از آنها نیز در آینده 
نزدیک شروع به کار خواهد کرد.احداث این خط، زمینه دستیابی به 
ارزش  افزوده بیشــتری را فراهم خواهد کرد؛ به عبارت بهتر شمش 
فولاد هرمزگان در بخش دیگری از کارخانه به ورق عریض تبدیل 
خواهد شد.ورق های خروجی این خط نورد در صنایع کشتی سازی، 
نفت و گاز، پتروشیمی و بسیاری از صنایع دیگر استفاده خواهد شد و 
با توجه به نیاز بازارهای داخلی و خارجی، ارزش افزوده قابل توجهی 
برای شرکت و گروه فولاد مبارکه ایجاد خواهد کرد. مدیرعامل فولاد 
هرمزگان در مورد اینکه در حال حاضر در فولاد هرمزگان با استفاده 
از دو واحد احیای مستقیم یک میلیون و 65 هزار تن آهن اسفنجی 
تولید می شــود گفت: با توجه به اینکه ظرفیت فولاد هرمزگان قرار 
است به 2 میلیون تن افزایش یابد به آهن اسفنجی بیشتری نیاز است 
و به همین دلیل احداث یک مدول احیای مســتقیم به ظرفیت 900 
هزار تن در سال در این توسعه ها در نظر گرفته  شده است. در مورد 
جزئیات بیشتر طرح یادشده، گفت وگوی  را با فرزاد ارزانی مدیرعامل 

فولاد هرمزگان در ادامه بخوانید:
   چه شرکت هایی در کشور خط تولید ورق عریض )پلیت 

میل( در اختیار دارند؟
   به دلیل به کارگیری فناوری پیشرفته در مرحله نورد تولید ورق های 
عریض و همچنین کاربردهای خاص این دسته از ورق های فولادی 
در صنعت، تنها کارخانه های منحصربه فرد در دنیا قادر به توسعه و 
سرمایه گذاری در این زمینه هستند. در ایران برای نخستین بار در سال 
۸4 با تاسیس شرکت فولاد اکسین خوزستان و با همکاری شرکت 
دانیلی ایتالیا این شرکت قادر به تولید ورق های عریض فولادی تا 
حداکثر عرض 5/ 4 متر شد. ازاین رو پس از شرکت فولاد اکسین، 
شــرکت فولاد هرمزگان با اجرا و راه انــدازی خط تولید ورق های 
عریض با ظرفیت یک میلیون و 200 هزار تن در سال دومین کارخانه 
کشــور در زمینه تولید ورق های عریض خواهد بود. نکته بســیار 
حائز اهمیتی که می توان در طرح توســعه ورق های عریض شرکت 
فولاد هرمزگان به آن اشــاره کرد این است که این واحد با رویکرد 

بومی سازی فناوری و تجهیزات احداث خواهد شد.
   میــزان مصرف این نوع ورق در کشــور به چه میزان 

است؟
  ورق های عریض گرم یکی از محصولات مهم و اســتراتژیک در 

صنعت فولاد محسوب می شود که به طور عمده در زمینه فعالیت های 
خاص از جمله صنایع نفت، گاز، ماشین سازی، سازه های دریایی، 
کشتی سازی، پتروشیمی، تجهیزات نیروگاهی، سازه های فلزی در 
ساختمان و ... کاربرد دارند؛ اما آنچه مصرف ورق های عریض را در 
کشور و کشورهای همسایه، بسیار متمایز ساخته و بیش  از پیش حائز 
اهمیت کرده است استفاده از ورق های عریض در صنایع نفت و گاز 
برای ساخت لوله های انتقال سیالات )نفت و گاز( با تمرکز بر تولید 
انواع گریدهای خاص فولاد API مقاوم به محیط های گازترش و 
شیرین است. از این  رو با توجه به اجرای پروژه های نفت و گاز در 
کشور و ظرفیت ذخایر کشف  شده جدید و انجام طرح های توسعه 
انتقال نفت و گاز به کشور همسایه و نیز سایر مناطق کشور، می توان 
چشم انداز روشنی برای مصرف انواع ورق API برای سال های آتی 
در کشور متصور شــد.بر اساس مطالعات صورت گرفته پیش بینی 
 API می شود ســالانه حدود 700هزار تن نیاز به انواع گریدهای
در کشور تقاضا وجود داشته باشد که درمجموع با احتساب مصارف 
سایر صنایع در بخش های ورق های دریایی، ماشین آلات سنگین، 
مخازن، پتروشــیمی و بخش ساختمان برآورد می شود در صورت 
سرمایه گذاری های زیرساختی تا افق سال 1404 حدود 2 میلیون تن 
در کشور نیاز به ورق های عریض ضخیم )پلیت( وجود داشته باشد.

   در صــورت کمبود این نوع ورق، ســالانه  چه میزان 
واردات لازم است؟

  بخش قابل توجه واردات ورق های عریض به بازار داخل به میزان 
پروژه های در دست اجرای صنعت نفت و گاز در کشور بستگی دارد. 
در سال های گذشته به دلیل اجرای پروژه های نفت و گاز در کشور 
توسط وزارت نفت و عدم تأمین این نوع محصولات در کشور غالبا 
تامین ورق های عریض از طریق واردات صورت می گرفت. در حال 
حاضر با بالا رفتن ظرفیت شرکت فولاد اکسین در زمینه نورد ورق 
API X 70 و تامین اســلب مورد نیاز آنها از طریق شرکت فولاد 
مبارکه از واردات جلوگیری به عمل  آمده است و پیش بینی می شود 
در چشــم انداز پنج ساله آتی صنعت فولاد کشور با راه اندازی تولید 
ورق های عریض شرکت فولاد هرمزگان جنوب، کشور از واردات 

ورق های عریض کاملا بی نیاز شود.
   در صــورت راه اندازی این خط تولید از ســوی فولاد 
هرمزگان، شــرکت شما چه درصدی از سهم بازار را تامین 

خواهد کرد؟
  براســاس مطالعات صورت گرفته از تقاضای بازار، احداث خط 

پلیــت میل مبتنی بر طراحی و تولید محصول متمایز به لحاظ ابعاد 
و کیفیت های خاص، به عنوان بهترین استراتژی توسعه سبد محصول 
گروه فولاد مبارکه در بازار در نظر گرفته  شده و حضور پایدار شرکت 
را در بازارهای داخلی و صادراتی تا سال های آینده ضمانت می کند 
و باعث افزایش قدرت رقابت و افزایش سهم بازار می شود. از طرفی 
با توجه به توسعه ظرفیت صنایع لوله سازی، پتروشیمی، ساخت وساز، 
ماشین آلات و ... در سال های آتی نیاز این صنایع به ورق های عریض 
در کشور بیش  از پیش با رشد قابل توجهی مواجه خواهد شد و سهم 

شرکت فولاد هرمزگان در تامین نیاز بازار تعیین کننده خواهد بود.
  آیا هدف صادراتی برای این محصول در برنامه دارید؟

  نقشه راه فروش و بازاریابی شرکت در بخش صادرات متمرکز بر 
بازارهای پرکشــش است. از این  رو با توجه به منابع نفت و گاز در 
کشورهای حوزه خلیج فارس و اجرای طرح های توسعه میدان های 
نفت و گاز در کشورهای منطقه خاورمیانه و شمال آفریقا، صادرات 
ورق های عریض فــولادی API در بازارهــای هدف صادراتی 
کشورهای منطقه به دلیل برخورداری از منابع نفت و گاز هدف گذاری 
شده است.همچنین با توجه به پیش بینی نیاز کشورهای اروپایی و 
بخشی از مناطق آسیا به ورق های ضخیم عریض با گریدهای ویژه 
مورد استفاده در بخش های زیرساخت ها، تجهیزات نیروگاهی، بویلر 
و مخازن تحت فشــار و ماشین آلات ســنگین هدف گذاری شده و 
بازارهای بسیار مناسبی برای عرضه محصولات جدید شرکت خواهد 

بود.
   در صــورت راه اندازی این نــوع ورق، به چه میزان از 

خروج ارز جلوگیری خواهد شد؟
  همان گونه که اشاره شد با توجه به طرح های توسعه خطوط صنایع 
نفت و گاز در کشــور، ســالانه نیاز بازار داخل بر اساس مطالعات 
 API به عمل آمــده حدود 700 هزار تن انــواع ورق های فولادی
خواهد بود که بخش قابل توجهی از این میزان شامل ورق های عریض 
در ساخت لوله های انتقال سیالات با قطر 56 اینـــچ و 4۸ اینچ در 
صنایع نفت و گاز به کار می رود که در حال حاضر و سال های آتی 
بیشترین مصرف سهم ورق های عریض را خواهد داشت. با احتساب 
 API X ۸0 و API X اینکه ورق هــای عریض فولادی با گرید
70 )با ابعاد معمول و ویژه( با توجه به نوع کاربری آنها حداقل 700 
دلار محاسبه شود که در صورت تامین نیاز از داخل کشور به میزان 
قابل توجهی از خروج ارز از کشور جلوگیری به عمل خواهد آمد.

همچنین در بخش های دیگر صنایع که نیاز آنها به ورق های عریض 
باکیفیت های ویژه است و در زمینه فعالیت های سازه های دریایی و 
سازه های فلـزی، نیروگاهی، پتروشیمی و ... دارای کاربردهای خاص 
هستند و به طور عمده از محل واردات تامین می شوند با تامین آنها 
توسط شرکت، از خروج میزان قابل  توجهی ارز از کشور جلوگیری 

به عمل می آید.

مدیرعامل آبفا هرمزگان:

17 پروژه آبرسانی در هرمزگان به بهره برداري مي رسد

 ورود 1۲ خودرو جديد به ترمینال های عملیاتی شرکت بتاء 
در بندر شهید رجايی 

1

شرایط نامناسب اقامه نماز در پایانه 
مسافربری بین شهری بندرعباس

 در صورت عدم پرداخت بدهی، نسبت به وصول بدهی مالیاتی قطعی شده و جریمه های مترتب اقدام خواهد شد
گروه  خبر // مديرکل امور مالیاتی هرمزگان از تعیین مالیات مقطوع برای خريداران سکه حداکثر به میزان ۲۰۰ 

قطعه در سال 1397 که در موعد مقرر اظهارنامه تسلیم نکرده اند، خبر داد.
   به گزارش خبرنگار دریا ؛ شــاکر رضا مریدی خاطرنشــان کرد: تمامی اشخاص حقیقی که در سال 1397 اقدام به 
خرید و تحویل حداکثر 200 قطعه سکه از بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران نموده، لیکن نسبت به تسلیم اظهارنامه 
مالیاتی در موعد مقرر قانونی ) حداکثر تا یکم تیرماه 139۸( اقدام نکرده اند، مشمول مالیات مقطوع موضوع تبصره ماده 
)100( قانون مالیات های مســتقیم اصلاحیه مورخ 31 تیرماه 1394 تعیین شده در دستورالعمل شماره 507/9۸/200 

مورخ139۸/3/12 بوده و این مالیات برابر مقررات قطعی می باشد.مریدی افزود: چنانچه اشخاص مورد اشاره تاکنون 
مالیات مقطوع تعیین شده را پرداخت ننموده اند، می توانند حداکثر تا تاریخ1399/6/31 با مراجعه به میز خدمت عملیات 
الکترونیکی مالیاتی سازمان امور مالیاتی کشور به نشانی httP://tAX.gov.Ir ، نسبت به پرداخت مالیات متعلق اقدام 
و از تسهیلات مقرر در بخشودگی جریمه های مالیاتی با رعایت مقررات مربوط بهره مند شوند.مریدی تصریح کرد: در 
صورت عدم پرداخت بدهی قطعی شده در مهلت تعیین شده، در اجرای مقررات فصل نهم از باب چهارم قانون مالیات 
های مستقیم، نسبت به وصول بدهی مالیاتی قطعی شده و جریمه های مترتب از طریق عملیات اجرایی اقدام خواهد شد.

صفحه 2 را بخوانید

فرماندار بندرعباس هشدار داد

عرضه قلیان در سواحل، همچنان ممنوع 

آبا بتن ساحل                    
تولید و عرضه بتن آماده

دفترمرکزی :32212828 -32212929
کارخانه :32561030-31

آدرس :بندرعباس- بلوار امام خمینی نرسیده  به میدان 
شهدا نبش خیابان دانش ساختمان  بنی هاشمی واحد 2

Aba Beton Sahel

مدیرعامل فولاد هرمزگان اعلام کرد 

فولاد هرمزگان در مسیر ارزش افزوده بیشتر 

مدیرعامل فولاد هرمزگان اعلام کرد 

فولاد هرمزگان در مسیر 
ارزش افزوده بیشتر 

موش های گربه مانند 
2محلات دی

مرا
ل 

سو
در

حم
س: م

عک



رئیس سازمان جهادکشاورزی هرمزگان  تاکید کرد 
انتقال کشت سبزی و صیفی به گلخانه ها 

  هرمزگان گفت: با رعایت سیاست بهره وری محصول ،افزایش 
تولید را خواهیم داشــت که بالطبع تولیــد اقتصادی محصول را در 
بخش کشــاورزی استان خواهیم داشت. به گزارش خبرنگار دریا؛ 
علی باقرزاده همائی در نشســت شورای مدیران این سازمان اظهار 
کرد: در ســال زراعی جدید هدف، افزایش تولید محصول بوده و 
بایستی تولیداتی که نیاز استان است را کشت کنیم.وی افزود: رعایت 
برنامه کشت و سطوح تعیین شده مورد تاکید وزیر جهادکشاورزی 
بوده و تعاون روستایی مکلف به مدیریت بازار در بخش کشاورزی 
می باشد.این مسوول با تاکید بر لزوم استفاد از تکنولوژی های جدید 
در بخش کشاورزی ابراز داشت: با استفاده از تکنولوژی های جدید 
در بخش کشاورزی بهره وری بهتری خواهیم داشت.باقرزاده در ادامه 
بیان داشــت: با رعایت سیاست بهره وری محصول ،افزایش تولید 
را خواهیم داشــت که بالطبع تولید اقتصادی محصول را در بخش 
کشــاورزی استان خواهیم داشت.وی با اشاره به اینکه عملکرد در 
بسیاری از محصولات کشاورزی استان بالا می باشد، اظهار کرد: با 
سورت کردن محصول لیموترش در استان موفق به مدیریت قیمت 
این محصول در استان شدیم.رئیس سازمان جهادکشاورزی استان 
هرمزگان همچنین به برنامه ریزی منجســم و دقیق از مرحله تولید 
تا بسته بندی محصولات کشــاورزی استان هرمزگان تاکید کرد . 
باقرزاده در بخش دیگری از سخنانش بر لزوم انتقال کشت سبزی و 
صیفی به گلخانه تاکید کرد و افزود: کشاورزان برای ادامه کشت در 
آینده بایستی به سمت انتقال این کشت به گلخانه ها سوق پیدا کنند.
وی با بیان اینکه درصدد تکمیل زنجیره تولید گوشــت مرغ در کل 
استان هستیم، افزود: در شهرستان بستک این زنجیره به طور کامل 
ایجاد شده است و قصد داریم تکمیل زنجیره تولید گوشت مرغ را 
به کل استان تعمیم دهیم.این مسوول در پایان خاطرنشان ساخت: 
مهمترین فعالیت های اقتصادی و تولیدی در اســتان هرمزگان در 
بخش کشاورزی انجام می شــود که این موضوع خود گواه بر این 
دارد که بخش کشــاورزی در توسعه اقتصادی استان نقش وافری 

خواهد داشت.

معاون سیاسی فرماندار بندرعباس عنوان کرد
لزوم آمادگی لازم جهت برگزاری کلاس های مدارس 

بصورت مجازی 
  گروه خبر//معاون سیاســی فرماندار بندرعباس گفت: برای 
برگزار نمودن کلاس ها بصورت مجازی و آنلاین باید بســتر و 
زیرســاخت های لازم آماده تا دانشــجویان و دانش آموزان با 
مشکل مواجه نشوند .به گزارش خبرنگار دریا  ، جلسه کمیسیون 
دانشــجویی به ریاســت فرزاد ابراهیمی معاون سیاسی،امنیتی و 
اجتماعی فرماندار در محل ســالن کنفرانس فرمانداری تشکیل 
شد.معاون سیاسی فرماندار بندرعباس در این جلسه ضمن تسلیت 
ایام محرم و عزاداری ابا عبدالله الحسین علیه السلام و تبریک هفته 
دولت و گرامیداشت شهیدان رجایی و باهنر اظهار داشت: دانشگاه 
باید محیطی امن برای دانشجویان باشد و روحیه نشاط، شادابی و 
آرامش برای دانشجویان فراهم شود.وی در ادامه گفت: با توجه 
 به اینکه در آســتانه بازگشــایی مدارس و دانشگاهها هستیم و 
هنوز ویروس منحوس کرونا وجود دارد احتمال زیادی می رود 
کلاس ها بصورت مجازی برگزار شــود.فرزاد ابراهیمی در پایان 
تصریــح کرد: برای برگزار نمــودن کلاس ها بصورت مجازی و 
آنلاین باید بســتر و زیرساخت های لازم آماده تا دانشجویان و 

دانش آموزان با مشکل مواجه نشوند.

خبر

خبری

سه شنبه 4 شهریور 1399

5 محرم 1442

سال نوزدهم شماره 3399

    
سرمقاله

  چند روز پیش که شنیدم پای یسنای هفت ساله  دختر بندرعباسي در محله 
آیت ا... غفاری زمانی که خوابیده بود، موش گاز گرفته و تشــک پراز خون 
 شده بود، بسیار ناراحت شدم.البته متاسفانه این موضوع در این محله و محلات 
حاشیه ای و بافت های فرسوده که از یک طرف فاضلاب در کوچه ها روان 
اســت واز طرفی دیگر خانه ها فرسوده و دیوارهای بلوکی و یا گلی در حال 
تخریب شدن هستند و برخی هم تخریب می شوند، پدیده ای عجیب و دوراز 
انتظار نیســت و موش و... به راحتی وارد خانه و اتاق ها می شــوند. همین 
موضوع باعث شده است که ساکنان اینگونه مناطق به امراض و بیماری های 
مختلفی مبتلا می شوند و میزان بیماری ها در محلات زیاد است و از طرفی 
دیگر بدلیل فقر و محرومیت حتی برخی توان رفتن پیش پزشک ویا تکمیل 
مراحل درمان را ندارند و گاهی جان شان را هم از دست می دهند که چنین 
مواردی هم کم نیستند. موش های گربه مانند بزرگ در این محلات باعث سلب 
آســایش و بیماری ساکنان می شوند و متولیان مربوطه به راحتی از کنار این 
موضوعات گذشته اند و توجهی به آن ندارند.از طرفی دیگر بدلیل فرسودگی 
 بیشــتر خانه های این محله، هرازگاهی می شنویم که سقف ودیوار برخی از 
خانه ها فروریخته اند و گاهی هم براثر بارندگی و کمترین زمین لرزه، سقف 
 ودیوارها آوار می شــوند که بارها گزارش هایی در این خصوص از طریق 
رسانه ها منتشر شده است وبرای مسئولان شنیدن این اخبار گویا چندان مهم 
نبوده ویک گوش شان در بوده و یک گوش شان دروازه. مادریسنا می گفت چند 
سال پیش زمانی که دیگ غذا را از روی اجاق گاز بلند کردم و به سمت بیرون 
رفتم و زمانیکه که به جلوی درب رسیدم، به ناگاه سقف آشپزخانه فروریخت که 
اگر چند لحظه زودتر سقف آوار شده بود، در زیر آن مدفون می شدم. البته وقتی 
این موضوع را گفت، بخاطر آوردم که آن سال گزارش این تخریب را منعکس 
کرده بودیم و در این ســال ها نیز ســقف ودیوار ده ها خانه تخریب شده اند 
وبرخی از آنها در رسانه ها منعکس شده که البته استانداری، شهرداری، شورای 
 شهر و هیچ نهادی برای این محله نسخه شفابخشی را نپیچید و گویا منتظرند تا 
خانه ها بطور کامل بر سر ساکنان آوار و آنها مدفون شوند و آنگاه شاید تصمیم 
بگیرندویا سلامتی وایمنی و امنیت ساکنان شهناز برای هیچکدام از مسئولان 
 پشت میزنشین استان وحتی کشور هم اهمیت ندارد؛ وگرنه در این سال ها اقدام 
می کردند. این محله همان محله ای است که 40 شهیدو از جمله اولین شهید 
انقلاب از هرمزگان، دومین شهید مدافع حرم از استان، شهدای ترور و... را در 
خود پرورانده است؛ اما بدلیل بی توجهی مسئولان استان و کم مهری شورای 
شهر با تصویب مصوبات غیرکارشناســی و غیرواقع بینانه برای هزینه های 
سنددار کردن املاک این محله، شهناز در بدترین شرایط قرار گرفته ونفسش به 
شمارش افتاده و کوچه های تاریکش مامن معتادان، مواد ومشروب فروشان، 
فاضلاب های روان و... شده است تا جایی که موش ها وارد خانه های اهالی 
شده اند و حتی کودکانی مانند یسنای 7ساله و مادرش را گاز می گیرند و مادر 
با پای خونین فرزند و تشک پر از خون، وحشت زده می شود و گویا چنین 
صحنه هایی برای مســئولان عادی شده است و اهمیتی ندارد وای کاش این 
مسئولان لحظه ای فرزند خودشان را جای یسناها قرار می دادند وآنگاه شاید 
تصمیمی برای این محلات می گرفتندکه در حال حاضر ساکنان این محلات 
شاید شهروند درجه چندمی برای مسئولان هستند که فریاد دردهای شان را 
نمی شنوند و اشکی از چشمان شــان برای زجرهای شان جاری نمی شود 

وشاید از درد ورنج آنها لذت می برند که اقدامی انجام نمی دهند.
  علی زارعی

موش های گربه مانند محلات

گروه خبر // رئیس دانشــگاه علوم پزشــکی 
هرمزگان گفــت: روند بیمــاری کرونا بجز در 
شهرستان میناب رو به کاهش است و نگرانی ما 
در بازگشائی مدارس، خطر انتقال بیماری به دانش 

آموزان در سرويس مدارس است.
   به گزارش خبرنگار دریا ؛  دکتر حســین فرشیدی 
در دیداری که به مناسبت روز پزشک با کمیته بهداشت 
اداره کل آموزش و پرورش هرمزگان داشــت، اظهار 
داشت: آموزش و پرورش و علوم پزشکی دو دستگاه 
مکمل یکدیگر هستند که یکی تربیت نیروی انسانی و 
دیگری سلامت همان نیروی انسانی را به عهده دارد.
وی افزود: در بازدیدهای صورت گرفته از آزمون های 
برگزار شده به خوبی نمایان بود که آموزش و پرورش 
تجربه خوبی در مبارزه با بیماری کرونا بدست آورده 
است و در بازگشائی مدارس ما نگران مدارس نیستیم 
بلکه بیشترین نگرانی از انتقال این بیماری در سرویس 
 مدارس است.فرشــیدی از کاهش بســتری شــدن 
بیماران کرونائی در بخش هــای مراقبت های ویژه 

بیمارستان های استان خبر داد و گفت: خوشبختانه با 
رعایت آحاد مختلف مردم در رعایت فاصله اجتماعی 
و اســتفاده از ماســک، هم اکنون وضعیت شــیوع 
 بیماری کوئید 19 در هرمزگان رو به کاهش است به 
گونه ای که تعداد افراد بستری در استان به زیر 200 
نفر رسیده است.رئیس دانشگاه علوم پزشکی هرمزگان 
 خاطر نشــان کرد: بجز شهرستان میناب که وضعیت 
بیماری کرونا در آن هنوز نگران کننده است، با رعایت 
پروتکل های بهداشتی در مراسم دهه اول محرم توسط 
عزاداران اباعبدالله الحسین علیه السلام، وضعیت استان 
 برای بازگشائی مدارس و برگزاری کلاس ها به صورت 
نیمه حضــوری مســاعدتر خواهد شد.فرشــیدی 
الکترونیکی شدن امورات دستگاهها و کاهش مراجعات 
حضوری را در پیشگیری و کاهش بیماری کرونا بسیار 
مؤثر برشمرد و افزود: آموزش و پرورش با این حجم 
بالای مخاطب باید خیلی جلوتر به سیستم الکترونیکی 
مجهز می شود و بسیاری از ارائه خدمات این دستگاه 
از جمله برگزاری آزمــون و برخی از آموزش های 

قابل ارائه در فضای مجازی، به صورت مجازی برگزار 
 و تصحیح اوراق و کاغــذ از چرخه آموزش کاهش 
می یافت.این مســئول اضافه کرد: بــا برنامه ریزی 
 مطلوب، مدون و مستمر باید نگرانی و اضطراب والدین 
دانــش آمــوزان را کاهش داد و احســاس آرامش 
 و امنیت را در جامعه بســط و توســعه داد. موسی 
دادی زاده سرخائی مدیر کل آموزش و پرورش استان 
هرمــزگان نیز در این دیدار گفت: آموزش و پرورش 
هرمزگان با حــدود400 هزار دانش آموز و قریب به 
27 هزار معلم رسمی، بیشــترین مخاطب را در بین 
دســتگاه های جامعه دارد که این مهم نشان می دهد 
برای موفقیت و توسعه کشور در ابعاد مختلف، نیازمند 
تعامل سازنده همه دســتگاهها و ارگانهای جامعه با 
آموزش و پرورش است.وی افزود: آموزش و پرورش 
هرمــزگان میزبان چندین آزمون و کنکور 99 بود که 
حجم بالائی از دانش آموزان را در بر می گرفت، ولی 
با همکاری علوم پزشــکی و استفاده از رهنمودها و 
سرکشــی های کارشناسان شــبکه بهداشت، آگاهی 

بخشــی و رعایت پروتکل های بهداشتی این گذر را 
 به ســلامت و صحت حداکثری پشت سر گذاشتیم. 
 دادی زاده بــا اشــاره به تصحیــح 170 هزار برگه 
دانش آموزان در آزمون دروس نهائی، بیان داشــت: 
معلمان نیز به مانند پزشکان و پرستاران در سنگر فعالیت 
خود که همانا علم آموزشــی و تربیت نیروی کارآمد 
است و با وجود شرایط سخت شیوع بیماری کرونا، با 
ایثار و گذشت روند و مسیر آموزش را تداوم بخشیدند.
 مدیرکل آموزش و پرورش اســتان هرمزگان گفت: 
یکی از مهمترین امورات جاری، اطمینان بخشــیدن 
بــه خانواده ها  و کاهش نگرانــی والدین از حضور 
فرزند خــود به محیط مدارس اســت که آموزش و 
 پرورش با گندزدائی، رعایت پروتکل های بهداشتی و 

فاصله گذاری اجتماعی درصدد تحقق آن است.

گروه خبــر // فرماندار بندرعباس گفت: با شــروع ايام محرم و 
عزاداريهای اباعبدالله الحســین )ع( حتی المقدور ســعی شود 
 عزاداريهــا در منــزل و در کنار خانواده ها انجام شــود و اگر بنا 
به برگزاری مراســم شــد حتما در محیط های باز با رعايت کامل 

پروتکل های بهداشتی باشد
   به گزارش خبرنگار دریا ، جلسه مشترک ستاد مدیریت بیماری کرونا 
شهرســتان و ستاد ساماندهی سواحل به ریاست عزیزاله کناری فرماندار 
در محل ســالن کنفرانس فرمانداری تشکیل شد.فرماندار بندرعباس در 
 این جلســه ضمن تســلیت ایام محرم و عزاداری آقا اباعبدالله الحسین 
علیه الســلام و تبریک هفته دولت و گرامیداشــت یاد و خاطره شهیدان 
رجایی و باهنر اظهار داشــت: ما در شــرایطی قــرار داریم که ویروس 

منحــوس کرونا همچنان وجود دارد و جامعه را دچار مشــکل کرده لذا 
باید همه به یکدیگر کمک کنیم تا بتوانیم این بیماری را شکســت دهیم.
 وی در ادامــه گفــت: مجموعه شــهرداری در خصــوص جمع آوری 
سگ های ولگرد با جدیت ورود کند و برابر اطلاعات واصله، در شهرداری 
منطقه 3 اقدامات خوبی در این زمینه صورت گرفته که لازم اســت سایر 
مناطق نیز به همین صورت اقدام کنند.این مقام مســئول بیان داشــت: با 
شــروع ماه محرم و ایام عزاداریهای آقا اباعبدالله الحسین حتی المقدور 
ســعی شــود عزاداریها در منزل و در کنار خانواده ها انجام شود و اگر 
 بنا به برگزاری مراســم شــد حتما در محیط های باز و با رعایت کامل 
پروتکل های بهداشتی شامل اســتفاده از ماسک، رعایت فاصله گذاری 
اجتماعی و ضدعفونی محل برگزاری باشــد تا با مشکلی در این زمینه 

مواجه نشویم.نماینده عالی دولت در شهرستان عنوان کرد: کلیه دستگاههای 
اجرایی، سازمانها و نهادهای دولتی باید محیط پیرامون خود را با پرچم های 
سیاه و سایر اقلام مربوط به ایام محرم حزن انگیز کنند.فرماندار بندرعباس 
در بخش بعدی سخنان خود گفت: عرضه قلیان در سواحل شهر بندرعباس 
همچنان ممنوع اســت و دستگاههای ذیربط نظارت لازم را در این زمینه 
داشته باشند. فرماندار بندرعباس همچنین با اشاره به مشکلات ناشی از 
فعالیتهای اقتصادی فاقد مجوز به شکل دستفروشی و غیره، تاکید داشت که 
انتظار است حوزه تخلفات شهرداری باجدیت و هوشمندانه در این زمینه 
 ورود کند و آنها را با بهره گیری از ظرفیت خالی مجتمع های تجاری در 
 مغــازه های خالی مســتقر کند.عزیزاله کناری تصریح کــرد: اصناف و

 اتحادیه های زیر مجموعه، نسبت به شناسایی و ساماندهی و اعمال قانون 
صنوف فاقد مجوز اقدام کنند. وی  همچنین در پایان تاکید کرد: بخشداران 
و دهیاران موظف هســتند در روســتاها بر اجرای مراسمات ایام محرم 
 نظارت داشته باشند و تاکید کنند حتی المقدور مراسم عزاداری در منازل 
انجام شــود و اگر غیر از این باشــد در محیط های باز با رعایت کامل 

پروتکل های بهداشتی صورت گیرد.

رئیس دانشگاه علوم پزشکی هرمزگان:

نگرانی ما از انتقال بیماری در سرویس های مدارس است

گروه خبر // مديرعامل شــرکت نفت ســتاره 
را  خلیج فارس طی حکمــی »روح الله ذاکری« 
به ســمت مدير بودجه و کنترل هزينه های اين 

شرکت منصوب کرد.
   بــه گزارش خبرنگار دریــا؛ »محمدعلی دادور« 
مدیرعامل شرکت نفت ســتاره خلیج فارس از آغاز 
رونــد اجرایی تدوین ســاختار ســازمانی چابک 
و نظام مند بــا ارائه تاپ چارت ســازمانی در این 

پالایشــگاه خبر داد.وی تصریح کــرد: این پروژه 
با هدف طراحی ســاختار جدید، چابک ســازی و 
روان ســازی فعالیت های اجرایی، بهبود فرآیندهای 
مدیریتی و عملیاتی، طبقه بندی و ارزیابی مشاغل و 
تدوین برنامه راهبردی منابع انسانی در قالب برنامه  ای 
جامع و توسط تیم مشاوران خبره و توانمند ساختار 

سازمانی آغاز شده است.
  مدیرعامــل شــرکت نفــت ســتاره خلیج فارس 

برجسته ســازی فرآیند های کلان در راستای تحقق 
چشم اندازها و راهبردها را از اهداف پیاده سازی این طرح 
 عنوان کرد و افزود: اجرای این طرح سبب تقویت نقش 
تعیین کننده شرکت نفت ستاره خلیج فارس در فروش 
فرآورده و حضــور قدرتمنــد در بازارهای ملی و 
بین المللی خواهد شــد.وی افزود: با تدوین ساختار 
ســازمانی چابک و نظام مند، تبیین اهمیت توســعه 
مستمر کســب و کار و دســت یابی به ویژگی های 

سازمان برتر بیش از پیش قابل حصول خواهد بود.
  دادور در پایــان نیز خبر از یک انتصاب جدید در 
شرکت نفت ستاره خلیج فارس داد و گفت: با بررسی 
کارشناســانه ای که صورت دادیم،  »روح الله ذاکری« 
از نیروهای توانمند هرمزگانی به سمت مدیر بودجه 
و کنترل هزینه های شــرکت نفت ستاره خلیج فارس 
منصوب شد که برای وی نیز آرزوی توفیق و خدمت 

خالصانه را داریم.

مدیر بودجه و کنترل هزینه های نفت ستاره خلیج فارس منصوب شد

پشت پرده سیاست 

 یکــی دیگر از کاربــران توئیتری با اشــاره به عمل کردن رهبــر انقلاب به   
توصیه های خود نوشت : »رهبری امروز فرمودند با مردم مستقیم حرف بزنید و 
خودشان بارها در مسائل مختلف به آن عمل کردند. مثلا در قضیه عمل جراحی 
که ایشــان داشــتند خیلی  راحت قبل از عمل اومدند جلوی دوربین و با مردم 
صحبت کردند و واقعیت را گفتند.« بعضی دیگر از کاربران هم با اشــاره به این 
قســمت از صحبت ایشان که فرمودند دولت باید نقاط ضعف و قوت خود را به 
مردم اطلاع رسانی کند نوشتند: »کاش هر دولتی که میاد سر کار به این توصیه 
عمل کنه، چی میشــه یک میزگرد از متخصصین تشکیل بدن و بگن بیایید ما 
رو نقد کنید، به خدا به نفع دولته« کاربر دیگری هم  با اشــاره به این قسمت از 
صحبت های حضرت آیت ا... خامنه ای که فرمودند : »یک ســال خیلی زمان 
است. یک سال یعنی ســه  تا صد روز به اضافه  یک 65 روز؛ زمان کمی برای 
کار نیســت« نوشت : » یعنی آقای روحانی شــما تو این یک سال، به اندازه 
 ســه تا دولت که بتونی توش مشکلات اقتصادی رو صد روزه حل کنی، وقت 

کار کردن داری ...«
قماری که بردش هم باخت بود 

گاردین: مخالفت قاطعانه اعضای شورای امنیت با طرح آمریکا، شکست قمار 
پمپئو بر ســر بازگرداندن تحریم ها علیه ایران بود . روزنامه انگلیسی گاردین 
در گزارشی به مخالفت اعضای شــورای امنیت درپی اقدام آمریکا علیه ایران 
پرداخته و این انزوای بی سابقه آمریکا را محصول سیاست های نادرست  وزیر 
خارجه آمریکا دانســته است. چندی قبل بود که رویترز در گزارشی اعلام کرد 
که  13 عضو از اعضای دایمی و غیر دایمی شــورای امنیت با ارسال نامه های 
رســمی با طرح آمریکا برای بازگشت تحریم های تسلیحاتی ایران، مخالفت و 
تصریح کردند که »آمریکا در جایگاهی قرار ندارد که بتواند اسنپ بک را اعمال 
کند؛ چرا که این کشــور عضوی از برجام نیست.« این کشورها همچنین اعلام 
کرده اند که اگر در این زمینه راه حل میانی مانند تمدید تحریم های تســلیحاتی 
ایران برای دوره ای محدود بود، از واشــنگتن حمایت می کردند. اما گویا مرغِ 
وزیــر امور خارجه آمریکا یک پا داشــته و »پمپئو« حاضر به پذیرش همین 
مقدار هم نشــده است. به گزارش ایلنا گاردین با نکوهش اقدامات اخیر پمپئو 
دراین خصوص نوشت:»شکســت قطعنامه آمریکا به طور مســتقیم به قمار 
پمپئو برای بازگرداندن تحریم های مکانیسم ماشه منجر شد.« این رسانه تاکید 
کرد:»دیپلمات های سازمان ملل می گویند انزوای آمریکا بازتاب سبک خشن 
پمپئوســت که کشورهای اروپایی را متهم به طرفداری از ایران کرد.« در همین 
زمینه نشریه گلوبال تایمز نیز با اشاره به انزوای بی سابقه آمریکا آن را محصول 
سیاســت های تحریمی دولت ترامپ بیان کرد و با اشاره به مقاومت 40 ساله 
ایران در برابر فشار ها و تحریم های آمریکا اظهار کرد:»تجربه سال های گذشته 
نشان داده در عرصه بین الملل کار زیادی از دست آمریکا برنمی آید جز تحریم 
 کــردن یا تهدید بــه تحریم و در نتیجه آمریکا در حــال ضربه زدن به خود و 
 دور شــدن  متحدانش اســت«. رادیــو بین المللی چین نیز در گزارشــی از 
نارضایتی کشورهای اروپایی از سیاست های دولت ترامپ خبر داد و گفت که 

سیاست های  آمریکا به منافع اقتصادی و امنیتی اروپا آسیب رسانده است. 

استقبال مادورو از ایده صادرات موشک های ایرانی به ونزوئلا 
این روزها شــمارش معکوس برای پایان تحریم تسلیحاتی ایران آغاز شده و 
جمهوری اســلامی می تواند از 27مهرماه هر سلاحی را که بخواهد بخرد یا 
بفروشد. اما در حالی که تا آن زمان حدود دو ماه باقی مانده، جنگ لفظی در 
آن سوی دنیا بین کلمبیا و ونزوئلا بر سر انتقال موشک های ایرانی به ونزوئلا 
بالاگرفته اســت . ابتدا »ایوان دوکه« رئیس جمهوری کلمبیا پنج شنبه مدعی 
شــده بود که مادورو رئیس جمهور ونزوئلا به دنبال خرید موشــک از ایران 
اســت تا از آن جا آمریکا را در تیررس قرار داده و به گروه های ضد دولت 
کلمبیا موشک برساند . در پاسخ به این ادعا بود که مادورو در نشست هیئت 
دولت ونزوئلا  گفت: این به ذهن من خطور نکرده بود و ســپس از »ولادیمیر 
پادرینو« وزیر دفاع این کشور خواست تا این ایده را دنبال کند و به شوخی به 
کابینه اش گفت تا این طرح را به عنوان یک راز نزد خود نگه دارند. مادورو در 
این جلسه خطاب به وزیر دفاع گفت: پادرینو، چه ایده خوبی است که با ایران 
صحبت کنی تا بدانیم آن ها چه موشــک های کوتاه برد، میان برد و دوربردی 
دارنــد و با توجه به روابط عالی که با ایران داریــم آیا ]خرید آن ها[ امکان 
دارد؟ ایران در روزهای اخیر از دو موشک جدید خود در حوزه موشک های 
بالستیک و کروز رونمایی کرد و وزیر دفاع کشورمان نیز این روزها در روسیه 
به سر می برد . امیر سرتیپ حاتمی ضمن بازدید از نمایشگاه نظامی مسکو در 
جریان نحوه کارکرد ســامانه دفاعی اس 400 نیز قرار گرفت.ایران و ونزوئلا 
در ماه های اخیر و همزمان با اوج گیری تحریم های آمریکایی علیه دو کشور 
روابط مهمی را با یکدیگر سامان داده اند و پس از اعزام چهار نفتکش ایرانی 
حامــل بنزین  به ونزوئلا ، تامین قطعات مهم مورد نیاز پالایشــگاه های این 
کشور آمریکای لاتین و تاسیس یک شعبه از فروشگاه های اتکا در کاراکاس، 
حالا گوشه چشمی هم به صادرات سلاح های راهبردی از جمله موشک های 
ایرانــی دارند. ایده ای که در صورت تحقق نه تنها قدرت بازدارندگی ونزوئلا 
در منطقــه آمریکای لاتین و در برابر دشــمنی به نام آمریکا را ارتقا می دهد 
بلکه نشانه بســیار مهمی از نفوذ جمهوری اسلامی در حیاط خلوت آمریکا 

نیز خواهد بود .
بازتاب توصیه های رهبر انقلاب در آخرین سال دولت در فضای مجازی 

توصیه های مهم رهبرمعظم انقلاب در آخرین ســال حضور دولت دوازدهم، 
در فضای توئیتر بازتاب گسترده ای داشت. کاربران به این قسمت از بیانات 
رهبر انقلاب که فرمودند: »با مردم مســتقیم حرف بزنید« بیشترین واکنش را 
داشــتند. یکی از کاربران با اشــاره به همین بخش از بیانات ایشان نوشت :  
»این که مســئولین مختلف در همه جا بلد نیســتند با مردم حرف بزنند فقط 
مشکل این دولت نیست، ضعف رســانه ای و  عدم مواجهه صحیح با افکار 
عمومی یک خلأ بزرگ در بحث مدیریتی بین مســئولین ماست. اگر به این 
توجه نکنند اتفاقات بدی خواهد افتاد.« یکی دیگر از کاربران با اشاره به این 
که  تاکید رهبری درباره سخن گفتن مسئولان با مردم  در خصوص کارهایی 
که موفق به انجام آن شــده اند و همچنین کارهایی که نتوانسته اند انجام دهند  

نوشت: این توصیه عین نسخه اعتماد زایی میان مردم و مسئولان است .

فرماندار بندرعباس هشدار داد

عرضه قلیان در سواحل، همچنان ممنوع 

آگهي مناقصه عمومي یك مرحله اي 
) 2099001105000049( شرکت ملی پالایش 

پخش فرآورده های نفتی ایران
شرکت خطوط لوله و مخابرات نفت ایران

مناقصه گزار : شركت خطوط لوله و مخابرات نفت ايران 
موضوع مناقصه : تعويض پوشش خط »26 بندرعباس/ رفسنجان حد فاصل كيلومترهاي 286 الي 290 ) بطول 4 كيلومتر (

مبلغ برآورد مناقصه : 867ر713ر406ر31 ريال 1- محل و مكان اجراي كار: مسير خط لوله »26 اينچ بندرعباس / رفسنجان 
حد فاصل كيلومترهاي 286 الي 290 

2- مدت اجراي كار: 12 ماه  3- نام دستگاه نظارت: واحد مهندسي حفاظت از خوردگي منطقه خليج فارس .4- قيمت ها متناسب 
با كالاي ساخت داخل با لحاظ كيفيت ارائه گردد.نوع و مبلغ تضمين شركت در فرآيند ارجاع كار : مبلغ 000ر000ر571ر1 
ريــال بصــورت يك يا تركيبي از ضمانت نامه هاي منــدرج در بند هاي الــف، ب، پ ،ج ،چ ،ح ، خ ماده 4 آيين نامه تضمين 
معاملات دولتي به شماره 5069/123402 مورخ 94/9/22 هيئت محترم وزيران يا تضمين وجه نقد  ميبايست به شماره شبا 
320100004101046871202043 بانك مركزي واريز گردد ضمنا«  تصويرضمانتنامه يا رسيد وجه آن در سامانه بارگزاري 
گردد . - درج كد اقتصادي و شناسه ملي جهت اشخاص حقوقي)الزامی( در پيشنهاد قيمت مندرج در سامانه ستاد. - دارا بودن 

گواهينامه صلاحيت پيمانكاري معتبر در رشته نفت و گاز يا رشته تأسيسات و تجهيزات با حداقل رتبه 5 الزامي ميباشد.
- گواهي تاييد صلاحيت ايمني) از اداره كار( الزاميست .زمان و نحوه  خريد اسناد مناقصه  از سامانه: شركت كنندگان مهلت 
دارند  تا ســاعت  14:30 روز يكشنبه مورخ 99/06/23  و با مراجعه به  سامانه تداركات الكترونيكي دولت) ستاد( به نشاني  

www.setadiran.ir نسبت به خريد اسناد و پرداخت هزينه از طريق اتصال به درگاه پرداخت الكترونيك اقدام نمايند.
لازم به ذكر است كليه مراحل برگزاري مناقصه از فرخوان تا انتخاب برنده از سايت مزبور انجام خواهد شد و لازم است مناقصه 
گران در صورت عدم عضويت قبلي در سامانه ستاد ، نسبت به ثبت نام و اخذ گواهي امضاء الكترونيكي  اقدام نمايند و جهت  

عضويت با پشتيباني سامانه ستاد به شماره 02141934 تماس حاصل فرمايند. 
زمان و مهلت تكميل و بارگزاري پيشنهادات در سامانه :شركت كنندگان مي بايست تا ساعت 14:30 دوشنبه مورخ 99/07/07 
نسبت به تكميل اســناد مربوطه و بارگزاري در سامانه تداركات الكترونيك دولت) ستاد( و تحويل اصل پاكت الف )ضمانتنامه 
شركت در فرآيند ارجاع كار( لاك و مهر شده به دفتر كميسيون مناقصات در مهلت مذكور و دريافت رسيد مربوطه اقدام نمايند.

زمان و محل گشايش پاكات : پيشنهادهاي واصله در ساعت  9:00 روز شنبه مورخ 99/07/19 در محل كميسيون مناقصات 
به آدرس:  تهران- خيابان سپهبد قرني- نرسيده به خيابان سپنــــد- پلاك 188-  طبقه  هشتم از طريق سامانه تداركات 
الكترونيك دولت ) ستاد( بازگشايي و خوانده خواهد شد. روش ارزيابی مالی: عبارت است از مرتب سازی قيمتهای پشنهادی 
نســبت به برآورد و انتخاب مناسب ترين قيمت بين آنها جهت كسب اطلاعات بيشتر درخصوص موضوع كار مناقصه با تلفن  

32469050-076 و 5990051-0913 تماس حاصل فرمائيد .
www.shana.ir                                    www.setadiran.ir                                 www.ioptc.ir

روابط عمومی  

نوبت اول

)  شماره مجوز  2746  .  1399  (



3جنوب کشور
سه شنبه 4 شهریور 1399

5 محرم 1442

سال نوزدهم شماره 3399

مُخم دارای فسفرهای بسیار است 
مُخم دارای فسفرهای بسیار است

چهل سالی ست کارم کشف اسرار است
نخستین بار من بودم که فهمیدم

هر انسانی تبش بالاست، بیمار است
و با تحقیق هایم روی صدها بزُ

مشخص شد که این حیوان علف خوار است
من از خار سرِ دیوار دانستم

که بی تردید خاری روی دیوار است
بشر تا پیش از این اصلاً نمی دانست
که وقتی وام می گیرد بدهکار است

پژوهش های من این را مشخص کرد
که هر مردی مجرد نیست زن دار است

پری شب در سونا دریافتم وقتی
درختی میوه اش کم نیست، پر بار است

پس از ده سال دقت روی یک خانه
توانستم بفهمم کار معمار است

مُخم فرسوده شد تا کشف کردم که
کِش از اصلی ترین ارکان شلوار است

دقیقاً هر دو شب یک بار ده مورد
از این کشفیده ها در صدر اخبار است

  مصطفی مشایخی
****

حرف حق
شمایی که سری داری و ریشی

چرا پیوسته در قر و قمیشی!
از این استان به آن استان به پرواز
ناهار اهواز هستی، شام کیشی…
فک و فامیل را بردی سر کار

نشد ناراضی از تو ، قوم و خویشی!
نه دیناری بدهکاری به یک بانک

نه شاکی از طلبکار سریشی
نه در تاب و تب رهن و اجاره
نه اندر اضطراب پول پیشی

نه دیدی از رفیقان بی مرامی
نه دشمن بر تو وارد کرده نیشی

نه افتادی به تور راهزن ها
نه چاقو خورده ای در گرگ و میشی

تو را ای همکلاسی، خاطرم هست
گرفتی صفر، جبر و انگلیشی!

و الان هم حقوق ات هست بالا…
نگنجد صفرها در هیچ فیشی!

موتور گازی – که من باشم – بعید است
رسد روزی به گردت میتسوبیشی!

شبانه روز پای ماهواره!
یکی از خبرگان نصب دیشی!
خلاصه هرکسی جای شما بود

به گربه با ادب می گفت: پیشی!
کمی هم فکر مردم باش گاهی!

اگر از حرف حق، دلخور نمیشی…

  حمید هنرجو

طنز

آگهی مناقصه عمومی یك مرحله ای همزمان با ارزیابي كیفي )فشرده(
شركت شهركهای صنعتی هرمزگان در نظر دارد اجرای پروژه ذيل را بر اساس قانون برگزاری مناقصات مصوب 
مجلس شورای اسلامی و به استناد آيين نامه راه اندازی و فعاليت سامانه تداركات دولت، مصوب هيات محترم 

وزيران از طريق سامانه تداركات الكترونيكی دولت برگزار نمايد .

امور پیمانهای شركت شهركهای صنعتی هرمزگان

زمانبندی مناقصه : از كليه مناقصه گراني كه واجد شــرايط فوق مي باشند دعوت مي گردد نسبت به تهيه اسناد و شركت در 
مناقصه، در موعد مقرربه شرح ذيل اقدام نمايند.

الف- تهيه اسناد مناقصه : از تاريخ 1399/06/03 لغايت 1399/06/10 تا ساعت 19:00     
 ب- بارگذاري اسناد مناقصه از طريق سامانه ستاد : حداكثر تا روز دوشنبه تاريخ 1399/06/24  ساعت 13:00

* ارسال پاكت الف بصورت حضوري)مهر و لاك شده (حداكثر تا روز دوشنبه تاريخ  99/06/24 راس ساعت 13:00مي باشد. 
پ- بازگشايي پاكات )الف و ب و ج( در رديف 1: روز چهارشنبه تاريخ 99/06/26 به ترتيب رديف هاي جدول فوق  راس ساعت 

09:00        -  بازگشايي پاكات )الف و ب و ج( در رديف 2 :  روز چهارشنبه تاريخ 99/06/26 راس ساعت 10:00
ث- محل خريد و بازگشــايی پاكات مناقصه : كليه مراحل برگزاری مناقصه از دريافت اســناد تا ارائه پيشنهاد مناقصه گران و 
بازگشايی پاكات از طريق سامانه تداركات الكترونيكی دولت)ستاد( به آدرس www.setadiran.ir انجام خواهد شد و لازم است 
مناقصه گران در صورت عدم عضويت قبلی، مراحل ثبت نام در سايت مذكور و دريافت گواهی امضای الكترونيكی را جهت شركت 
در مناقصه محقق ســازند . ج- پاكت  الف : پاكت )الف( هم در سامانه ستاد بارگذاری و هم بصورت حضوری )مهر و لاك شده(
تحويل دستگاه مناقصه گزار  به آدرس بندرعباس – سه راهی فرودگاه- بلوار علی ابن ابيطالب-روبروی هنرستان شهيد رجايی- 

دبير خانه شركت شهركهای صنعتی هرمزگان – تلفن: 33665351-076 گردد.
د- نوع تضمين شــركت در فرآيند ارجاع كار پيمانكاري: بصورت ضمانتنامه معتبر بانكي يا فيش واريزی شناســه پرداخت 
347056762257130814111439788888  و شــماره شبا IR 08010000400156704018517 نزد بانك مركزي ، 

بنام تمركز درآمد شركت شهركهای صنعتی هرمزگان.
 WWW.ISIPO.ir :سايت شركت

ردیف

1

2

موضوع

اجراي شبكه توزیع آب و مخزن 500متر مكعبي شهرك 
صنعتي ميناب به مدت 5 ماه شمسي

توسعه شبكه فشار متوسط )20كيلو ولت( برق و خط 
انتقال واقع در شهرك صنعتي ميناب به مدت 8 ماه شمسي

مبلغ تقریبي برآورد )ریال(

41.931.295.239

29.845.051.698

مبلغ تضمين شركت درمناقصه)ریال(

2.100.000.000

1.500.000.000

گواهي صلاحيت
حداقل پایه 5 رشته 

آب
حداقل پایه 5 رشته 

نيرو

شناسه آگهی : 928631 

 حســن سیلاوی سرويس اســتان ها //استاندار 
خوزستان با اشاره به اهمیت پروژه ريلی بندر امام 

– شادگان - خرمشــهر، گفت: اتصال بندر امام به 
از  دريای مديترانه، قدرت مانور صادرات و خروج 
وابستگی به نفت را برای ما فراهم می کند و نقش 

محوری و اساسی دارد. 
   به گزارش خبرنگار دریا ؛ غلامرضا شریعتی در آیین 
کلنگ زنی فاز نخست پروژه راه آهن بندر امام خمینی 

- شادگان - خرمشهر که در محدوده سربندر- شادگان 
برگزار شــد، در جمع خبرنگاران اظهار کرد: بندر امام 
خمینی)ره(، بندر اول فله ای و بندر دوم تجاری کشور 
است. نقش و ســهمی که این بندر در معیشت و اداره 
کشــور دارد بر کسی پوشیده نیست و به این دلیل باید 
راه های انتقال کالا و اتصال این بندر متنوع باشــند.وی 

با اشــاره به اهمیت پروژه ریلی بندر امام - شــادگان 
- خرمشــهر، افزود: این پروژه ریلی، بندر امام خمینی 
را به خرمشهر و شــلمچه و پس از آن به بصره متصل 
می کند و از آن طــرف نیز بندر امام به دریای مدیترانه 
متصل می شــود. اتصال بندر امام بــه دریای مدیترانه، 
قدرت مانور صادرات و خروج از وابســتگی به نفت 

را برای ما فراهم می کند و نقش محوری و اساســی در 
این زمینه دارد.استاندار خوزستان بیان کرد: این پروژه 
ریلــی، امکان حمل مواد اولیــه و محصولات را برای 
فولاد شــادگان فراهم می کند و از این بابت در حوزه 
تجاری می تواند نقش مهمی برای ما ایفا کند.  شریعتی 
با اشاره به اهمیت این پروژه ریلی، گفت: راه آهن یکی 
از زیرساخت های اصلی توسعه است و با گسترش آن 
در استان به توسعه پایدار خوزستان کمک می شود. باید 
اهتمــام بورزیم که مابقی این پروژه نیز کامل شــود تا 
بتوانیم از این طریق به شــلمچه و پس از آن به دریای 
مدیترانه متصل شویم و شــرایط توسعه برای کشور و 

استان را فراهم کنیم.

 آرزو توکلــی ســرويس اســتان ها // 
مديــرکل بهزيســتی کرمان بــا بیان 
اينکه بیش از 9۰ درصد کــودکان کار و 
خیابانی اســتان اتباع افغانی هســتند، 
 عنــوان کــرد: در پنج مرکــز روزانه و 
شــبانه روزی کار نگهــداری و تحصیل، 
 حمايــت از خانواده ها ايــن افراد دنبال 

می شود. 
    بــه گــزارش خبرنــگار دریــا ؛ عباس 
صادق زاده در نشســت خبری به مناســبت 
هفته دولت اظهار کرد: در ســازمان بهزیستی 
کــه یــک ســازمان اجتماعی اســت 1۸9 
 ماموریت را بــه عهده داریم کــه اغلب آنها 
ماموریت های تخصصی اجتماعی است.وی با 
اشاره به اینکه عمده ماموریت های ما تخصصی 
است، افزود: ساماندهی معتادان، برنامه ریزی 
 در رفاه و ســلامت اجتماعــی و ... از جمله 
مهم ترین ماموریت های بهزیســتی اســت و 
استان کرمان طی سال های گذشته با مشارکت 
خوب مردم توانســته در بسیاری از حوزه ها 
قدم هایی را بردارد.مدیرکل بهزیســتی استان 
کرمان با اشاره به اینکه مسئولیت نگهداری و 
سرپرســتی 4000 کودک بی سرپرست را در 
استان کرمان داریم که به نسبت جمعیت آمار 

خوبی نیست افزود: 3.3 درصد جمعیت کشور 
را داریم و جمعیت کودکان بی سرپرســت در 
استان نسبت به کشور 16 درصد است این در 
حالی است که سهم دولت در هزینه نگهداری 
این افراد بسیار کم است و هزینه ای که صورت 
 می گیرد بیشتر توســط مردم و خیرین تامین 
می شــود.وی با اشــاره به اینکــه ما یکی 
 از دســتگاه هایی هســتیم کــه 94 درصد 
 فعالیت ها توســط مراکز خصوصــی انجام 
می شــود و خرید خدمت داریم، گفت: همه 
مراکز نگهــداری معلولان در اســتان کرمان 
غیردولتی اســت و همه مراکــز درمان اعتیاد 
ســرپایی، نگهداری موقت و ماده 16 توسط 
بخش غیردولتی اداره می شود و تنها یک مرکز 
دولتی داریم.صادق زاده تصریح کرد: 20 درصد 
از خدمات بهزیستی به صورت الکترونیک ارائه 
می شــود و یکی از مسئولیت هایی که در این 
دولت دنبال کردیم، افزایش سهم الکترونیکی 
کردن خدمات اســت.مدیرکل بهزیستی استان 

کرمان گفــت: مراکز مثبت زندگی که در هفته 
دولت امســال فعالیت خود را آغاز می کنند، 
ماموریت ارائه خدمات حوزه بهزیســتی را به 
طور کامل به شکل الکترونیکی به مردم جامعه 
دارند و می تواند ســهم مــا را به 50 درصد 
افزایش بدهد.وی با اشــاره به اینکه اســتان 
کرمان 156 مرکز مثبت زندگی را باید فعال کند 
که به ازای هــر 450 پرونده یک مرکز ایجاد 
خواهد شــد تصریح کرد: مراکز مثبت زندگی 
 خدمات سطح یک را به شکل الکترونیکی ارائه 
می کنند که خدماتی است که به همه جامعه در بحث 
صدور مجوزها، فرزندخواندگی، خدمات مربوط 
 به معلولیت ها، توانمندسازی، اشتغال و ... ارائه 
می شود.مدیرکل بهزیستی استان کرمان گفت: 
در مناطق محروم تعداد پرونده ها به 150 مورد 
تقلیل داده شده زیرا پراکندگی مناطق مشکلاتی 
را به وجود می آورد و تلاش می شود خدمات 
مراکز مثبت زندگی ارزان تر، ســریع تر و درب 
منازل ارائه شــود و ســعی کردیم جغرافیای 

تجمــع مددجویــان و پرونده ها را مشــخص 
کنیم.وی با اشــاره به اینکه در شهرستان کرمان 
22 مرکز مثبت زندگی فعال خواهد شــد که در 
مرحلــه اول 1۸ مورد آماده اســت، گفت: کار 
این مراکز در واقع ارائــه خدمات از راه دور به 
مددجویان است.صادق زاده با اشاره به فعالیت 
مرکــز "توان به" در بهزیســتی اســتان کرمان 
اظهار کرد: بســیاری از خدماتــی که در حوزه 
ســالمندی نیاز دارند، از طریق این سامانه قابل 
دریافت است و نیاز به مراجعه به مراکز نیست.
مدیرکل بهزیستی استان کرمان با اشاره به اینکه 
اپلیکیشن ناشــنوایان را طراحی و بهره برداری 
 کردیم کــه امیدواریم از این طریق خدمات را به 
 ایــن عزیــزان ارائه کنیــم بیان کــرد: یکی از 
ماموریت های اصلی بهزیســتی توانمندسازی 
است و در این راستا توانمندسازی، ایجاد اشتغال 
و ارائه تســهیلات صورت می گیرد که در حال 
حاضر این مســئله )ارائه تســهیلات از سوی 
بانک ها( به ســهل ترین شکل ممکن رسیده و 

همکاری بانک ها در این راســتا بسیار خوب 
است.وی افزود: در حال حاضر سقف تسهیلات 
اعطائی بــه مددجویان بهزیســتی 50 میلیون 
تومان شــده و اســتقبال کارفرمایان از نیروها 
خیلی افزایش یافته و شرایط برای توانمند شدن 
افراد جمعیت هدف خیلی بهتر از گذشته فراهم 
 است.صادق زاده تصریح کرد: مسئله ای وجود 
 دارد کــه از آن رنج می بریــم و باید فرهنگ 
توانمند شدن و استقلال و دست به بازوی خود 
گرفتن را بتوانیم ایجاد کنیم.وی بیان کرد: متاسفانه 
 افرادی به مســتمری هــای حداقلی رضایت 
می دهند اما از زندگی آبرومند و بهتر از مستمری 
خیلی استقبال نمی کنند.مدیرکل بهزیستی استان 
کرمان در بخش دیگری از ســخنانش گفت: در 
استان کرمان معلولیت های جسمی حرکتی رتبه 
اول را دارد که تصادفــات جاده ای و معلولیت 
ناشــی از پرت شدن از درخت و ... علت عمده 
آن است و معلولیت های ذهنی نیز به دلیل شرایط 
نامساعد دسترسی افراد به آگاهی های این حوزه 

به وجود می آید.وی اظهار کرد: هر سال 35 تا 
40 هزار نفر معلولیت مادرزادی در کشور متولد 
می شود که قانون پیشــگیری از معلولیت را از 
استان کرمان به مجلس شــورای اسلامی ارائه 
کردیم و خوشبختانه این قانون در مجلس مصوب 
شــد.صادق زاده در ادامه گفت: استان کرمان به 
دلیل همجواری با اســتان های مرزی، ترانزیت 
مواد مخدر، شــیوع اعتیاد یکــی از زمینه های 
خلق کودکان بدسرپرست است و کودکان استان 
از بی سرپرستی به بدسرپرستی تبدیل شده اند.

وی تصریح کرد: در گذشته 70 درصد کودکانی 
که در مراکز بهزیســتی نگهداری می شدند، بی 
سرپرســت بودند و امروز ۸7 درصد از جمعیت 

مراکز نگهداری کودکان بدسرپرست هستند.

استاندار خوزستان مطرح کرد

افزایش قدرت صادرات با اتصال بندرامام به مدیترانه

امیرحسین حائری زاده سرويس استان ها // نماينده 
مردم تفت و میبد در مجلس شــورای اسلامی و 
رئیس مجمع نمايندگان استان يزد با اعلام آمادگی 
و حمايت بــرای پیگیری نیازها و خلاءهای قانونی 
بخش های اقتصادی استان در مجلس اعلام کرد: با 
توجه با شرايط موجود در کشور مباحث اقتصادی با 

قید فوريت در مجلس پیگیری می شود. 
   به گزارش  خبرنگار دریا ؛ سیدجلیل میرمحمدی در 
نشست مدیران دستگاه های اقتصادی استان یزد با بیان 
اینکه مجلس یازدهم نگاه ویژه ای به مسائل اقتصادی 
دارد از مدیران اقتصادی استان خواست نیازهای قانونی 
این بخش را در قالب طرح کارشناســی شده، دقیق و  
مدون به منظور پیگیــری در مجلس در اختیار مجمع 

نمایندگان استان قرار دهند.وی ادامه داد: این اقدام باید 
هر چه زودتر انجام شــود؛ چراکه  اگر طرح به روز و 
موثر باشدبا قید فوریت دنبال می شود و تاخیر در ارائه 
طرح، ممکن است باعث طولانی شدن رسیدگی به آن در 
مجلس شود.نماینده مردم تفت و میبد در مجلس شورای 
اسلامی اقدامات دستگاه های اقتصادی استان را مطلوب 
ارزیابی کرد اظهار داشــت: آمادگی داریم با همکاری و 
تعامل مســئولان اقتصادی استان نشست هایی را برای 
حل مشکلات با کمک کمیسیون اقتصادی مجلس داشته 
باشــیم و این فرصت فراهم است تا از رئیس کمیسیون 
اقتصادی مجلس برای سفر به یزد و بازدید از طرح های 
اقتصادی دعوت به عمل آید.مدیرکل امور اقتصادی و 
دارایی اســتان یزد نیز با گرامیداشت هفته دولت و یاد 

و خاطره شهیدان رجایی و باهنر، گزارشی از وضعیت 
اقتصادی استان را ارائه کرد و گفت: تولید ناخالص داخلی 
اســتان در ســال 95 ،  26 هزار و 600 میلیارد تومان 
بوده است.علی نمازی، سرانه ناخالص داخلی استان در 
سال 95 را  23.4 میلیون تومان اعلام کرد و گفت: سهم  
اشتغال استان در بخش کشاورزی  7 درصد ، صنعت 43  
و مابقی مربوط به بخش خدمات است.وی ضریب جینی 
شاخص سنجش اقتصادی استان را 32 صدم اعلام کرد 
و یادآور شد: از این نظر استان یزد در جایگاه دهم کشور 
قرار داریم.مدیرکل امور اقتصادی و دارایی استان یزد نرخ 
بیکاری استان در بهار سال 99 را  7.6 درصد اعلام کرد 
و گفت: میزان مشــارکت اقتصادی در استان 41 درصد 
است که در رتبه  17  کشور قرار دارد.نمازی گفت: نرخ 
تورم در ســال 9۸ در استان یزد 35.7 درصد بوده  و از 
نظر شاخص امنیت ملی سرمایه گذاری رتبه نخست و از 
نظر شــاخص های کسب و کار رتبه پنجم کشور را در 
اختیار داریم و شــاخص های اقتصادی استان در میان 

استان های منطقه ۸ کشور برتر است.

رئیس مجمع نمایندگان یزد:

 مباحث اقتصادی با قید فوريت پیگیری می شود

حسن سیلاوی سرويس اســتان ها //دبیر ستاد 
پیگیری اجرای سیاست های کلی اقتصاد مقاومتی 
قوه قضايیه در دادگســتری خوزستان با اشاره به 
اينکه برخی شعب بانکی در استان برای پرداخت 
تســهیلات کرونا مقاومت می کننــد، گفت: برای 
روسای اين شــعب که در پرداخت اين تسهیلات 
به صورت جزيره ای و سلیقه ای عمل کنند، پرونده 

قضايی تشکیل خواهد شد.
   به گــزارش خبرنگار دریا ، نعمــت اله بهروزی در 
نشست شــورای گفت وگوی دولت و بخش خصوصی 
استان در سرســرای این شــورا  اظهارداشت: رئیس 
کمیســیون هماهنگی بانک های خوزستان با قاطعیت 
اعلام می کند که بانک ها در پرداخت تسهیلات مربوط 
به کسب و کارهای آسیب دیده از شیوع کرونا از مصوبه 

هیات دولت تخطی نخواهند کرد، باید گفت که دستگاه 
قضایی چنین اعتقادی ندارد.

   وی ادامه داد: تجربه نشــان داده که روســای شعب 
بانک ها به صورت جزیره ای عمل می کنند؛ تاجایی که 
حتی در برابر دستورالعمل های بانک مرکزی نیز مقاومت 

دارند.
معاون برنامه ریزی دادگســتری اســتان خوزســتان 
تصریح کرد: با این وجود دســتگاه قضایی قصد دارد با 
روسای شعب بانک هایی که نسبت به پرداخت تسهیلات 

کرونایی مقاومت دارد، برخورد کند.
  بهروزی یادآورشد: بهتر است که روسای شعب پیش 
از اینکه در دستگاه قضایی برای آنها پرونده ای تشکیل 
شــود، نسبت به این موضوع توجیه شــوند تا از بروز 

مشکلات بعدی پیشگیری شود.

رئیس کمیســیون هماهنگی بانک های خوزســتان در 
بخش دیگری از این نشست با تاکید بر اینکه شعب باید 
پرداخت تسهیلات به کسب و کارهای آسیب دیده ناشی 
از شیوع ویروس کرونا را تسریع ببخشند، گفت: در این 
رابطه هیچ کــدام از بانک ها نمی توانند فراتر از مصوبه 
هیات دولت و آیین نامه اجرایی بانک مرکزی عمل کنند.

سعید طاهری ادامه داد: بر همین اساس نباید ضمانتنامه 
و وثایق بیشتر از آنچه در این دستورالعمل ها مشخص 

شده از سوی بانک ها اخذ شود.
   مدیر شعب بانک ملی استان خوزستان خاطرنشان کرد: 
عمده کار پرداخت تســهیلات بر عهده 6 بانک استان 
است که در این بین بانک ملی 36 درصد از متقاضیان 
را تاکنون تحت پوشش قرار داده و شعب در حال حاضر 

با حجم بسیار زیادی از کار روبه رو هستند.

شرکت شهرکهای 
صنعتی هرمزگان

نوبت دوم

حسن سیلاوی سرويس اســتان ها //نماينده مردم اهواز در 
مجلس شورای اســلامی از پايان اعتصاب 7۰ روزه کارگران 
شرکت نیشکر هفت تپه با وعده خلع يد مالک شرکت خبر داد.

    بــه گزارش خبرنگار دریا ، کارگران نیشــکر هفت تپه 70 روز 
اســت که برای دریافت حقوق و مزایای خود و همچنین خلع ید 
اسد بیگی مالک این شرکت که در جریان خصوصی سازی شرکت 
آن را خریداری کرده بود، در شهرستان شوش اعتصاب کرده بودند.
هفته قبل با پیگیری نمایندگان کمیسیون اصل 90 مجلس شورای 
اسلامی و دستور آیت الله رئیسی )رئیس قوه قضائیه( حقوق معوق 
اردیبهشــت ماه و خردادماه امسال به آنها پرداخت شد.امروز اما در 
جریان ســفر نمایندگان مجلس که برخی از آنان عضو کمیسیون 
اصل 90 مجلس شــورای اســلامی بودند، به کارگران وعده داده 
شــد که خواسته اصلی آنان که همانا خلع ید مالک فعلی است، به 
زودی محقق می شود.به گفته نماینده مردم اهواز در مجلس شورای 

اسلامی، با این وعده کارگران به اعتصاب 70 روزه خود پایان دادند.
مجتبی یوســفی در پیامی که صفحه اجتماعی خود نوشت: »پایان 
اعتصاب 70 روزه کارگران نیشکر هفت تپه، به لطف خدا و پیگیری 
مســتمر ما به خصوص سید نظام موســوی، احمد نادری و علی 
خضریان، اعتصاب کارگران با وعده خلع ید اسد بیگی ها و پرداخت 
حقوق معوقه آنها پایان یافت. مصادف شــدن پایان اعتصاب و ماه 
محرم پیام روشنی دارد: ظلم پایدار نیست«.همچنین احمد نادری 
دیگر نماینده ای که به شــدت موضوع کارگران نیشکر هفت تپه را 
پیگیری کرد، در صفحه اجتماعی خود نوشــت: »در جمع کارگران 
هفت تپه حضور یافتیم تا در مورد اقدامات انجام شــده در سه هفته 
اخیر همفکری کنیم. بحث حقوق های معوقه تقریباً حل شده، تمدید 
دفترچه بیمه تا آخر ســال انجام شده و الان بحث بر سر خلع ید از 
مالک فاقد اهلیت است. از کارگران خواستیم اعتصاب را شکسته و 

ادامه کار را به مجلس بسپارند«.

مدیرکل بهزیستی کرمان عنوان کرد 

1۶ درصد جمعیت کودکان بی سرپرست کشور در کرمان

پیگیری قضايی برای بانک هايی که در پرداخت تسهیلات کرونايی مقاومت کنند
امیرحسین حائری زاده سرويس استان ها //رئیس 
کل دادگســتری اســتان يزد، از اجرای طرح هر 

هیئت آزادی يک زندانی در يزد خبر داد.
   به گزارش خبرنگار دریا ؛  دهشیری در نشست 
اعضای هیات امنای نمایندگی ستاد دیه استان یزد 
گفت: خوشــبختانه طرح بزرگی تحت عنوان هر 
هیئت آزادی یک زندانی توســط ستاد دیه استان 
در حال برگزاری اســت که امیدواریم هیئت ها با 
استقبال بسیار خوب بتوانند در این طرح مشارکت 
و زمینــه آزادی زندانیان جرائم غیر عمد را فراهم 

نمایند.
   مدیرکل زندان های یزد و نایب رئیس هیت امناء 
ستاد دیه اســتان نیز در این نشست گفت: استان 
یزد از ظرفیت خوب هیئت ها برخوردار اســت تا 

جایی که نام حسینیه ایران بر روی این شهر حک 
گردیده، که می توان از این ظرفیت بســیار خوب 
در حوزه کمک به آزادی زندانیان جرایم غیرعمد 

استفاده نمود.
  رضا ذوالفعلی نــژاد در ادامه از آزادی 156 نفر 
از محکومین جرائم غیر عمد مالی از ابتدای سال 
جاری تاکنون خبر داد و گفت: بدهی این محکومین 
بیــش از 474 میلیارد ریال بوده که با همت کمیته 
صلح و سازش ستاد دیه استان یزد و با همکاری 
شورای حل اختلاف زندان و قضات اجرای احکام 
بیش از 445 میلیارد ریال از این مبلغ را گذشــت 
رضایت مندانه اخذ و تنها با پرداخت 29 میلیارد 
ریال زمینه آزادی ایــن 156 محکوم مالی فراهم 

آمد.

اجرای طرح هر هیأت آزادی يک زندانی در يزد

نماینده اهواز در مجلس خبر داد

اعتصاب 7۰ روزه کارگران نیشکر هفت تپه پایان یافت

آگهی فراخوان مزایده عمومی
اداره کل استاندارد هرمزگان در نظر دارد:

تعداد سه دستگاه خودرو سواری قابل واگذاری زير را از طريق 
مزايده عمومی به فروش رساند.

علاقه مندان شــركت در مزايده می توانند جهت دريافت اسناد مزايده  به سامانه 
تدارك الكترونيك دولت )www.setadiran.ir( و جهت  بازديد خودرو ها در ساعات 
اداری روزهای  06/10/ 1399   لغايت  1399/06/26 )بجز ايام تعطيل(  به آدرس 
بلوار امام حســين)ع( - پايين تر از سه راه آزادگان – اداره كل استاندارد هرمزگان 
مراجعــه نمايند.مهلت ثبت  پيشنهادات :ساعت 12 روز چهارشنبه 1399/06/26 

)صرفا از طريق سامانه تداركات الكترونيك دولت (
تاريخ گشايش پيشنهادات : ســاعت 10 صبح روز شنبه  مورخ 1399/06/29 در 

محل اداره كل استاندارد هرمزگان واقع در بلوار امام حسين)ع(
توجه :دريافت اسناد و ثبت پيشنهادات صرفا از طريق سامانه تداركات دولت انجام 

می پذيرد و هيچ گونه پاكت پيشنهادی پذيرفته نخواهد شد.

ردیف

1

2

3
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 بازيافت نبايد يک شعار باشد 
بايد تلاش کنیم يک فرهنگ شود 

اقتصادی

خبری

 اعطای تسهیلات به صنایع پیشرفته هرمزگان 
 سرویس اقتصادی // رئیس اداره صنایع فلزی سازمان صنعت معدت 
تجارت استان گفت: به صنایع پیشرفته هرمزگان پس از بررسی، ارزیابی 
فنی و اعتبار سنجی لازم تسهیلات اعطاء می شود.به گزارش خبرنگار دریا 
؛  لیلا خشان افزود: شرکت مادر تخصصی صندوق حمایت از تحقیقات و 
توسعه صنایع پیشرفته برای حمایت از طرح های مرتبط با حوزه ی صنایع 
پیشرفته استان تسهیلات با نرخ 5 تا 10 درصد اعطاء می کند.خشان افزود: 
کلیه متقاضیان می توانند برای اطلاع از چگونگی برخورداری از خدمات و 
دسترسی به فرم های مربوطه به سامانه www.airdfh.ir مراجعه نمایند.این 
صندوق به عنوان یکی از شرکت های تابعه وزارت صمت برای حمایت از 
بخش های خصوصی و تعاونی فعال در حوزه صنایع پیشرفته. فناوری های 
زیستی، برق، الکترونیک، سخت افزار و نرم افزار، میکروالترونیک، لیزر و 
فوتونیک، فناوری اطلاعات و ارتباطات، اتوماسیون پیشرفته و سامانه های 
هوشمند، فناوری نانو، مواد پیشرفته فلزات، تجهیزات پیشرفته ساخت، 
تولید آزمایشگاهی، تجهیزات پزشکی پیشرفته، هوا فضا، انرژی های نو و 
تجدید پذیر، محصولات پیشرفته و سایر بخش ها ایجاد شده و در حال 
فعالیت است.در این جلسه معرفی شرکت مادر تخصصی صندوق حمایت 
از تحقیقات و توسعه صنایع پیشرفته با حضور واحد های صنعتی استان در 

سازمان صنعت، معدن وتجارت هرمزگان برگزار شد.

رشد ۱۴۰۰ درصدی حق مسکن کارگران 
در دولت تدبیر و امید

 سرویس اقتصادی // حق مسکن کارگران در این سال ها 1400 درصد 
افزایش یافته و از رقم 20 هزار تومان در ســال 1394 به مبلغ 300 هزار 
تومان در سال 1399 رسیده است. داشتن سقف بالای سر یکی از نیازهای 
ضروری و اولیه هر فرد است و این موضوع در ماده 29 و 31 قانون اساسی 
به عنوان وظایف ذاتی دولت بــه ویژه برای گروه های کم درآمد همچون 
کارگران، روستائیان و عشایر در نظر گرفته شده است. براین اساس در فیش  
حقوقی کارگران و کارمندان ردیفی به نام حق مسکن در نظر گرفته شده 
است تا بدین ترتیب بخشی از هزینه های تامین خانه پوشش داده شود.حق 
مسکن کارگران تنها گزینه بسته مزد است که باید به تصویب هیات وزیران 
برســد، بنابراین هرگونه افزایش در این خصوص پس از توافق اعضای 
شورای عالی کار به تایید و تصویب در هیات وزیران انجام می شود. این 
افزایش موضوعی نیست که هر سال تصویب شود.از ابتدای انقلاب تا کنون 
تنها 6 بار شاهد افزایش حق مسکن کارگران بودیم که بیشترین رشد آن در 
دولت تدبیر و امید اتفاق افتاده است. بررسی میزان حق مسکن کارگران در 
سال های گذشته نشان می دهد که حق مسکن در سال 1394 برابر 20 هزار 
تومان بود که با افزایش 100 درصدی در سال 95 به مبلغ 40 هزار تومان 
رسید.همچنین در بهمن 97 اعضای شورای عالی کار پیشنهاد افزایش 75 
درصدی حق مسکن را دادند و سال بعد این مبلغ در فیش حقوقی کارگران 
یکصد هزار تومان بود.سال گذشته که چانه زنی برای تعیین دستمزد 99 
شروع شد در جلسه هفدهم فروردین ماه پیشنهاد افزایش 100 درصدی 
حق مســکن کارگران برای کمک به این قشر از جامعه مطرح و سرانجام 
در هیات وزیران تصویب شد.بنا به گفته وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی 

افزایش 200 هزار تومانی حق مسکن کارگران از تیرماه لازم الاجراست.

گروه گزارش // در علم اقتصــاد زمانیکه برای يک 
کالا  اعم از مصرفی، سرمايه ای و واسطه ای، عرضه 
و تقاضايی وجود داشته باشد بازار شکل می گیرد و 
قیمت هم به شکل منطقی و بر اساس تعادل عرضه و 

تقاضا تعیین می شود.
 اما گاهی اوقات به دلایل مختلف ممکن اســت برخی از 
کالاهای مصرفی نزد عده ای سرمایه ای گردد. کالاهایی 
که ماهیت آن مصرفی اســت اما خاصیت حفظ و ذخیره 
ارزش دارد مانند زمین، مســکن و خــودرو، ارز و... در 
شــرایط رشــد نقدینگی بالا و تورم فزاینده، دستخوش 
سوداگری و تقاضای کاذب می شوند، از این قبیل هستند. 
در چنین شرایطی، یک عده از مردم به دنبال رفع مصارف 
ضروری خود، متقاضی آن کالاها هستند و عده ای دیگر 
آن کالاها را به قصد ســوداگری احتکار می کنند. نتیجه 
این فرآیند چیزی جز قیمت سرسام آور کالای مورد نظر 

نیست.
یکی از کالاهایی که اگرچه ماهیت مصرفی دارد اما به علل 
مختلف از جمله حفظ قدرت خرید، خرید در قیمت کمتر 
و فروش در قیمت بالاتر در بازه زمانی کوتاه)سوداگری( و 
... به کالای سرمایه ای تبدیل شده است مسکن می باشد. 
از آنجا که مسکن یکی از احتیاجات ضروری مردم است، 
سیاستگذار باید بمنظور حفظ حقوق عامه مردم در تامین 
مسکن مناسب و ارزان در بازار مسکن ورود کند. تجربه 
کشورهای پیشرفته مانند آمریکا، انگلیس، کانادا، برزیل، 
چین و... نیز نشان داده است که این کشورها برای کاهش 
انگیزه سوداگری و حفظ تعادل بازار از پایه های مالیاتی 
مانند مالیات بر عایدی ســرمایه و مالیات بر خانه های 

خالی استفاده نموده اند.
رتبه اول استان هرمزگان در نرخ خانه های 

خالی
 بــا توجه بــه آشــفتگی بازار مســکن و نــرخ بالای 

خانه های خالی در ایران و اســتان هرمزگان، اســتفاده 
از مالیات بــر خانه های خالی ضروری اســت. برآورد 
صورت گرفته از تعداد خانه های خالی بر اساس آخرین 
سرشماری نفوس و مسکن در سال 1395 نشان می دهد 
در کل کشور حدود 22.۸25.046 خانه مسکونی وجود 
دارد که از این تعداد معادل 2.5۸7.607 خانه خالی است، 
این آمار برای استان هرمزگان به ترتیب 407.757 خانه 

مسکونی و  70.343 هزار خانه خالی است. 
مطابق این آمار، نرخ)درصد( خانه های خالی)نسبت خانه 
های خالی به کل واحدهای مســکونی( در کشور 11.34 
درصد و در استان 17.25 درصد است. بر اساس این آمار 
اســتان هرمزگان بیشترین نرخ را در کشور دارد. این نرخ 
برای ســالهای 13۸5 و 1390 برای کشور 4.16 و ۸.29 
و برای استان به ترتیب 6.15 و 11.74 درصد بوده است. 
اســتان هرمزگان در سال 1395 از لحاظ سهم خانه های 
خالی، سهمی معادل 2.7 درصد و رتبه 11 را داشته است. 

قانون مالیات بر خانه های خالی
 اخیرا طرحی با عنوان مالیات بر خانه های خالی »اصلاح 
ماده 54 مکرر قانون مالیات های مســتقیم مصوب سال 
1394 » در مجلس مطرح شده که با ایراد جزئی شورای 
نگهبان برای اصلاح به مجلس شورای اسلامی ارجاع داده 
شــده اســت که پس از اصلاح دوباره به شورای نگهبان 
ارسال خواهد شــد.مطابق این طرح، واحدهای مسکونی 
واقع در کلیه شــهرهای بالای یکصد هزار نفر جمعیت که 
به اســتناد سامانه ملی املاک و اسکان کشور، در هر سال 
مالیاتی در مجموع بیش از چهار ماه به عنوان خانه خالی 
شناسایی شوند، بصورت ماهانه مشمول مالیاتی برمبنای 

مالیات بر درآمد اجاره به شرح زیر می شود:
سال اول- معادل شش برابر مالیات متعلقه

سال دوم- معادل دوازده برابر مالیات متعلقه
سال سوم به بعد- معادل هجده برابر مالیات متعلقه

البته لازم است اشاره شــود که واحدهای نوساز پس از 
دوازده ماه و در پروژه های انبوه سازی پس از هجده ماه 
از پایان مهلت اتمام عملیات ساختمانی مندرج در پروانه 

ساخت، مشمول مالیات موضوع این ماده می شوند. 

نحوه محاسبه مالیات بر خانه های خالی
درآمد مشمول مالیات املاکی که به اجاره واگذار می گردد 
عبارت از کل مال الاجاره، پس از کســر 25 درصد بابت 
هزینه ها و اســتهلاکات و تعهدات مالک نســبت به مورد 
اجاره اســت. به عبارت دیگر ابتدا پس از محاسبه اجاره 
سالیانه)اجاره ماهیانه ضربدر12( و جمع آن با 1۸ درصد 
مبلغ رهن، 25 درصد بابت هزینه ها و اســتهلاکات کسر 
میشود، مبلغ به دســت آمده درآمد اجاره است، حال اگر 
این مبلغ کمتر از 3 میلیون تومان باشد 15 درصد مالیات 
وضع می شــود، اگر بین 3تا 10 میلیون تومان باشد 20 
درصد، اگر بین 10 تا 25 میلیون تومان باشد 25 درصد، 
اگر بین 25 تا 100 میلیون تومان باشــد 30 درصد و اگر 
درآمد اجاره بالاتر از 100 میلیون تومان باشد 35 درصد 
به عنوان مالیات بر درآمد اجاره کسر می شود. اگر خانه 
ای خالی باشد و اجاره داده نشود در سال اول معادل شش 
برابر مالیات متعلقه، ســال دوم معادل دوازده برابر مالیات 
متعلقه و سال سوم به بعد معادل هجده برابر مالیات متعلقه 

مالیات بر خانه خالی لحاظ می شود.
معافیت ها:

اقامتگاه اصلی:
 سرپرســتان خانوار مکلفند اقامتگاه اصلی خانوار را در 

سامانه املاک و اسکان کشور ثبت نمایند. 
اقامتگاه فرعی:

خانه علاوه بر اقامتگاه اصلی، هر خانوار می تواند حداکثر 
یکی از واحدهای تحت تملک خود در شهر غیر از محل 
اقامتگاه اصلــی را به عنوان اقامتگاه فرعی ثبت نماید که 
معاف از مالیات اســت.  دانشجویان مشغول به تحصیل، 
شاغلین و سایر اشــخاص، در صورت اقامت در شهری 
غیــر از اقامتگاه اصلی و فرعی خانوار و با ارائه اســناد 
مثبته، امکان  ثبت یک واحد مســکونی دیگر، معاف از 
مالیات دارند. واحدهای مسکونی محل اشتغال صاحبان 
صنوف، مشاغل، مؤسسات یا شرکتهای فعال که ممنوعیتی 
برای  فعالیت در واحدهای مسکونی ندارند، به شرط ثبت 
اطلاعات در ســامانه املاک و اســکان کشور و با تأیید 
سازمان امور مالیاتی و سازمان تامین اجتماعی، از مالیات 

موضوع این ماده معاف هستند. 
اثرات مالیات خانه های خالی بر بازار 

مسکن
منطقی شدن قیمت مسکن  و نرخ اجاره

در اقتصاد برای هر کالایی عرضه و تقاضایی وجود دارد، 
هر وقت عرضــه افزایش یابد قیمت کالا در نقطه تعادل 
جدید و پایین تر از قیمت قبلی تعیین می شود. مالیات بر 
خانه های خالی انگیزه صاحبان خانه های خالی را برای 
نگهداری بیشتر خانه ها کاهش داده و از طرفی بخشی از 
تقاضای کاذب بازار مسکن که به قصد سوداگری شکل 
گرفته است فروکش می کند، بنابراین مالیات خانه های 
خالی سبب منطقی شدن قیمت مسکن  و نرخ اجاره آن 

می شود.
کاهش نیاز به ســاخت مســکن بــا بودجه 

عمومی

همانطور که در بند 1 اشــاره شــد مالیات بر خانه های 
خالی از طریق کاهش انگیزه صاحبان خانه های خالی 
برای نگهداری بیشتر خانه سبب افزایش عرضه مسکن 
های بلااســتفاده در بازار خواهد شد که این امر نیاز به 
ساخت مسکن جدید را کاهش می دهد. از طرف دیگر 
مــی توان از درآمد مالیات بر خانه های خالی، نیازهای 

جدید در حوزه مسکن را پاسخ داد.
2-افزایش درآمد دولت

کشــورهای پیشــرفته، اقتصاد خود را از طریق مالیات 
ستانی اداره می کنند. اگرچه هدف مالیات بر خانه های 
خالی تنظیم گری با هدف کاهش ســوداگری و افزایش 
عرضه مسکن است اما این امر منافاتی با افزایش درآمد 
مالیاتــی دولت ندارد و این پایه مالیاتی یکی از راه های 

کاهش وابستگی بودجه به نفت است. 
 حمــزه پالیک ، کارشــناس ارشــد اقتصــاد از 

دانشگاه علامه طباطبایی

رتبه اول هرمزگان در احتکار مسکن

آیا هرمزگانی ها طعم مسکن ارزان را خواهند چشید؟
مسکن؛ کالای مصرفی یا سرمایه ای؟

ســرويس اقتصادی //نماينده مردم هرمزگان در مجلس گفت: 
صنايع مهم و کلیدی استان هرمزگان در مناصب مهم و کلیدی 
خود، فرصت انتصاب و رشد نیروهای هرمزگانی را فراهم آورند. 
 منصور آرامی در تشــریح جزییات دیدار اخیرش با وزیر کار، تعاون 

و رفاه اجتماعی اظهار کرد: در این دیدار از وزیر خواســتم تا در سال 
پایانی دولــت، بیش از هر زمان دیگری از ظرفیت نیروهای هرمزگانی 
در مناصب مهم و کلیدی صنایع وابســته به این وزارتخانه بهره بیشتری 

گرفته شود.

وی افزود: در مورد مســؤولیت های اجتماعی صنایع مستقر در استان 
هرمزگان در طول ســال های اخیر اقدامات خوبی صورت گرفته است 
اما تا رســیدن به نقطه مطلوب فاصله داریم و لذا از آقای شریعتمداری 
وزیر کار، تعاون و رفاه خواســتم تا با آن دسته از صنایعی که به نوعی 

وابستگی به مجموعه های وزارت کار دارند، ملزم به افزایش ایفای این 
مسؤولیت ها و ارتقای ظرفیت های زیرساختی هرمزگان شوند.

نایب رییس کمیســیون عمران با بیان این که استقرار برخی صنایع مهم 
کشــور در هرمزگان، سبب فشار مضاعفی بر زیرساخت های استان در 

حوزه راه و ریل و توسعه شهری و ... شده است، خاطرنشان 
کرد: باید صنایع نیز در برابر این فشــارهای مضاعف، کمک 

مضاعفی نیز در راستای ارتقای توان هرمزگان داشته باشند.
به گزارش فارس ؛ آرامی گفت: در زمینه مســائل و مشکلات کارگری 
نیز بحث هایی با وزیر کار داشتم و همین طور در زمینه کمک صنایع به 
ورزش هرمزگان نیز مباحثی مطرح و وزیر در هر بخش دســتورات و 
پاراف هایی نیز انجام داد که امیدواریم بتوان گامی برای رفع مشــکلات 

هرمزگان برداشت.

صنایع در مناصب مهم به هرمزگانی ها میدان دهند

سرويس اقتصادی // معاون امور بازرگانی و توسعه تجارت 
ســازمان صنعت، معدن و تجارت هرمــزگان از الزام ثبت 
اطلاعات واحدهای تولید ماســک در سامانه جامع تجارت 

خبر داد. 
محمد عباســی معاون امور بازرگانی و توسعه تجارت سازمان 
صنعــت، معدن و تجارت هرمــزگان گفت:همه واحد های تولید 
ماسک که سهمیه پارچه دریافت کرده اند باید اطلاعات تولید و 
توزیع خود را در سامانه جامع تجارت ثبت کنند.عباسی افزود: همه 

واحد های تولید مواد اولیه ماسک، تولیدکنندگان ماسک صنعتی و 
کارگاهی، شرکت های پخش، فروشگاه های زنجیره ای و مجازی، 
داروخانه ها، خرده فروشان موظفند فرایند های مرتبط با تولید یا 
عرضه ماسک را در سامانه جامع تجارت یا سامانه ussd ثبت کنند.

به گزارش باشــگاه خبرنــگاران جوان  ،او گفــت:درج نکردن 
اطلاعات تولید و فروش منجر به قطع سهمیه واحد متخلف و به 

منزله عرضه خارج از شبکه و قاچاق تلقی می شود

الزام ثبت اطلاعات واحدهای تولید ماسک 
در سامانه جامع تجارت

سرويس اقتصادی // ريیس سازمان راهداری و حمل 
و نقل جاده ای گفت: يکی از عواملی که روند پرداخت 
تسهیلات بانکی کرونايی رانندگان وسايل حمل و نقل 
عمومی بین شهری با وقفه و مشکل مواجه شده است، 
سخت گیری بانک ها فراتر از مصوبات ستاد کروناست 
که اين موضوع را از طريق معاون اول رئیس جمهور و 

رئیس کل بانک مرکزی پیگیری کرده ايم. 
در پی شیوع ویروس کرونا و به حداقل رسیدن سفرهای بین 
شهری، رانندگان وسایل حمل و نقل در این مسیرها با ضرر 
و زیان بسیاری ناشی از کاهش حدود ۸0 تا 90 درصدی 
مسافر به ویژه در اسفند ماه و ماه های ابتدایی امسال مواجه 
شدند و در این راستا ستاد ملی مقابله با کرونا حدود 700 
میلیارد تومان اعتبار برای اعطای تسهیلات شش میلیون 
تومانی به این قشر به تصویب رساند تا این زیان تا حدود 

بسیاری جبران شود.

در این راســتا برای 113 هزار و 51 نفر راننده مســافری 
بین شهری حدود 700 میلیارد تومان اعتبار در نظر گرفته 
شــده و آن ها می توانســتند از خط اعتباری که ستاد ملی 
مقابله با کرونا برای آن ها اختصاص داده است استفاده کنند 
و این وام های شــش میلیون تومانی را دریافت کنند. این 
تسهیلات برای رانندگان مسافری بین شهری 12 درصد و 
با بازپرداخت 24 ماهه و تنفس چهار ماهه در نظر گرفته 
شــده و قرار بود تا تیر ماه به آن ها پرداخت شود و اقساط 
حدود 2۸0 هزار تومانی آن نیز از مهر ماه امسال از رانندگان 

دریافت شود.

اما با وجود گذشــت حدود سه ماه از تصویب این اعتبار 
هنوز درصد کمی از رانندگان موفق به دریافت آن شده اند و 
به گفته داریوش باقر جوان، مدیرکل حمل و نقل مسافری 
ســازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای، تا اواســط ماه 
گذشته تنها حدود  4000 نفر معادل سه درصد از رانندگان 
وســایل حمل و نقل عمومی بین شــهری موفق شدند وام 
کرونایی خود را دریافت کنند.عبدالهاشم حسن نیا –رییس 
سازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای- در این باره گفت: 
با توجه به تفاهم صورت گرفته بین وزارت راه و شهرسازی 
و وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی تنها تضمین مورد نیاز 

برای دریافت تسهیلات بانکی کرونایی مصوب رانندگان 
بین شــهری چک یا سفته بانکی است و این مسئله نیز به 
تصویب ستاد ملی مقابله با کرونا رسیده است.وی افزود: 
این در حالی است که بانک های عامل تضامین بیشتری 
را فراتر از چیزی که باید بگیرند از رانندگان درخواست 
می کنند و همین مسأله سبب شده تا پرداخت این تسهیلات 

شش میلیون تومانی به تعویق بیافتد.
رییس سازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای در پاسخ 
به ســوال دیگری درباره اینکه آیا برای حل این مشکل 
رانندگان پیگیری های لازم صورت گرفته است یا خیر؟ 
اظهــار کرد: در این راســتا و برای اصــلاح این فرآیند 
پیگیری ها و مکاتبات لازم با معاون اول رییس جمهور و 
رییس کل بانک مرکزی صورت گرفته است و امیدواریم 
هر چه سریعتر این مشکل برطرف شود و رانندگان بتوانند 

در اسرع وقت تسهیلات خود را دریافت کنند.

رئیس سازمان راهداری خبر داد 
مکاتبه برای وام کرونایی رانندگان

پروانه کسب بنام حسن فهیمی به شماره پروانه ۵۰۸۵ به تاریخ صدور  
94/2/3۰ مربوط به صنف پوشاک به آدرس درگهان بازار قدیم لاین 

وسط پلاک۱39 مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد

مفقودی

 ســرويس اقتصادی // عضو شورای 
نبود  گفت:  هرمزگان  استان  اسلامی 
نفت ،  صنعت  با  مرتبط  های  رشــته 
و  شهرستان  پتروشــیمی  در  و  گاز 
 میزان قبولــی کم دانش آموزان در 
دانشگاه های سراسری بخصوص در 
رشــته های مرتبط باعث شده است 
که میزان نیــروی کار در اين حوزه 

پايین باشد. 
محمد شریفی اظهار کرد: ضرورت دارد که 
تاسیسات و صنایع نفتی غرب شهرستان با 
اسامی محلی نامگذاری شوند.وی با بیان اینکه 
هر طرحی که در هر مناطقی از کشــور اجرا 
می گردد، باید پیوست های فرهنگی آن نیز 
در کنار پروژه اصلی اجرا شوند، افزود: پیوست 
فرهنگی مجموعه فعالیت ها و ارتباطاتی که 
در این عرصه صورت می گیرد تا با حفظ و 
تقویت اعتقادات و باورهای عمیق یک جامعه 

ارزش های بر آمده از آن را در روابط جامعه 
گسترش دهند که از این طریق نظم و انضباطی 
هدفمنــد را در مجموعه رفتارهــای افراد 
یک جامعه سامان دهند تحت عنوان »نظام 
فرهنگی« نام می برند.عضو شورای اسلامی 
استان هرمزگان ادامه داد: صنایع نفتی باید ملزم 
گردند که مجتمع های آموزشی و فرهنگی در 
منطقه ایجاد و از جوانان بومی منطقه به عنوان 
نیروی کار خود استفاده کند.شریفی تصریح 
کــرد: تاریخ و تمدن جاســک و بخصوص 
غرب شهرستان یک تمدن دیرینه می باشد که 
همه بر آن تاکید دارند و در این میان روستای 
تاریخی شیرآهن در مجاورت شهرک صنعتی 
و پایانه های نفتی قرار دارد که تمدن شیرآهن 
بسیار کهن و تاریخی است و استفاده از این نام 
زیبا در یکی از این تاسیسات و صنایع قطعا 
موجب خوشــحالی مردم خواهد شد.وی با 
اشاره به اینکه پیوست فرهنگی همیشه مورد 

تاکید رهبر معظم انقلاب قرار داشته تا فرهنگ 
بومی یک منطقه در زیر چرخ دندنه توســعه 
له نشود، خاطرنشــان کرد: نبود رشته های 
مرتبط با صنعت نفت ، گاز و پتروشــیمی  در 
 شهرستان و میزان قبولی کم دانش آموزان در
  دانشــگاه هــای سراســری بخصوص در

 رشته های مرتبط باعث شده است که میزان 
نیروی کار در این حوزه پایین باشد.

نماینده شورای شهرستان جاسک در استان 
بیان کرد: باید صنایع مکلف شوند که آموزشگاه 
های فنی مرتبط با صنایع در منطقه ایجاد و یا 
به شکل بورسیه جوانان جویای کار را جذب 
کنند.به گزارش ایسنا ؛ وی با بیان اینکه چنانچه 
این امر محقق نشود، شاهد مهاجرت جمعیت 
خواهیم شد که قطعا به فرهنگ جامعه نیز ضربه 
خواهد زد،  اظهار کرد: این امر سبب می شود، 
بومیان طعم توسعه را احساس نکرده و عسلویه 

دومی در منطقه ایجاد شود.

عضو شورای اسلامی هرمزگان هشدار داد
سرنوشت عسلویه در انتظار شرقی ترین بندر هرمزگان اطلاعيه پذيرش عضو واعلام كانديداتوری  

 انجمن صنفی کار فرمایی مالکان کشتیهای صید صنعتی استان هرمزگان

به استناد ماده 131 قانون كار و آيين نامه مصوب هيات وزيران ،  انجمن صنفی با عنوان فوق در شرف تاسيس می باشد .
كليه كار فرمايان شاغل در صنف مزبور در صورت تمايل  به عضويت، از تاريخ انتشار اين اطلاعيه ظرف مدت 15 روز كاری می توانند درخواست 
كتبی خود را درصورت تمايل به عضويت و اعلام كانديداتوری در هيت مديره وبازرســان اين انجمن به نشــانی :بندر عباس ، بلوار ساحلی 

ساختمان سفير طبقه 2 پلاك 301 يا شماره فكس 07632212608 ارسال يا فكس نمايند
هيات موسس :

محمد شريف عشرتی   2- افشين حسينی قشمی  3-محمد امين نظر زاده 
نماينده هيت موسس : محمد شريف عشرتی  تلفن : 09177559000

اداره كل تعاون، كار و رفاه اجتماعی هرمزگان

 ضارب ۲ دختر در نزاع خیابانی دستگیر شد
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حوادث
 سرويس حوادث// رئیس پلیس آگاهی البرز گفت: 
با تلاش کارآگاهان اداره مبارزه با جعل و کلاهبرداری 
پلیس آگاهی استان اعضای باند جعل کارت های نظام 

پرستاری در کرج شناسايی و دستگیر شدند.
ســرهنگ محمد نادربیگی با اعلام این خبر گفت: 
در پی دریافت گزارش هایــی مبنی بر اینکه راننده 
آمبولانــس با معرفــی خود به عنوان پزشــک و 
فرد دارای نفوذ در ســازمان علوم پزشکی و نظام 
پرســتاری، اقدام به جمع آوری مدارک هویتی از 
افراد مختلف و تهیه کارت نظام پرســتاری برای آن 
ها در قبال گرفتــن مبلغ 50 میلیون ریال  می کند، 
بررسی موضوع در دستور کار اداره مبارزه با جعل 
و کلاهبرداری پلیس آگاهی استان البرز قرار گرفت.

رئیس پلیس آگاهی اســتان البرز با اشاره به اینکه 
در تحقیقات کارآگاهان محرز شد که وی به صورت 
گســترده اقدام به جعل مدارک کرده است، گفت: با 
توجه به نوع فعالیت و شــغل این متهم و به واسطه 
ارتباطی که با بیمارســتان های مختلف داشــته با 
اصطلاحات پزشکی کاملا آشــنا بوده و به راحتی 
اعتمــاد دیگران را جلب کرده و اقدام به تهیه کارت 

های نظام پرستاری می کرده است.
این مقام انتظامی با بیان اینکه کارآگاهان بلافاصله 

نسبت به شناسایی محل سکونت وی و همدستانش 
اقــدام کرده و بــا هماهنگی مقــام قضائی در یک 
عملیــات غافلگیرانه و با همکاری کلانتری 21 فاز 
4 مهرشــهر و به صورت همزمان دو نفر از متهمان 
اصلی را شناسایی و دستگیر کردند، افزود: ماموران 
در ادامه یکی دیگر از همدستان آنها را شناسایی و 
در عملیات جداگانه در  مخفیگاهش دستگیر و در 
بازرســی از منزل و خودروهای متهمان، 10 قطعه 
کارت نظام پرستاری جعلی با هویت های مختلف و 

یک عدد مهر جعلی کشف کردند.
سرهنگ نادربیگی با اشاره به اینکه سردسته باند در 
اعترافات خود اذعان داشت که با همدستی اعضای 
گروه اقدام به چاپ کارت های نظام پرستاری جعلی 
کرده و در قبال هر کارت مبلغ بین 50  میلیون ریال 
از متقاضیان دریافت کرده است، گفت: تاکنون بیش 
از 75 فقره کارت بــرای افراد مختلف که به عنوان 
نیروی خدماتی در بیمارســتان های کرج و تهران 

فعالیت می کردند، صادر شده است.

ایــن مقام انتظامــی گفت: با تلاش شــبانه روزی 
کارآگاهان تا کنون 10 فقره کارت نظام پرســتاری 
کشــف، 11 نفر از کســانی که از کارت ها استفاده 
می کنند، دستگیر و 35 نفر از کسانی که قبلًا کارت 
را تحویــل گرفته اند نیز شناســایی و تلاش برای 
شناسایی سایر افرادی که کارت های نظام پرستاری 

جعلی در اختیار آنها است، ادامه دارد.
رئیس پلیس آگاهی استان البرز خاطرنشان کرد: با 
توجه به عدم تخصص و مهارت لازم نامبردگان که 
بیشتر آنها نیز به عنوان پرستار خصوصی در منازل 
شخصی فعالیت می کردند و احتمال اینکه به بیماران 
صدمات جبران ناپذیری وارد کنند دســتگیری این 

افراد با جدیت ادامه دارد./ ایسنا

خرید كارت جعلی نظام  پرستاری  با50  میلیون ریال

حوادث جهان
 انفجار در خط لوله گاز حومه دمشق

 وزیر برق ســوریه از وقوع انفجار در خــط لوله انتقال گاز در 
حومه دمشق و قطع سراسری برق در سوریه خبر داد.»محمد زهیر 
خربوطلی« وزیر برق سوریه اعلام کرد که وقوع انفجار در خط گاز 
میان مناطق الضمیر و عذرا در حومه دمشــق باعث قطع سراسری 
برق در این کشور شده است.وی در ادامه افزود: این خط لوله انتقال 
گاز در این منطقه دســت کم تاکنون شــش بار شاهد وقوع انفجار 
بوده اســت.خربوطلی بیان کرد: وقوع انفجار بامداد امروز در این 
خط لوله باعث کاهش فشــار گاز در ایستگاه »دیر علی« و توقف 
فعالیت دیگر ایســتگاه ها و در نهایت قطع سراسری برق شده است.
وی اضافه کرد: وزارت برق با همکاری وزارت نفت تلاش می کند 
اوضاع را به حالت عادی بازگرداند.اســپوتنیک نیز به نقل از »علی 
غانم« وزیر نفت سوریه گزارش داد که ممکن است این انفجار یک 

اقدام تروریستی بوده باشد. 

خروج تومور ۵۱ کیلویی از شکم یک زن
  پزشــک هندی موفق به خروج تومور 51 کیلویی از شکم یک 
زن هندی شد.این تومور غول پیکر زندگی زن 52 ساله هندی را به 
شدت تحت تاثیر قرار داده و باعث بروز دردهای شکمی شدید شده 
بود.دکتر »آرون پردادا« در این باره گفت: بیمار به دلیل مشــکلات 
تنفسی و درد حاد شــکمی به بیمارستان مراجعه کرده و ما مجبور 
شدیم بلافاصله او را جراحی کنیم. تومور به حدی بزرگ شده بود 
که بیمار دچار ســوء هاضمه شــده و به طور مدام معده درد داشته 
باشــد.وی افزود : عمل جراحی بیمار بیش از 3 ساعت طول کشید 
و او بسیار خوش شانس بود که از این جراحی سالم بدر برد،گاهی 
اوقات فشــار زیاد غدد و تومورها ســبب می شود که آسیب های 
جدی به اندام اصلی بدن وارد شــده و بیمار را به ســوی مرگ می 
کشاند خوشــبختانه زن بیمار اکنون تحت نظر پزشکان قرار دارد و 

حالش خوب است. 

انفجار بمب در موکب حسینی
 در عراق۴ زخمی بر جای گذاشت

 انفجــار بمب در نزدیکی یک موکب حســینی در یکی از مناطق 
استان کرکوک عراق چهار زخمی برجای گذاشت.رسانه های عراقی 
از وقوع انفجار در استان کرکوک خبر دادند. که بر اثر آن گفته می شود 
چهار تن زخمی شــده اند.مرکز اطلاع رسانی موســوم به »الاعلام 
الحربی« عراق گزارش داد که انفجار بمبی در منطقه »القادسیه« واقع 
در تقاطع جاده ابی خطاب در استان کرکوک چهار غیر نظامی زخمی 
شــده اند.منبعی امنیتی به بغداد الیوم گفته بود که یک بمب در مسیر 
حرکت موکب عزادارن امام حسین )ع( در کرکوک منفجر شده است.
به گفته شــاهدان عینی، انفجار بمــب در هنگام توزیع نذری در بین 
عزاداران حسینی در القادســیه کرکوک منفجر شده است.هنوز هیچ 
گروه یا فردی مسئولیت این انفجار تروریستی را برعهده نگرفته است.

روابط عمومي بياييد طراوت و شادابي را با مصرف آبزيان به روحمان هديه دهيم
 شيلات هرمزگان 

سرويس حوادث// متهم به چاقوکشی در يک نزاع 
خیابانی در زرند کرمان دستگیر شد. 

چندی پیش نزاع خونینی میان چند نفر در چهارراه برق 
شــهر زرند کرمان درگرفت که دو دختر جوان در این 
حادثه با ضربات چاقو مجروح شدند. به دنبال این نزاع 
خیابانی که ادعا می شود به دلیل اختلافات خانوادگی 
به وقوع پیوسته است، عوامل نزاع، دامنه درگیری های 

لفظی و فیزیکی خود را به خیابان کشاندند. 

فرمانده انتظامی شهرســتان زرنــد در این باره گفت: 
باوجود شــکایت نکردن این دو دختــر در مراجع 
قضایــی و انتظامی، متهم با هماهنگی مقام قضایی به 
دلیل جو روانی بدی که میان شــاهدان صحنه و دیگر 
شهروندان ایجاد شده بود، دستگیر و تحویل مقام قضایی 
شد.سرهنگ خدادادنژاد افزود: مجروحان این حادثه 
در اظهــارات خود علت نزاع و درگیری را اختلافات 

خانوادگی بیان کردند.

 سرويس حوادث// مرد جوانی که به اتهام قتل 
همسر بیمارش در بازداشت به سر می برد مدعی 

است قصد کمک به مقتول را داشته است. 
اوایل اسفند ســال 97، مرد جوانی مأموران کلانتری 
157 مسعودیه را از ناپدید شدن همسر 35 ساله اش 
مهتاب باخبر کرد. او گفت همسرش روز گذشته از 

خانه بیرون رفته است و دیگر بازنگشته است.
با طرح این شــکایت، تلاش برای یافتن زن جوان 
آغاز شد تا اینکه خواهر مهتاب به اداره پلیس رفت 
و به مأموران گفت: »خواهرم با شــوهرش محمد 
اختلاف داشــت. آن ها چند بار با هم درگیر شده 
بودند. احتمال می دهم محمد از سرنوشت خواهرم 
خبر داشته باشد.« با این سرنخ مأموران، شوهر زن 
جوان را مورد تحقیق قرار دادند تا اینکه مرد جوان 
به قتل همسرش اعتراف کرد و گفت جسد مهتاب 
را در جاده هراز رها کرده اســت که مأموران بقایای 
جسد را کشف کردند. متهم با اقرار به جرمش گفت: 
»همسرم به بیماری وسواس مبتلا شده بود و قبول 
نمی کرد خودش را درمان کند. این شــد که آخرین 
بار وقتی با هم درگیر شدیم، ناخواسته مرتکب قتل 
شدم.« متهم بعد از بازسازی صحنه جرم روانه زندان 
شد و پرونده با صدور کیفرخواست به دادگاه کیفری 

یک استان تهران فرستاده شد.
روز گذشــته متهم مقابل هیئت قضایی شعبه دوم 
دادگاه به ریاســت قاضی زالی قرار گرفت. ابتدای 
جلسه اولیای دم که چهار برادر و دو خواهر مقتول 
بودند درخواست قصاص کردند. سپس معاون رئیس 
قوه قضائیه نیز از طرف فرزند صغیر مقتول درخواست 
دیه کرد.در ادامه متهم در جایگاه ایستاد و در شرح 
ماجــرا گفت: »پیک موتوری بودم و ســال ۸3 به 
خواســتگاری مهتاب رفتم و با هم ازدواج کردیم. 
او زن خوبی بود و با هم مشــکلی نداشتیم تا اینکه 
سال ۸6 مهتاب به بیماری وسواس مبتلا شد. خیلی 
تلاش کردم همسرم را کمک کنم، اما فایده نداشت. 
این گذشت تا سال ۸7، آن سال با آمدن فرزندمان 
شــرایط مهتاب بدتر شــد. برای کمک به او سعی 
می کردم همه کار های خانه را انجام دهم. حتی غذا هم 
می پختم، ولی مهتاب کار مرا قبول نداشت و مدام در 
حال شست و شو بود.«متهم ادامه داد: »این بیماری 
باعث شده بود مهتاب رفتار تندی با فرزندمان داشته 
باشد. او وقتی فرزندمان به لباس ها دست می زد با 
داد و فریاد کتکش می زد و فحاشی می کرد، اما چند 
ساعت بعد پشیمان می شد و عذرخواهی می کرد. این 
رفتار خیلی مرا خسته کرده بود و باعث شد کارمان 

به درگیری برسد.«
متهم در خصوص قتل گفــت: »این اواخر مهتاب 
به خاطر بیمــاری اش با همه قطع رابطه کرده بود و 
اجازه نمی داد فامیل به خانه ما رفت و آمد داشــته 
باشد. هرچه اصرار می کردم به پزشک مراجعه کنیم 
بی فایده بود و قبول نمی کرد. او می گفت اگر پزشک 
بیمــاری او را اثبات کند من او را طلاق می دهم. به 
قدری شرایط سخت شده بود که حتی خواهرش برای 
او از یک پزشکی متخصص نیز وقت گرفته بود، اما 
مهتاب حاضر نمی شد به مطب برود. این گذشت تا 
شب حادثه، آن شب بار دیگر سر این موضوع با هم 

درگیر شدیم.
 آنجا بود که اصــرار کردم باید خانواده اش تکلیف 
زندگــی ما را روشــن کنند. این حــرف را زدم و 
می خواستم بخوابم که ناگهان مهتاب بالای سرم آمد و 
با دست هایش گلویم را گرفت و فشار داد. شوکه شده 
بودم و نمی دانستم چکار کنم. این شد که دست هایم 
را روی گلویش گذاشتم و فشار دادم. وقتی به خودم 
آمدم دیدم کار از کار گذشته و صورتش کبود شده 
است.«متهم در حالیکه سرش پایین بود، گفت: »وقتی 
مهتاب بیهوش روی زمین افتاد می خواستم با اورژانس 
تماس بگیرم، اما به آینده فرزندم فکر کردم. این شد 
که تصمیم گرفتم جسد را با ماشین به بیابان های جاده 
هراز ببرم و رها کنم. باور کنید به همسرم علاقه داشتم 
و می خواستم او را کمک کنم، اما به هیچ وجه راضی 
نمی شد تا زندگی مان را نجات دهد.« در پایان هیئت 

قضایی وارد شور شد.

 متهم:  

همسرم وسواس داشت، او را کشتم

آگهی مناقصه عمومی كارهای خدماتی
 شهر پارسيان

شــهرداری پارســيان در اجرای ماده 5 آيين نامه مالی شــهرداری در نظر دارد باســتناد مجوز شــماره 102مورخ 
1398/06/02شــورای اسلامی شهر از طريق مناقصه عمومی نســبت به واگذاری امور نظافت شهرداری و نگهداری 
فضای ســبز برای مدت يكسال از شركت های خدماتی بومی واجد شرايط تأييد شــده توسط اداره تعاون،كار و رفاه 

اجتماعی شهرستان پارسيان اقدام نمايد.
موارد مناقصه به شرح زير اعلام می گردد:

1-شركت كنندگان مناقصه از تاريخ نشــر نوبت دوم آگهی به مدت 10 روز وقت دارند جهت دريافت و تحويل اسناد 
)پيشنهادات( به دبيرخانه شهرداری مراجعه نمايند.

*آگهی نوبت اول تاريخ  99/06/4 می باشد                              *آگهی نوبت دوم تاريخ 99/06/11 می باشد       
2-مبلغ ســپرده شــركت در مناقصه 850/000/000 ريال واريز بحســاب ســپرده شــهرداری به شماره شبای   

IR870170000000107250310000 يا ضمانت نامه بانكی
3-شهرداری در رد يا قبول هر يك از پيشنهادات مختار است. 4-چنانچه برنده اول مناقصه حاضر به انعقاد قرارداد نباشد 
ســپرده او به نفع شهرداری ضبط می شود.نفر دوم و سوم به همين ترتيب در صورت برنده شدن و عدم انعقاد قرارداد 
سپرده آنان به نفع شهرداری ضبط می شود.5-ديگر اطلاعات مناقصه در اسناد مناقصه ذكر گرديده است. 6-بازگشايی 
پاكات در محل شــهرداری در روز يكشنبه مورخ 99/6/23 برگزار می شود. 7-هزينه درج آگهی روزنامه برعهده برنده 
مناقصه می باشد.8-متقاضيان جهت اطلاعات بيشتر به آدرس سايت شــهرداری shahrdariparsian@gmail.com يا 
شــماره تلفن های 44622010-44622012 مســئول امور مالی آقای خردو 09177627643 يا مسئول امور اداری 
آقای فيروزی 09177626339 تماس حاصل نمايند.                                                           شناسه آگهی  960485

روابط عمومی شهرداری پارسيان

آگهی مناقصه عمومی شماره  99-21

ب( محل تاًمين اعتبار : از محل اعتبارات ملی
ج( شــرايط متقاضی :  1 - داشــتن شــخصيت حقوقــی  2-  داشــتن توانايی ارائــه ضمانت نامه بانكی شــركت در 
فرآينــد ارجــاع كار و ضمانت نامه انجام تعهــدات .3 - دارا بودن رتبــه 5 راه و ترابری .  لذا متقاضيانی كه دارای شــرايط 
مذكــور در بنــد » ج « فوق بــوده و آمادگی اجرای پــروژه را دارند می توانند جهت اخذ اســناد مناقصه از ســاعت15:00 
 مــورخ99/06/04   لغايت ســاعت 12:00مــورخ   99/06/11 به پايگاه اينترنتی ســامانه تــداركات الترونيكی دولت به
 آدرس www.setadiran.ir مراجعه نمايند، آخرين مهلت تحويل اســناد مناقصه، ساعت 12:00مورخ 99/06/22و بازگشايی 
پاكات ساعت 09:00مورخ99/06/23بود. جهت كسب اطلاعات بيشتر به آدرس اينترنتی www.iets.mporg.ir مراجعه نماييد.                                                                                                            

شناسه آگهی 928002

اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای

اداره كل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان هرمزگان در نظر دارد مناقصه عمومی فوق را با مشخصات و شرايط كلی 
ذيل از طريق برگزاری مناقصه، به شركت های واجد شرايط واگذار نمايد. الف ( شرح مختصر كارها :

اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای 
استان هرمزگان

موضوع پروژه

نصب علائم ایمنی شامل )پایه 1/5 و 2 
و 3 متری و تابلو اطلاعاتی( مورد نياز 
در محورهای حوزه استحفاظی استان

مبلغ برآورد)ریال(

 9.990.000.000

شهرستان

حوزه استحفاظی استان

مدت پيمان )ماه(

6

مبلغ تضمين شركت در فرآیند
 ارجاع كار )ریال(

499.500.000

شهرداری پارسیان

  

قمار خیابانی!

در امتداد تاريکی

مســیر تباهی من از روزی آغاز شــد که چشمه محبت را 
 در خیابان ها جســت وجو کردم و هیــچ گاه به فرجام اين 
عشق های هیجانی نمی انديشیدم. در واقع، همیشه جلوی 
پايم را می ديدم و به آينده فکر نمی کردم تا اين که فقط سه 
سال بعد متوجه شدم زندگی ام را در يک قمار خیابانی باخته 

ام و ...
زن 32ساله ای که در فراز و فرودهای زندگی به آوارگی و سرگردانی 
رسیده بود، با بیان این که پشیمانم  اما روی بازگشت به منزل مادرم را 
ندارم، درباره سرگذشت خود به کارشناس اجتماعی کلانتری سناباد 
مشهد گفت: کودکی 9ساله بودم که مانند خیلی از دختران دیگر مهر 
فرزند طلاق بر پیشــانی ام خودنمایی کرد و من هم قربانی ازدواج 
اشتباه پدر و مادرم شدم. ناسازگاری و درگیری آن ها به جایی رسیده 
بود که هر روز صدای فحاشی و دعوا، همسایگان را به خانه ما می 
کشاند. درگیری و قهر و آشتی آن ها آن قدر بر روح و روان من و سه 
خواهر دیگرم تاثیر گذاشته بود که همواره از محیط خانه فراری بودیم، 
تا این که بالاخره این اختلافات با قیچی طلاق بریده شد و سکوت 
و آرامش به خانه بازگشت. در همین حال، مادرم سرپرستی من و 
خواهرانم را پذیرفت و من تا کلاس ســوم راهنمایی تحصیل کردم 
و بعد از آن در حالی به خانه داری پرداختم که خواستگاران زیادی 

نداشتم، چرا که بی سر و سامانی و آشفتگی در خانواده ام آینده ما را 
نیز تحت تاثیر قرار داد. از سوی دیگر با مادرم نیز رابطه خوبی نداشتم 
چرا که احساس می کردم مادرم بین من و خواهرانم تفاوت قائل است. 
به همین دلیل چشمه محبت را در خیابان ها جست و جو می کردم تا 
این که سه سال قبل با مردی 40ساله آشنا شدم که مدیر یک شرکت 
خصوصی بود و من وقتی برای معالجه مادرم به مطب یک پزشک در 
همان ساختمان می رفتم، او را می دیدم. خلاصه »نریمان« که خودش 
را مجرد معرفی می کرد با جملات محبت آمیز و چرب زبانی مرا به 
دام انداخت به گونه ای که شیفته اش شدم و برای رسیدن به او به همه 
چیز پشت پا زدم. در حالی که اختلافاتم با مادرم نیز به اوج رسیده 
بود، روزی از خانه فرار کردم و به نریمان پناه بردم. او با اجاره یک 
منزل، مرا به عقد موقت سه ساله در آورد و این گونه زندگی مشترک 
من و او آغاز شد. اما مدتی بعد وقتی فهمیدم نریمان متاهل و دارای 
یک فرزند است، عذاب وجدان گرفتم و از او خواستم تا صیغه نامه را 
فسخ کند اما او خود را شیفته من نشان می داد و تهدید به خودکشی 
می کرد. اما اکنون که همســرش متوجه ازدواج ما شده ، او هم سر 
ناسازگاری برداشته است و با سرقت طلاهایم مرا کتک زده و از منزل 
اجاره ای بیرون انداخته است. حالا اگرچه پشیمانم اما روی بازگشت 

به منزل مادرم را نیز ندارم و ...

فرمانده  ضارب ۲ دختر در نزاع خیابانی دستگیر شد جانشین  حوادث//  سرويس 
انتظامی تهران بزرگ از دستگیری سه 
نفر از عاملان انتشار آگهی کذب فروش 
سوالات کنکور 99 در فضای مجازی 
خبر داد و گفت: با هوشیاری مأموران 
پلیس امنیت عمومی تهران مخفیگاه 
متهمان در يکی از شهرســتان های 

شمال غربی کشور شناسايی شد. 
به گزارش میزان، ســردار حمید هداوند 
افزود: ماموران پلیس امنیت عمومی تهران 
بزرگ با بهره گیــری از قابلیت های نرم 

افزاری و ســخت افزاری، پروفایلی را در 
شبکه اجتماعی تلگرام شناسایی کردند که 
آگهی فروش سوالات کنکور 99 را منتشر 

کرده بود.
 وی ادامه داد: این افراد با استفاده از بستر 
شبکه اجتماعی تلگرام، با ایجاد کانالی جعلی 
اقدام به انتشار آگهی فروش سوالات کنکور 
در فضای مجازی بــا قیمت های گزاف 
کرده اند. این مقام ارشد انتظامی ادامه داد: 
با بررســی پروفایل متهمان و با اقدامات 
تخصصی و اطلاعاتی مخفیگاه ســه نفر 

از افــراد مرتبط با پرونــده را در یکی از 
استان های شمال غربی کشور شناسایی و 
در نهایت در یک اقدام پلیسی با هماهنگی 
مقام قضایی این مجرمان ســایبری را به 
همراه ادله دیجیتال مجرمانه دستگیر کردند.

ســردار هداوند با اشاره به این که متهمان 
برای در اختیار گذاشتن سوالات، مبلغی 
بیش از یــک میلیارد ریال در نظر گرفته 
بودند، تصریح کرد:  به این ترتیب با تکمیل 
پرونده، متهمان برای ادامه ســیر مراحل 

قضایی به دادسرا فرستاده شدند.

عاملان انتشار آگهی فروش سوالات کنکور 99 دستگیر شدند

ســرويس حوادث// رئیس سازمان هواپیمايی 
کشوری می گويد مکالمات جعبه سیاه هواپیمای 
اوکراينی نشــان می دهد تــا ۲۵ ثانیه پس از 
اصابت اولین موشک هر دو موتور روشن بوده و 

مسافران در سلامت بوده اند. 
تورج دهقانی زنگنه توضیح داد: پرواز 752 هواپیمای 
اوکراینی 1۸ دی ســال گذشته پس از پرواز از فرودگاه 
امام خمینی با اصابت دو موشــک سقوط کرد و همه 
176 سرنشــین آن جان باختند. بررسی هر دو جعبه 
سیاه هواپیما تحت نظارت سازمان هواپیمایی ایران در 
آزمایشگاه دفتر تحقیقات و ایمنی هواپیمایی کشوری 
فرانسه انجام شد. وی ادامه داد: نمایندگان کشور های 

امریکا به عنوان ســازنده هواپیمــا، اوکراین به عنوان 
بهره بردار هواپیما، فرانسه به عنوان ارائه دهنده خدمات 
فنی، سوئد، انگلستان و کانادا به عنوان کشور های دارنده 
اتباع و سازمان جهانی هوانوردی به عنوان هماهنگ 
کننده کشور های ذی نفع در جریان بازخوانی قرار داشتند.

دهقانی ادامه داد: جعبه ســیاه داخل کابین هواپیما تا 
19 ثانیه بعد از انفجار موشک مکالمات داخل کابین را 
ضبط کرده، در این کابین سه نفر حضور داشتند، دو خلبان 
و یک معلم خلبان، هر ســه متوجه شرایط غیرعادی 
می شوند، اما تا آخرین لحظه مشغول هدایت هواپیما 

بودند و معلم راهنما نیز اقدام به ارائه کمک می کند. 
در این لحظه هواپیما دچار مشکل الکتریکی می شود و 

به دستور معلم خلبان، برق کمکی هواپیما روشن می شود 
و هــر دو موتور در ثانیه های پس از انفجار روشــن 
بوده است. در این لحظه هیچ صدایی از کابین مسافران 
شنیده نمی شود که نشــان می دهد در این لحظات در 
سلامت جسمانی بوده اند که ضبط صدا پس از 19 ثانیه 
متوقف می شود. وی افزود: 25 ثانیه بعد از انفجار نخست 
موشــک دوم می رسد، تحلیلی از آثار موشک دوم در 
جعبه سیاه وجود ندارد. این موضوع نشان می دهد انفجار 
موشک نخست، باعث آسیب قابل توجه به هواپیما شده 
است و همزمان ضبط صدا از سوی هر دو جعبه سیاه 
در فاصله 19 ثانیه پس از شلیک موشک نخست قطع 

می شود.

مسافران هواپیمای اوکراينی ۲۵ ثانیه پس از اصابت اولین موشک زنده بودند

انتظامي شهرســتان »رودبار  فرمانده  ســرويس حوادث//  
جنوب« از کشــف ۲9هزار لیتر گازوئیل قاچاق و توقیف يک 

دستگاه کامیون کشنده اسکانیا خبر داد. 
سرهنگ »مجید محمودي« در تشریح این خبر گفت: ماموران پاسگاه 

انتظامي«زهکلوت« در اجراي طرح مبارزه با قاچاق سوخت هنگام 
کنترل خودروهاي عبوري در محور اصلي«زهکلوت-ایرانشهر« به 
یک دستگاه کامیون کشنده اسکانیا مشکوک و آن  را متوقف کردند.

وی افزود: ماموران در بازرسي از این کامیون 29 هزار لیتر سوخت 

قاچاق از نوع گازوئیل کشــف و راننده آن را دستگیر که با تشکیل 
پرونده برای سیر مراحل قانونی به مرجع قضائی معرفی کردند.

فرمانده انتظامي شهرستان »رودبار جنوب«، برخورد نیروي انتظامي 
با قاچاقچیان ســوخت و ســرمایه هاي ملي را قاطــع خواند و بر 
اســتمرار اجراي طرح مبارزه با قاچاق ســوخت تاکید و از عموم 
شهروندان خواست: هرگونه موارد مشکوک و امنیتي در این زمینه را 

از طریق تلفن 110 به پلیس اطلاع دهند.

کشف گازوئیل قاچاق در»رودبارجنوب« 
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 سال نوزدهم شماره 3399

 آتش از بین برنده مواد آلی خاک می باشد  
بجای آتش زدن پسماندهای كشاورزی، آنها را دفن كنیم

روابط عمومی اداره كل
منابع طبیعی و آبخیزداری هرمزگان

هم استانی های عزیز ، کشاورزان و مرتعداران گرامی برای جلوگیری از آتش سوزی جنگل ها و مراتع یادمان باشد :

 
گروه گزارش// آيین علم گردانی که قدمت آن به ۴۰۰ سال قبل 
بر می گردد و برخواسته از تفکرات و باورهای دينی مردم بوده 
که هر ساله در روز پنجم ماه محرم با شکوه و جلوه ی خاصی در 

میناب هرمزگان برگزار می شود.
مراسم علم  گردانی در بعد از ظهر روز پنجم ماه محرم شروع می  شود و 
علمی که به نام پیامبر )ص( نام دارد از منبر مولا )حسینیه ماتم قلعه( به 
همراه سایر علم ها منتصب به امامان اطهار)س( به طرف بلوار ساحلی و 

میدان ولایت میناب حرکت می کند.
این علم در بین مسیر در حوالی حسینیه صاحب الزمان )عج( )منبر لب 
رودخانه( علم منتصب به صاحب الزمان )عج( نیز به پیشواز آن می آید 
و در این مکان مردم با ارادت خاص به امام حسین )ع( و شور هر چه 
تمام به عزاداری و مدیحه  سرایی می  پردازند و گوسفند قربانی می  کنند 

و شربت و شیرینی بین همدیگر توزیع می کنند.
مردم ابتدا پس از حضور در حســینیه ماتم قلعه و برپایی مراسم نوحه 
خوانی و ســینه زنی سنتی، راس ســاعت 15 از این حسینیه به سمت 
حســینیه لب رودخانه و برای ادای احترام به روح بنیانگذار این آیین 
)حاج عبدالصمد عبدالصمدی و شیخ حسن شیخ میرزا( حرکت و پس از 
توقف کوتاه و قرائت فاتحه و نیز بیرون آمدن علم صاحب الزمان )عج( 
و ملحق شدن به سایر علم ها، علم پیغمبر )ص( در جلو جمعیت و مابقی 
علم ها پشت سر آن به حرکت خود از میدان استقلال به سمت میدان شهدا 
و از آنجا به میدان ولایت و در نهایت به سمت بلوار ساحلی )حسینیه 

لب رودخانه( ادامه می دهند.
شــرکت کنندگان با طی کردن مسیر خیابان  های شهید جهانگیر امینی 
و آموزش و پرورش، روبروی مسجد صاحب الزمان )عج( چند لحظه 
متوقف می  شوند و برای دیگر دست اندرکاران آیین علم پیغمبر )ص( که 
قبرهای آنان در همین مکان قرار گرفته و مدفون هستند، فاتحه می دهند.
عزاداران حسینی پس از رسیدن به این حسینیه به همراه سیل خروشان 
جمعیتی که منتظر رسیدن علم ها هستند، در قالب گروه ها و دسته  های 
عزاداری تا پیش از فرا رســیدن نماز مغرب و عشــا به سوگواری می 
 پردازند و عشــق و ارادت خود را نسبت به امامان معصوم )ع( به ویژه 
ســید و سالار شهیدان حضرت اباعبدالله الحسین )ع( و یاران باوفایش 

نشان می  دهند.
مــردم و بزرگان منطقه میناب بر این عقیده اند که چون حضرت مهدی 
)عج( از دیگر امامان و معصومان از لحاظ سن و سال کوچک  تر است، 

برای سلام کردن به آنان و پیامبر)ص( پیش  قدم شود و به همین شیوه علم 
 هر امامی را که کوچک  تر است به استقبال علم دیگر امامان و پیامبر)ص( 
می  برند و سلام می  دهند و سپس عزاداری در مقابل حسینیه میانی، تا 

غروب آفتاب ادامه پیدا می کند.
باور مردم این دیار بر این اســت که در آخرالزمان، حوادثی بدین گونه 
اتفاق خواهد افتاد و مردم از نقاط مختلف برای حمایت و یاری امام خود 

بسیج خواهند شد.
علم صاحب الزمان )عج( و علم پیامبر)ص( تنها علم هایی هستند که از 
حســینیه خارج نمی شود و در سطح شهر گردش نمی کنند و تنها علم 
پیامبر )ص( روز پنجم محرم و عاشورا در محل حسینیه به دیدار علم 

صاحب الزمان )عج( حرکت داده می شود.
روز عاشورا نیز به مانند روز پنجم محرم همین مراسم انجام می شود و 
پس از مراســم ظهر عاشورا پوشش و رخت رنگی علم ها عوض می 
شود و علم ها مشکی پوش می شوند و تا روز اربعین حسینی با همین 
پوشش در حسینیه نگهداری می شوند و بعد از آن غسل داده و تا سال 
بعد نگهداری می شوند.اما همانطور که میدانید با توجه به شیوع ویروس 
کرونا و برگزار نشــدن هیات ها و مراسم محرم این رسم نیز مانند سال 
های پیش برگزار نخواهد شد هم چنین جانشین ستاد مدیریت بیماري 
کرونا استان و معاون سیاسي، امنیتي و اجتماعي استانداري هرمزگان از 

ممنوعیت  مراسمات 
عزا داري مانند علم گرداني، دســته گرداني و هرگونه تجمعاتي که در 
آنها نتوان پروتکل هاي بهداشــتي و فاصله اجتماعي را کامل رعایت 

کرد خبر داد.
دکتر سعید ناجي در حاشیه جلسه دستور العمل ضوابط برگزاري مراسم 
عزاداري ایام محرم و صفر استان، افزود: تمامي مراسمات و برنامه هاي 
عزا داري و سوگواري ایام محرم و صفر که در آنها نتوان پروتکل هاي 
بهداشتي و فاصله گذاري اجتماعي را رعایت کرد در استان با محدودیت 
و ممنوعیت روبرو خواهد شد و این امر تنها بخاطر حفظ سلامت و جان 

مردم در هرمزگان است.
 وي بــا بیان اینکه حداقل میزان فاصله رعایت شــده در مراســمات

 و برنامه هاي عزا داري محرم دومتر اســت، بیان کرد: برنامه هاي که 
رعایت پروتکل هاي لازم در آنها عملي نیست نباید برگزار شوند و از 

آنها جلوگیري خواهد شد.
ناجي تاکید کرد: برنامه هاي از قبیل تعزیه خواني،  برنامه شیرخوارگان و 

برنامه هاي تجمعي دیگر که در سال هاي گذشته برگزار مي شد امسال 
به دلیل شیوع ویروس کرونا و حفظ سلامت عمومي جامعه با محدودیت 

و ممنوعیت روبرو خواهد شد.
وي اضافه کرد: با توجه به نزدیک شدن ایام محرم ستاد مدیریت بیماري 
کرونا در استان به دنبال برگزاري عزاداري سید و سالار شهیدان اباعبدالله 
الحســین)ع( با رعایت کامل پروتکل هاي بهداشــتي به منظور حفظ 
سلامت عمومي جامعه و مردم است و در این خصوص هماهنگي هاي 

لازم در حال انجام است.
 ناجي  خاطر نشــان کرد: تمامي متولیان امر بر دوري و جلوگیري از 
شکل گیري تجمعات تاکید داشته اند و چنانچه برنامه اي برگزار شود 
باید با رعایت کامل دستور العمل ها و پروتکل هاي بهداشتي که تعیین 

شده، باشد.
جانشین ستاد مدیریت بیماري کرونا هرمزگان با اشاره به بررسي و تببین 
دســتورالعمل هاي برگزاري مراسمات سوگواري ایام محرم و صفر در 
استان هرمزگان گفت: دســتورالعمل هاي برگزاري مراسم به استان با 

حضور  فرمانداران و متولیان امر مجددا بررسي و تبیین شد مواردي که 
محدودیت و ممنوعیت در آنها وجود داشت به سازمان تبلیغات اسلامي 

استان اعلام شد.
وي با بیان اینکه صداو سیما  باید نسبت به تولید برنامه هاي خوب در 
این زمینه اقدامات لازم را انجام دهد، افزود: صدا و ســیما حتما برنامه 
هاي تهیه وتولید کننــد که مردم بتوانند در منازل خود از این برنامه ها 
جهت سوگواري و عزاداري  سید و سالار شهیدان اباعبدالله الحسین)ع( 

نهایت استفاده را ببرند.
ناجي با بیان اینکه زدن ماســک در مراسم و برنامه هاي که مي توان با 
رعایت پروتکل هاي بهداشتي برگزار شوند الزامي است،   تصریح کرد: 
سازمان صنعت، معدن و تجارت استان باید نسبت به تهیه اقلام مورد نیاز 
از جمله ماسک و مواد ضد عفوني اقدامات لازم را انجام دهد ، استفاده 
از ماسک الزامي اســت و اگر برنامه اي برگزار شد مردم حتما باید از 
ماسک و لوازم شخصي خود استفاده کنند.وي با بیان اینکه امسال پخت 
و پز نذورات به مانند سال هاي گذشته در استان نخواهیم داشت، افزود: 
جهت حفظ سلامت مردم و جلوگیري از شیوع بیشتر ویروس کرونا در 
استان اداي نذورات تابع شرایط و شیوه خاصي است که مردم باید به آنها 
توجه کنند.با توجه به این موضوع ممکن است زنجیره ی 400ساله ی 
برگزاری این مراسم در میناب قطع شود یا در صورت برگزاری با وجود 

محدودیت ها آن شور و تشریفات قبل را نداشته باشد .

آیین علم گردانی در میناب، میراثی 400 ساله 

قسمت چهارم
سرويس شهرستان //صنايع دستی جناح در بستر تاريخ با توجه 

به مقتضیات هر زمان تغییرات زيادی به خود ديده است. 
صنایع دستی متنوعی در شهر جناح درست می کردند که در سه بخش 
قبل به صورت مفصل به آن پرداخته شــد و در این بخش نیز به برخی 
از صنایع دســتی در شهر جناح پرداخته می شود تا نشان دهد که این 
صنایع دســتی هر چند در حال حاضر رو به فراموشی رفته اند، اما در 
روزگارانی تامین کننده معیشت مردم جناح و نیازهای خانوارهای متعدد 
این شهر بوده است. در بسیاری از موارد نیز خانواده های جناحی این 
صنایع دستی را برای همدیگر هدیه می دادند. همگرایی افراد خانواده 
برای درست کردن صنایع دستی نیز در نوع خود جالب توجه بود. معمولا 
کودکان هم به پــدر و مادر در این امر کمک می کردند و بر اثر تجربه 
فرزندان خانواده شغل پدر و مادر را در دست کردن صنایع دستی ادامه 

می دادند. برخی از صنایع دست دستی در جناح همانند شیوه کشی در 
خانواده های  مشخصی در جناح درست می شد و برخی از افرادی که 
در جناح شــیوه کشی می کردند، این شغل را از موطن اصلی خود که 
معمولا مناطقی از استان فارس بود به شهر جناح می آوردند.  فرهنگ 
کار و تلاش در شــهر جناح باعث می گردید که از مناطق اطراف نیز 
هنرمندانی در زمینه صنایع دستی وارد شهر جناح گردند. این شهر در 
بستر زمان تبدیل  به شهری برای تامین صنایع دستی گردید و صنایع 
دستی جناح در هر زمینه توانست معروفیت پیدا کند. این نوشتار که با 
حمایت فرهنگی شورای اسلامی شهر جناح و شهردار فرهنگ دوست 
این شهر جناب آقای مهندس محمد جلالی به رشته تحریر در می آید در 
نظر دارد صنایع دستی شهر جناح و نقش آن در اقتصاد و هنر شهر جناح 

را مورد واکاوی قرار دهد.
درخت نخل همچنان یکی از منابع مهم درآمد مردم شهر جناح در بستر 
تاریخ بوده اســت. از این درخت صنایع دستی متعددی توسط مردم 

شــهر جناح درست می شد و با توجه به مصاحبه های صورت گرفته 
با مردم شهر جناح، بســیاری از مردم این شهر چون باغدار بودند، در 
درجه اول برای مصارف داخلی خانواده خود و اســتفاده آن در باغات 
و منازل صنایع دستی را تهیه می نمودند. سپ یا سپی از جمله صنایع 
دستی مردم شهر جناح بود که از شاخ و برگ و متعلقات درخت نخل 
درســت می کردند. ســپ برای تمیز کردن برنج و گندم مورد استفاده 
قرار می گرفت و نقش ســینی های بزرگ را نیز در بسیاری از موارد 
بر عهده داشــت. برنج و گندم را در سپ ریخته و با بالا و پایین آوردن 
آن، گندم ناخالصی های گندم، جو و برنج را از آن جدا می کردند. سپ به 
صورت مدور با لیه های بالا تر از سطح ساخته می شد. تولک از دیگر 
صنایع دستی مردم شهر جناح بود که استفاده زیادی در باغات و منازل 
این شهر داشــت و اگر در معرض آتش قرار نمی گرفت، می توانست 
 عمر زیادی داشــته باشــد. تولک را از برگ های ریزتر درخت نخل

 می بافتند و انعطافش از تک یا حصیر بافته شده از درخت نخل بیشتر بود. 
 تولک های بزرگ را در جناح چاکو نیز می گفتند. چاکو برای نگهداری 
نان های خشک و محلی در خانه کاربرد داشت. معمولا چاکوها را که از 
برگ درخت نخل بافته شده بود در وسط انبار خانه آویزان نموده و نان 
را در آن قرار می دادند. بافتن تولک و چاکو کار ساده ای نبود. در مدور 
در آوردن آن می بایست بافنده تبحر خاصی می داشت و با ریسمانی که 
به آن لیف نیز می گفتند، چنان با سوزن های درشت، محکم بافته می شد 
که درزهای آن پیدا نبوده و به سادگی از هم باز نمی شد. مشب از دیگر 
صنایع دستی مردم شهر جناح بوده است که به صورت مدور و کوچک 
 بافته می شده اســت و جهت باد زدن زغال و غیره مورد استفاده قرار 
می گرفت. در گذشته در خانه های زمستانی که چوب آتش می زدند، از 
مشب برای شعله ور شدن آتش استفاده می نمودند. درست کردن مشب 
کار سختی نبود، ولی کاربرد آن زیاد بوده است. دول آسیاب از دیگر بافته 
های است که از شاخ و برگ درخت نخل درست  می شده است و در 
شهر جناح با ظرافت خاصی به عنوان صنایع دستی بافته می شد. کندر 
از صنایع دستی مهم شهر جناح بوده است که کاربرد زیادی داشت. کندر 
را به گونه ای درست می کردند که دو سر آن دارای تو رفتگی بوده است 
و بند در وســط این تو رفتگی قرار می گرفت و دو حلب در دو طرف 
کنــدر قرار می گرفت. کندر چوبی محکم و بدون انعطاف بود و دچار 
شکستگی نمی شد. ممکن بود یک کندر برای سال های طولانی کاربرد 
داشته باشد و به صورت چوبی یک راسته بود. و کنده کاری در دو سوی 

آن قرار می گرفت. 
صنایع دســتی همواره مورد کاربرد مردم شهر جناح در تمام سطوح 
زندگی آن ها بوده است. درست کردن مچک که آشیانه پرندگان برای 
در امان ماندن از دســت حیوانات وحشی و جابجایی راحت پرندگان 
بود، در شهر جناح همانند جنوب ایران رواج داشت. مچک را به گونه 
ای می ســاختند که بتوانند آن را در جای بلند آویزان نموده و دارای 
سوراخ های متعدد و ریزی باشد که هوا از جداره آن به پرندگانی مانند 
مرغ و خروس برســد. ماده اولیه آن برای ساخت برگ و شاخه های 

درخت خرما بود. استفاده مچک بیشتر در فصل تابستان بود که مردم 
در وسط حیاط می خوابیدند. هنوز هم در خانه های قدیمی جناح می 
توان آثاری از مچک های قدیمی را پیدا نمود. اما متاسفانه نسل جدید 
 در شهر جناح با بیشتر این صنایع دستی آشنا نیستند. با نوشتار این صنایع

 می توان نسل جدید جناح را با این هنر هنرمندان شهر جناح آشنا ساخت. 
درست کردن دلو که در جناح به آن دلی می گفتند، از دیگر صنایع دستی 
شهر جناح بوده است که در ابتدا دلی ها را از پوست حیوانات می ساختند 
و به تدریج از تیوب های لاستیک ماشین و تراکتور که بلا استفاده بود، 
می ساختند. بر بالای دلوها چوب متناسب با آن ها قرارداده و وسط آن 
را کنده کاری می کردند تا ریسمان و بند در وسط آن ها قرار گیرد. عمر 
دلی هایی که از پوست حیوانات ساخته می شد بیشتر بوده است و دلی 
ها را با قرقره که چخرک هم به آن می گفتند، از چاه بالا می کشیدند. 
ســواس از دیگر صنایع دستی بود که در نخلستان های جناح کاربرد 
خوبی داشت. سواس نوعي پاي افزار محلي بود که از رشته هاي تازه و 
مرغوب » سیس « مي بافتند و به دمپایي هاي امروزي شباهت داشت، 
 با این تفاوت که در قسمت عقب بندي دارد که پا را در خود محکم نگاه 
مي دارد. سواس را در قدیم، کارگران مي پوشیدند و امروزه از آن نشاني 
نیست. این پای افزار چون خیلی زیاد داغ می شد به تدریج جای خود را 
به صندل ها و کفش های کتونی داد. در گذشته های دور چون نخلستان 
ها خارهای متعدد داشت، سواس می توانست به عنوان یک پای افزار 
ارزان همواره کاربرد خوبی داشته باشد. البته به ندرت سواس در فروشگاه 
های جناح فروخته می شد. جارو از دیگر صنایع دستی شهر جناح بود که 
کاربرد زیادی داشت و در بسیاری از فروشگاه های قدیمی شهر جناح و 
مناطق اطراف فروخته می شد. جارو را از برگ های مشخصی از درخت 
خرما تهیه می کردند و چند شاخه را به صورت ماهرانه بر روی هم قرار 
داده و با درونی یا بندی از برگ های ریز درخت خرما به هم می بافتند. 
جاروها به صورت کوچک، متوسط و بزرگ درست می شد. قدرت تمیز 
کنندگی جاروها خوب بوده و درست کردن آن هم زمان بر نبود. علاوه بر 
تهیه جارو از برگ درخت نخل، نوع دیگری جارو از شاخه های درخت 
خرما که میوه آن ها، از آن جدا گردیده و پنگ نام داشت، تهیه می گردید. 
این نوع جارو کاربردی برای جمع کردن سنگریزه و غیره بوده و قدرت 
پاک کنندگی اجسام ثقیل تر را داشت. این جارو بیشتر در منازل درست 
شده و مورد استفاده قرار می گرفت و در بیرون فروخته نمی شد. بنابراین 
به خوبی مشخص می گردد که صنایع دستی در شهر جناح در همه زمینه 
ها کاربرد داشــته و از چوب و سنگ و دیگر موارد اولیه صنایع دستی 

متعددی تهیه می کردند.
ریسمان ها و رشــته های که از درخت نخل درست می شده و به آن 
درونی نیز می گفتند از دیگر صنایع دســتی مردم شهر جناح بود که به 
 صورت ریز و درشــت بافته می شــد. درونی نقش نخ و ریسمان در

 بافته ها را داشت. در بافت حصیر یا تک، در بافت تولک، در بافت پروند 
و در بســیاری از بافته های دیگر از درخت نخل کاربرد داشت. برای 
درست کردن صنایع دستی از برگ درخت نخل برگ را از هر ساقه جدا 
نموده و پس از خشک شدن، آن ها را خیس می نمودند و پس از بیرون 
آوردن از آب آن را زیر گونی نمناک قرار می دادند تا حالت خیس بودن 

و نمناکی خود را حفظ نموده و قابل انعطاف باشد.  

 صنايع دستی جناح در بستر تاريخ

خبری

 بهره برداری از ورزشگاه اختصاصی 
ورزش های ساحلی در کیش 

 فرشید کشتکار سرویس شهرستان// مدیرعامل سازمان 
منطقه آزاد کیش گفت: ورزشگاه اختصاصی ورزش های 
ساحلی بر اساس استاندارد های بین المللی و جهانی در 
آینده نزدیک در این منطقه به بهره برداری خواهد رسید. 
به گزارش خبرنگار دریا، غلامحسین مظفری مدیرعامل 
ســازمان منطقه آزاد کیش با بیان این که این ورزشــگاه 
ساحلی کیش بر اســاس آخرین استانداردهای جهانی و 
بیــن المللی می تواند به عنــوان پایگاه مهم ورزش های 
ساحلی در سطح کشور و منطقه مطرح شود اظهار داشت: 
جزیره کیش از ظرفیت ها، زیر ســاخت ها، امکانات و 
شرایط اقلیمی مناسبی جهت توسعه ورزش های ساحلی 
برخوردار اســت و این مهم در دستور کار سازمان منطقه 
آزاد کیش قرار گرفته است.مظفری افزود: با تحقق یافتن 
این مهم جزیره کیش میزبان برگزاری مسابقات سطح اول 
کشــور، اردوی تیم های ملی در رشــته های ساحلی و 
همچنین مسابقات بین المللی خواهد شد. وی خاطر نشان 
کرد: با هدف حمایت، پرورش و معرفی استعدادهای فوق 
العاده جوانان و نوجوانان این منطقه و جنوب کشور و هم 
چنین مناطق همجوار کیش در ســطح تیم های ملی، این 
مجموعه ورزشی در منطقه ســفین جزیره کیش احداث 
خواهد شد.وی در پایان تاکید کرد: علیرغم همه فعالیت 
ها و تلاش هایی که تاکنون صورت گرفته، بســیاری از 
ظرفیت هــای جزیره کیش در حوزه های مختلف مغفول 
مانده اســت، امیدواریم این اقدام به توســعه و گسترش 
ورزش در منطقــه کمک کند و بتواند در ســطح ملی نیز 

تاثیر گذار باشد.
آغاز اجرای  پروژه بیابان زدایی

 احداث بند و بندسار در بندرعباس 
 سعیده دبیری نژاد ســرویس شهرستان// رئیس اداره 
منابع طبیعی و آبخیزداری شهرســتان بندرعباس از آغاز 
به کار  اجرای پروژه بیابان زدایی احداث بند و بندســار 
در پایین دســت اراضی روستاهای گزریز و نوبست  این 
شهرســتان خبر داد.به گزارش خبرنــگار دریا؛ روح الله 
وفاکیش گفت: این پروژه در سطح 250 هکتار در منطقه 
گزریز و نوبست از محل اعتبارات بیابان  با هدف کنترل 
رواناب،  تغذیه ســفره های زیرزمینی ،  افزایش رطوبت 
خاک موثر در احیاء پوشــش گیاهــی و ذخیره رطوبت 
 که سبب کاهش میزان برداشــت ریزگرها می شود ، اجرا

 می گردد.وی افزود: امیداوریم با اجرای طرح های بیابان 
زدایی از ســرعت روند بیابانی شــدن منطقه کاسته شود 
وشــاهد احیاء مجدد اراضی بیابانی و پوشــش گیاهی در 

شهرستان بندرعباس باشیم.

                                                           
 M.hassannia gMail.coM@

 دکتر محمد حسن نیا/ دریا
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 سند خودروی استیشن کیا  اسپورتیچ مدل 2۰۱4 رنگ قهوه 
ای به شماره پلاک ۶9۱۱9  و شماره موتور g 4kddh418186 و 
شماره شاسی     knapb۸۱۱xe  74۸۶۱۵۰   بنام عبدالجواد 

رمکانی مفقود گردیده و  از درجه اعتبار ساقط می باشد

    مفقودی نوبت اول

                 آگهی مزایده نوبت اول  
شعبه سوم اجرای احکام حقوقی دادگستری بندرعباس به موجب 
پرونده اجرایی کلاسه ۶۲ ۸ 00 ۱0۴ ۸7۶ 99 970و شماره بایگانی 
7۲۵ 97۱ و  شــماره اجراییه ۲۱7 ۴00 ۶۱0 ۴۲7 7۱0 9 محکوم 
علیه آقای امین دژه  فرزند محمود به  شماره ملی ۶۱ ۴00 ۸0۴ ۳۳ 
محکوم به پرداخت تعداد یکصد و چهارده قطعه سکه تمام بهار 

آزادی طرح جدید به عنوان مهریه و پرداخت مبلغ ۸00/ ۳۵۸ ریال بابت تعرفه خدمات قضایی در 
حق محکوم له خانم راضیه حاجی پور فرزند عبداله گردیده است که دراین راستای اجرای حکم 
یک دستگاه خودرو سواری پراید رنگ مشکی به شماره انتظامی ۳۸ ص ۳۱۳ ایران ۸۴ به شرح 
ذیل به مزایده گذاشته می شود موضوع مزایده: یک دستگاه خودرو سواری پراید رنگ مشکی به 
شــماره انتظامی ۳۸ ص ۳۱۳ ایران ۸۴ نوع : سواری تعداد سیلندر:۴ شماره موتور: 7۸9 ۴97 ۴/ 
۱۳ پلاک: شخصی سیستم :پراید ۱۳۱ تعداد محور: ۲ تعداد چرخ ۴: شماره شاسی ۳۵۶ ۶۳ 900 
۱۲۲ ۱۴ مدل :۱۳90 رنگ: سفید نوع سوخت: بنزین وضعیت حاضر: از نظر بدنه آثار خوردگی 
و پوســیدگی بر روی بدنه قرار دارد ســپر و گلگیر جلو ضربه دارد و لاستیک ها پوسیده پنجره 
ندارد/ مبلغ کارشناسی: که به مبلغ سیصد و چهل میلیون ریال )معادل سی و چهارمیلیون تومان (

کارشناسی و ارزیابی گردیده است ارزش اعلامی به عنوان قیمت پایه مزایده است که با شرایط 
ذیل به مزایده گذاشته می شود۱- فروش نقدی است .و حداکثر مهلت پرداخت بها ءیک ماه می 
باشد. ۲- کلیه هزینه های  مربوط به معامله از هر قبیل و از هر جهت به عهده خریدار است ۳- 
پیشنهاددهنگان باید قبل از انجام  مزایده در تاریخ روز مزایده با هماهنگی اجرای احکام مبلغ %۱0 
مبلغ ارزیابی شده را بصورت سپرده نقدی بحساب دادگستری  تودیع و قبض سپرده را به این اجرا 
تحویل نمایند . ۴-. اجرای احکام دررد یا قبول پیشنهاد مختار است ۵- مزایده در ساعت 9 صبح 
روزچهار شنبه  مورخ 99/۶/۲۶ در محل دفتر شعبه سوم اجرای احکام حقوقی بندرعباس بصورت 
حضوری بعمل می آید و برنده کسی است که بالاترین قیمت را پیشنهاد نماید/۶-  در صورتیکه 
برنده تا یک ماه از جلسه مزایده و با انقضای مهلت از پرداخت بهاء مورد مزایده   خودداری نماید 
مســئول کسر احتمالی قیمت و خساراتی که از تجدید مزایده حاصل شود  خواهد بود که بدوا 
از ســپرده او استیفا میشود و سپرده تا تعیین کسر قیمت وخسارات وارده مسترد نخواهد شد و 
متقاضیان شرکت در مزایده برای کسب اطلاع بیشتر میتوانند به  اجرای احکام حقوقی شعبه سوم  

دادگستری بندرعباس مراجعه نماید. 
دادورز سوم اجرای احكام حقوقی دادگستری بندرعباس  معبود رئيسی

قوه قضائیه 
دادگستری جمهور ی اسلامی ایران

زهرا غفوری ســرويس شهرســتان// مدير منطقه ويژه و امور 
درگهان و حومه ســازمان منطقه آزاد قشــم از برنامه ريزی از 
برگزاری بررسی مشکلات و ساماندهی وضعیت اتباع خارجی با 
حضور نمايندگان دستگاه های اجرايی مرتبط با اين حوزه خبر 

داد.
به گزارش خبرنگار دریا، امیر سلکی با بیان این مطلب، گفت: در این 
جلســه تاکید شد که با ساماندهی وضعیت اتباع خارجی، رفاه حال و 
بهینه کردن ارائه خدمات می توان اقدامات لازم برای حل مشــکلات 

آنها را به انجام رساند.
مدیر منطقه ویژه اقتصادی قشم ادامه داد: با برنامه ریزی های صورت 

گرفته اقدامات خوبی برای حضور قانونی اتباع خارجی مجاز در قشم 
و درگهــان صورت گرفته و با همکاری هدفمند میان دســتگاه های 
مربوطه می توانیم، شاهد تســریع فرآیند ساماندهی و بهبود وضعیت 

باشیم.
وی اضافــه کرد: اتباع خارجی مشــکلات متعــددی در حوزه های 
فرهنگی، اجتماعی و اقتصادی دارند که برای رفع این مشکلات نیازمند 
برنامه ریزی دقیق، تهیه و تدوین برنامه ای برای تعامل میان ســازمان 
ها مرتبط و تقسیم وظایف جهت به نتیجه رسیدن این برنامه ها هستیم.

به گفته ســلکی؛ برنامه های خوبی در حوزه ساماندهی اتباع خارجی 
مجاز هم اکنون در حال اجراســت و همچنیــن مطابق برنامه ریزی 

صورت گرفته برنامه های پیشنهادی توسط بخش های مختلف سازمان 
منطقه آزاد قشــم برای حل مشکلات و ارائه خدمات شایسته به اتباع 
خارجی مجاز در این منطقه جمع بندی شــده و در اختیار مسئولان 

اجرایی مرتبط قرار بگیرد.
براساس این گزارش، سلیمان رنجبری مدیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
سازمان منطقه آزاد قشم نیز در این جلسه خاطرنشان کرد: با پیگیری 
های مستمر و تلاش های مسئولین، بسیاری از مشکلات رفع شده و 
می توان برای اتباع بیگانه مجاز براساس چارچوب های قانونی شرایط 

اشتغال و فعالیت اقتصادی فراهم کرد.
مدیر اجتماعی و سلامت و مشاور مدیرعامل سازمان منطقه آزاد قشم 

در امور بانوان و خانواده نیز در این جلســه بر لزوم حل مشــکلات 
اجتماعی و آموزشی اتباع بیگانه در قشم تاکید کرد.

فرشته سلجوقی ادامه داد: با تلاش های صورت گرفته طی سال های 
گذشــته دانش آموزان اتباع خارجی به راحتی می توانند در مدارس 

منطقه ثبت نام کنند و مشکلی در این رابطه وجود ندارد.
حسین رفیعی مشاور امنیتی و انتظامی مدیرعامل سازمان منطقه آزاد 
قشم نیز در این جلسه گفت: مطابق مذاکرات صورت گرفته با نهادهای 
مرتبط برخی مشکلات مرتبط با حضور اتباع خارجی در منطقه آزاد 
قشم و پیشــنهادات اجرایی مرتبط با حل این معضلات پس از جمع 
بندی به دبیرخانه کمیسیون ساماندهی اتباع خارجی اعلام خواهد شد.
گفتنی اســت در این جلسه نمایندگانی از سایر نهادها و دستگاه های 
اجرایی مرتبط با حوزه ســاماندهی اتباع خارجی در جزیره قشم نیز 

حضور داشتند و به بیان نظرات و پیشنهادات خود پرداختند.

برنامه ریزی برای بهینه کردن ارائه خدمات به اتباع خارجی در قشم

                                فاطمه هوشنگی/دریا
 fatemeh. hooshangi            @gmail.com    747



سلامت

  طالع بینی  

سه شنبه  4 شهریور 1399

5 محرم 1442

 سال نوزدهم شماره 3399

فروردین :    
از حال فروافتادگان غافل نشوید و دست افرادی که 
نیازمند کمک هســتند را بگیرید. یکی از دوستان که 
علاقه زیادی به شــما دارد امروز هدیه ای برای شما 
گرفته و قصد دارد تا با تقدیم این هدیه، دوستی خود را به شما ثابت 
کند. قدر این دوســت را بدانید و در اولین فرصت به فکر جبران این 
محبت باشــید. با مشکلی روبرو خواهید شــد و به تنهایی کاری از 
دست تان برای حل این مشکل بر نمی آید، اجازه ندهید این مشکل شما 
را از پا در بیاورد و برای حل آن از دوستان و آشنایان کمک بگیرید. 
فرصتی پیدا می کنید تا به همــراه اعضای خانواده برای خرید بیرون 

بروید و لحظه های شادی را در کنار هم سپری نمایید.
    اردیبهشت   : 

اطرافیان را بــا اعمال نظرهای خود به تنگ آورده اید و 
اصرار زیادی دارید که اطرافیان بر طبق نظرهای شما 
زندگی کنند، این رویکرد نه تنها شما را به انسان مستبدی 
تبدیل می کند، بلکه زمینه تنهایی و انزوای شما را فراهم خواهد کرد، 
در نتیجه اعمال نظرهای بیش از حد را کنار بگذارید و به اطرافیان اجازه 
دهید تا طبق میل خودشان زندگی کنند. با خرید کالاهای بی ارزش و 
پیش پاافتاده، موقعیت مالی تان را به خطر نیاندازید. دیدگاه خود نسبت 

به همسر یا عشق زندگی تان را تغییر دهید و به ایشان سخت نگیرید.
خرداد  :    

پرخوری را کنار بگذارید و رژیم غذایی ســالمی را 
در پیش بگیرید. اگر شش دانگ حواس تان را جمع 
نکنید، امروز حسابی ضرر می کنید. از اعضای خانواده 
حمایت کنید و مواظب کوچک ترها باشید. احتمال 
زیادی وجود دارد که با انجام کار ناپسندی، زمینه ناراحتی اطرافیان را 
فراهم کنید. از کار و تلاش دست نکشید و مطمئن باشید زحمت هایی 
که می کشید از چشــم اطرافیان پنهان نمی ماند. با فرد مهمی ملاقات 
می کنید و در این دیدار، مواظب رفتار و گفتارتان باشید. سوء تفاهمی 
پیش پاافتاده امروز میان شما و همسر یا عشق زندگی تان ایجاد می شود.

 تیر  :
احســاس می کنید که مانند گذشته قوی و تندرست 
نیستید و همیشه احساس ضعف و خستگی می کنید. 
دلیل این وضعیت در کم تحرکی و ورزش نکردن نهفته 
اســت، در نتیجه از امروز فرصتی را برای ورزش کنار بگذارید و با 
استمرار در ورزش و تحرک، جلوی ضعف و خستگی را بگیرید. پولی 
که مدتی پیش به کســی قرض داده اید، امروز بازپرداخت می شود و 

مشکلات مالی تان را پوشش می دهد. 
 مرداد:

سفری مهیا خواهد شد و در این سفر بیشتر از چیزی که 
فکرش را بکنید به شما خوش خواهد گذشت. انسان 
رازنگه داری نیستید و اسرار کاری و حرفه ای خود را 
با دیگران به اشتراک می گذارید، این وضعیت نه تنها جلوی پیشرفت 
شما را گرفته است، بلکه به فردی غیرقابل اطمینان در میان دوستان و 
آشنایان تبدیل شده اید. ادامه این رویکرد اصلا به صلاح شما نیست و 
از امروز به خودتان قول بدهید که رازهای کاری و تجاری خود را با 

کسی در میان نگذارید و بیشتر از همیشه راز نگه دار باشید. 
 شهریور  :

اجازه ندهید اطرافیان اختیار حســاب و کتاب های تان 
را در دســت بگیرند. پای صحبت افرادی بنشینید که 
تجربه بیشتری نسبت به شما دارند و از تجربه های این 
افراد نهایت اســتفاده را ببرید. امروز فرصت فراغتی دست می دهد تا 
لحظه های شــادی را در کنار اعضای منزل سپری نمایید، این فرصت 
را مغتنــم بدانید و به اعضای خانــواده ثابت کنید که از بودن در کنار 

آنها لذت می  برید. 
مهر:

 تسلط بیشتری بر رفتار خود داشته باشید و احساساتی 
نشوید. امروز خرج ســنگینی روی دست تان قرار 
می گیرد. بیش از حــد وقت خود را به کار اختصاص 
می دهید و این شــرایط زمینه ناراحتی همسر یا عشق زندگی تان را 
فراهم کرده اســت. احتمال زیادی وجود دارد که حرف ناشایستی از 
دهان تان بیرون آید و زمینه ناراحتی اطرافیان را فراهم کند، در چنین 
شرایطی بیشتر از همیشه مواظب حرف های تان باشید و چیزی نگویید 

که اطرافیان را دلخور کند. 
   آبان : 

از توانایی خود برای جلب نظر اطرافیان نهایت استفاده 
را ببرید. اتفاق فرخنده ای در محل کار انتظار شــما را 
می کشد. رهسپار مسافرت هستید و بار سفر بسته اید، 
در این مسافرت احتمال گم شــدن لوازم شما وجود دارد، در نتیجه 
تا می توانید مواظب لوازم ســفر باشید و اجازه ندهید سهل انگاری و 

حواس پرتی این مسافرت را به کام شما تلخ کند.
    آذر  :

روز خوبی را برای کسب درآمد آغاز کرده اید و پول 
چشمگیری روانه حساب های بانکی تان خواهد شد. 
از این شرایط نهایت استفاده را ببرید و وضعیت مالی 
خودتان را تقویت کنید. دیدگاه تازه ای به کار و زندگی در پیش بگیرید 
و افق های نگاه تان را گسترش دهید. به خاطر داشته باشید که با یک 
دســت نمی توانید چندین هندوانه بردارید و برای حل مشکلات از 

دوستان کمک بگیرید.
   دی  : 

ســرحال و خوشحال هستید و روز را با انرژی آغاز 
کرده اید. برای رسیدن به ثبات مالی، از امروز ولخرجی 
را کنار بگذارید. امروز یکی از دوستان  شما که علاقه 
زیادی به ایشان دارید گرفتار مشکلی می شود و به کمک تان نیاز دارد، 
هر کاری که از دســت تان بر می آید را برای این دوست انجام دهید و 
به ایشــان ثابت نمایید که در لحظه های سخت و دشوار هرگز وی را 

تنها نخواهید گذاشت. 
بهمن:

 قبل از هرگونه ســرمایه گذاری، با افرادی که نبض 
بازار را در اختیار دارند مشورت نمایید. محبت خود 
را به زبان نمی آورید و این رفتار باعث شده تا اعضای 
خانواده احســاس کنند آن گونه که باید و شاید آنها را دوست ندارید، 
ادامه این وضعیت اصلا به صلاح شما نیست و در اولین فرصت با رفتار 
و گفتار خود به اهل منزل ثابت کنید که دوستان شــان دارید و اهمیت 

زیادی برای آنها قائل هستید. 
اسفند : 

غمگین و ناراحت هستید و حوصله کار کردن ندارید، 
اما نگذارید روزتان با کسالت و خستگی به پایان برسد 
و بــا انجام کارهایی که به آنها علاقه دارید، انرژی لازم را برای ادامه 
روز پیدا کنید و غم و غصه را کنار بگذارید. با فرد مهم و سرشناســی 
ملاقات می کنید و این فرد پندواندرزهای ارزشمندی را در اختیار تان 
قرار می دهد. تلاش های همسر یا عشق زندگی تان را نادیده نگیرید. به 
مشــکلی برخورد خواهید کرد، به تنهایی برای حل این مشکل اقدام 
نکنید و از افرادی که تجربه بیشتری نسبت به شما دارند کمک بگیرید.

یزدیاسوجکرمان شیراززاهدانبوشهر اهواز  بندرعباس 
05:00:16  اذان صبح

 06:21:13
 12:47:26
 19:12:03
 19:28:02

 طلوع آفتاب
اذان ظهر

غروب آفتاب
 اذان مغرب

04:45:17  اذان صبح
 06:21:21
 13:21:56 
 20:21:03

 طلوع آفتاب
اذان ظهر

غروب آفتاب

05:18:39  اذان صبح
 06:41:13
 13:09:09
 19:35:27
 19:51:43

 طلوع آفتاب
اذان ظهر

غروب آفتاب
 اذان مغرب

04:37:29  اذان صبح
 06:00:35
 12:29:05
 18:55:56
 19:12:18

 طلوع آفتاب
اذان ظهر

غروب آفتاب

04:36:15  اذان صبح
 06:09:35
 13:06:23
 20:01:44
 20:19:34

 طلوع آفتاب
اذان ظهر

غروب آفتاب
 اذان مغرب

04:50:56  اذان صبح
 06:14:53
 12:44:14
 19:11:56
 19:28:26

 طلوع آفتاب
اذان ظهر

غروب آفتاب
 اذان مغرب

05:12:03  اذان صبح
 06:36:27
 13:06:14
 19:34:21
 19:50:56

 طلوع آفتاب
اذان ظهر 

غروب آفتاب
 اذان مغرب

04:31:33  اذان صبح
 06:05:11
 12:59:40
 19:52:33
 20:10:27

 طلوع آفتاب
اذان ظهر

غروب آفتاب
 اذان مغرب 20:39:17  اذان مغرب  اذان مغرب
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سرويس ســلامت // وزير بهداشت با بیان اينکه قطعا 
در مورد بازگشــايی مدارس در کنار وزارت آموزش و 
پرورش هستیم، گفت: ممکن است خانواده ها اضطراب 
داشته باشند اما بدانند تک تک دانش آموزان، فرزندان و 
نوه های ما هستند و قطعا تلاش می کنیم تا هیچ کدام از 

آنها دچار مشکلات خاص نشوند. 
 ، سعید نمکی وزیر بهداشــت  در دیدار وزیر آموزش و 
پرورش که برای تبریک روز پزشک به وزیر بهداشت و 
مدافعان سلامت به ستاد وزارت بهداشت رفته بود، اظهار 
داشت: همواره اعتقاد داشته ام که آموزش و پرورش، پایه 
گذار توســعه ملی است و اگر بخواهیم ببینیم کشوری به 
سمت توسعه یافتگی حرکت می کند یا خیر، نباید اتوبان ها، 
کارخانه ها و چاه های نفت آن را ببینیم بلکه باید ببینیم در 
مدارس آن چه کسانی روی نیمکت ها نشسته اند و در آن 
کشور چقدر دانش آموزان روح جستجوگر دارند و چقدر 
معلمان آمادگی پاســخگویی به این روح جستجوگر را 

کسب کردهاند.

وی افزود: قطعا توســعه ملی محقق نخواهد شد مگر با 
تربیت انسان توسعه یافته و این انسان توسعه یافته به جز 
در دوران تولد که اذان در گوش نوزادان گفته می شــود، 
از اولین روزهای مدرســه شکل می گیرد و مدرسه اولین 
ایستگاه جمعی است که کودک در آن محیط، خیلی چیزها 

را فرا می گیرد.
وزیر بهداشت یادآور شد: در سازمان برنامه و بودجه معتقد 
بودم که اگر بخواهیم در توسعه ملی، تحول ایجاد کنیم باید 
در مدارس سرمایه گذاری کنیم؛ قوی ترین معلمان را برای 
آموزش دوران ابتدایی انتخاب کنیم، بهترین حقوق را به آنها 
بدهیم که دغدغه خاطر نداشته باشند تا بهترین انسان ها برای 
توسعه آینده کشور تربیت شوند. نمکی اضافه کرد: خیلی 
از موارد زندگی را باید از روزهای اول مدرسه به انسان ها 
آموخت. معتقدم خیلی وقت ها فقط حافظه دانش آموزان 
را پر می کنیم و در آموزش و جامعه محور تربیت کردن، 
نقصان هایی داریم. در خیلی از کشــورهای دنیا، روز اول 
کــودکان را برای آموزش ترافیک به خیابان ها، احترام به 
حقوق شهروندی و آشنایی با دموکراسی به مجلس می برند.

وی تأکید کرد: مدرســه بهترین کانون برای نظام سلامت 
است که بتواند تحول در بعُد توسعه نظام سلامت را از آنجا 
آغاز کند و امروز با توجه به فرزند سالاری در خانواده  ها، 
یک دانش آموزان می تواند در نظام سلامت، یک پیام آور 
سلامت باشد چون امروزه دیگر کودکان و دانش آموزان، 
رستورانها را انتخاب و نظام تغذیه خانواده را ساماندهی 
می کنند.وزیر بهداشت ضمن تقدیر از همراهی وزیر آموزش 
و پرورش در مبارزه با کرونا از روزهای نخست اپیدمی این 

ویروس در کشور، گفت: در رعایت پروتکل ها، بایدها و 
نباید هایی که باید اجرا می شد، وزیر آموزش و پرورش، 
همواره پیشگام بود و بارها گفت که همه فضاها، معلمان و 
ظرفیت های این وزارتخانه در خدمت مدیریت کرونا است.

 نمکــی تأکید کرد: زحمتی که همــکاران ما در وزارت 
آموزش و پرورش برای ایجاد و تقویت زیرساخت فضای 
مجازی برای آموزش به دانش آموزان کشیدند، قوت قلب 
زیادی به ما داد که هم می توانیم از اینکه دانش آموزان از 
تحصیل دور می مانند، نهراسیم و هم اینکه نگران نباشیم که 

دچار مشکلات ناشی از بیماری می شوند. 
روزهای اول اگر می گفتند که کودکان کمتر به این ویروس 
مبتلا می شوند اما امروز شواهد محکمی داریم که با تغییر 
رفتار ویروس، کودکان را هم ممکن است، گرفتار کند.وی 
تصریح کرد: ممکن است پاییز سختی در پیش داشته باشیم 
که شاید شاهد همزمانی کرونا و آنفلوآنزا باشیم و وجود 
زیرساخت قوی استفاده از فضای مجازی برای آموزش، 
به ما خیلی جسارت و قدرت تصمیم گیری می دهد که هم 
آموزش و پرورش را دایر نگه داریم و هم برای پیشگیری 
از بیماری، تلاش کنیم.وزیر بهداشــت بیان داشت: طرح 
هایی را در وزارت بهداشت برای مدارس آغاز کرده ایم که 
از نمونه های آن، مدارس عاری از پوسیدگی دندان است 
و برای اولین بار آن را در اردیبهشت سال گذشته در نمین 
اردبیل به عنوان پایلوت آغاز کردیم و نیت ما این بود که 
دندان های یک میلیون و 200 هزار دانش آموز پایه ششم 
ابتدایی که دوره بسیار مناسبی است را عاری از پوسیدگی 
کنیم و راه را ادامه دادیم که با تعطیلات مدارس روبرو شد 

و امیدواریم که شــاهد استمرار این طرح با کمک وزارت 
آموزش و پرورش باشیم.

 نمکی با بیان اینکه طرح نماد یا نظام مراقبت های اجتماعی 
دانش آموزی یکــی از طرح های مهم برای دانش آموزان 
اســت، افزود: این طرح یکی از زیباترین طرح هایی بود 
که در دولت تدبیر و امید به عنوان یک اقدام بین بخشــی 
اجرا شــد و خوشبختانه استمرار پیدا کرد و در قالب آن، 
بهداشت روان دانش آموزان در مدرسه و هم عوامل خطر 
تهدید کننده سلامت آنها مانند تغذیه و چاقی را می توان 
پایش و مراقبت کرد.وی گفت: امروز نگران شیوه زندگی 

دانش آموزان در مدارس هستیم.
 معتقدیم که پیشــگیری از بیماری های غیرواگیر را باید 
از مدارس آغاز کنیم نه زمانی که آنها در سنین نوجوانی 
و جوانی مبتلا شدند. در مدرسه می توانیم تغذیه مناسب 
و ورزش منظــم را بــه دانش آموزان بیاموزیــم و آن را 
جزء لاینفکی از زندگی شــان کنیم. وزیر بهداشت اضافه 
کرد: امروز مشــخص شده کودکان و نوجوانانی که دچار 
کووید19 می شــوند و عامل خطری مانند چاقی دارند، 
حداقــل تا 10 برابر خطر مرگ و میــر بالاتری دارند و 
اگــر این مورد را با برنامــه ای مدون و منظم پیش ببریم 
قطعا به کاهش آسیب های ناشــی از کووید19 در گروه 
دانش آموزان، کمک کرده ایم. نمکی یادآور شــد: قطعا در 
مورد بازگشایی مدارس در کنار وزارت آموزش و پرورش 
 هستیم و ممکن است خانواده ها اضطراب داشته باشند. یقینا
 تک تک دانش آموزان، فرزندان و نوه های ما هســتند و 
قطعا تلاش می کنیم تا هیچ کدام از آنها دچار مشــکلات 

خاص نشوند اما سازمان جهانی بهداشت اخیرا اشاره کرده 
که کشورها، افزایش بزهکاری های اجتماعی و مشکلات 
ناشــی از عدم زیســتن دانش آموزان در مدرسه در کنار 
همدیگر، انزوا و مشــکلات زندگی مدرن، عدم تحرک 
کافی و بهداشت روان را باید در دوران کرونا مدیریت کنند.

وی افزود: اگر بتوانیم با آمیزه ای از آموزش های مجازی و 
حضوری و اطمینان بخشی به خانواده ها برای اینکه فرزندان 
شان در معرض آسیب نیستند، کار را دنبال کنیم اختلالی در 
سیستم آموزشی پیش نمی آید همانگونه که در کنکور اثبات 
کردیم بهترین و سالم ترین لحظاتی که داوطلبان گذرانده اند، 
لحظاتی بود که آنها در جلسه کنکور حضور داشتند اما اگر 
تغییراتی حاصل شد با وزارت آموزش و پرورش بررسی 
خواهیم کرد.وزیر بهداشت گفت: به نظر می رسد بهتر است 
بجای اینکه در دانشگاه ها ظرفیتی را ایجاد کنیم که مراقبین 
بهداشــت مدارس را تربیت کنیم، بهتر اســت از ظرفیت 

کارشناسان بهداشت عمومی بیشتر استفاده کنیم. 
از سه دهه پیش که در وزارت بهداشت مسؤولیت داشتم، 
اعتقاد داشتم که نیروهای بهداشتی باید چند ظرفیتی تربیت 
شوند و نباید فقط برای بهداشت کودک یا مدرسه تربیت 
شوند بلکه باید چند وجهی فعالیت کنند. نمکی تاکید کرد: 
بهداشت یک پدیده بهم پیوسته است و نمی توان بهداشت 
مدرسه را از بهداشت بارداری و بهداشت مدرسه و بارداری 
را از بهداشت خانواده تفکیک کرد. اگر کارشناسان عمومی 
را با طی دوره های آموزشــی کوتاه مدت برای موفقیت 
بیشــتر در مدارس را تربیت کنیم، دستاوردهای بهتری 

خواهیم داشت.

 اظهارات وزیر بهداشت  درباره بازگشایی  مدارس

دانشگاه  //  ســخنگوی  سرويس سلامت 
علوم پزشکی هرمزگان گفت : اکنون ۲۴۴ 
بیمــار مبتلا به کرونا در بیمارســتان های 
استان بســتری اند که از اين شمار ۵۶ نفر 
در بخش مراقبت های ويژه )آی. ســی. يو( 
بستری هستند و حال 17 نفر از آن ها وخیم 

است.

 دکتر فاطمه نوروزیــان بیان کرد: از ابتدای 
همه گیری کرونا تاکنــون در هرمزگان ۵۶ 
هزار و ۸۶0 آزمایش تشخیص کرونا انجام 
پزشکی  علوم  دانشگاه  است.سخنگوی  شده 
اســتان هرمــزگان بیان کرد: بــه علت دیر 
مراجعه کردن افراد مبتلا به کرونا، متاســفانه 
حال بسیاری از افراد مراجعه کننده نامساعد 

است.وی از مردم خواست در صورت بروز 
هرگونــه علائم نظیر تب، ســرفه، گلودرد، 
بدن درد و خســتگی مفــرط حتما به مراکز 
درمانــی مراجعــه کنند .به گزارش ایســنا 
 ، دکتر نوروزیان خاطرنشــان کــرد: مردم 
شیوه نامه های بهداشتی را رعایت کنند و از 

شرکت در تجمعات خودداری کنند.

سخنگوی دانشگاه علوم پزشکی هرمزگان:

دیر مراجعه کردن به مراکز درمانی در شیوع کرونا خطرناک است

                                                 آگهی تغییرات  
 موسسه فرهنگی قرآنی ثقلین یزد غیر تجاری به شماره ثبت ۲۱0 و شناسه ملی ۱0۸۴00۲۲۱00 به استناد صورتجلسه مجمع عمومی 
عادی بطور فوق العاده مورخ 7/۱۱ /۱۳97 طبق تاییدیه شماره 97/۱۱99۸ مورخ 07 /۱۳97/۸اداره فرهنگ و ارشاد اسلامی شهرستان یزد 
تصمیمات ذیل اتخاذ شد ۱(: اعضای هیئت مدیره به شرح ذیل برای مدت ۵ سال انتخاب گردیدند:آقای حسین قادری بغدادآباد بشماره 
ملی۴۴۶9۶۶7۸۸9 به ســمت مدیرعامل وعضو هیئت مدیره و آقای سیدمحمدعلی صدرالساداتی بشماره ملی ۴۴۳0۴۵09۱9 به سمت 

رئیس هیئت مدیره و آقای سعید ملکوتیان بشماره ملی۴۴۵9۶۵۸9۳۳ به سمت نائب رئیس هیئت مدیره و آقای محسن لسان بشماره ملی 
۴۴۳۲۲۴۵7۶۱ به سمت عضو هیئت مدیر ( آقای سید حسین علوی به سمت عضو هیئت مدیره ۲(آقای ابوالفضل عاصی مذنب بشماره 

ملی۴۴۳۲۴7۵۵۵۲ به عنوان بازرس انتخاب شد) برای مدت یکسال)۳(کلیه اسناد مالی و تعهد آور و قراردادها و اسناد و اوراق بانکی از قبیل چک و سفته و برات با 
امضای آقای حسین قادری مدیر عامل و آقای سیدمحمدعلی صدرالساداتی رئیس هیئت مدیره و در غیاب یکی از از آن دو آقای سعید ملکوتیان عضو هیئت مدیره 

همراه با مهر مؤسسه اعتبار خواهد داشت و سایر مکاتبات مؤسسه با امضای مدیرعامل همراه با مهر مؤسسه معتبر می باشد   . شناسه آگهی )9۵۸۸۳0(
اداره كل ثبت اسناد و املاک استان يزد

اداره ثبت شركت ها و موسسات غيرتجاری يزد
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صبح با صدای صلوات دسته جمعی از خواب بیدار شدم 
. همسايه ها دور هم در حال پاک کردن سبزی بودند. 
ديگ بزرگ روی اجاق گاز و کاسه های سفید گوشه ی 

آشپزخانه خبر از روز اول محرم و نذری می داد.
دوم محرم به دنیا آمدم و مادرم نذر کرد هر ســال اول 
محرم به خاطر به دنیا آمدنم نذر خود را ادا کند.هر سال 

اول محرم فضای ساختمان را بوی آش فرا می گیرد.
اما امسال حال و هوای محرم به خاطر کرونا و حواشی 
آن  باعث تغییر در سبک عزاداری و ادای نذر مسلمین  
شده اســت و به دلیل ضرورت رعایت پروتکل های 
بهداشتی برای جلوگیری از شیوع ویروس کرونا مراسم 
عزاداری و دادن نذری در هر استان با توجه به وضعیت 
ســفید یا قرمز بودن آن بــا محدودیت هایی در حال 

برگزاری است. همچنین هرگونه پذیرایی حین برگزاری 
مراسم عزاداری، ممنوع است و نذورات صرفا باید در 
قالب مواد غذایی خشک یا خام توزیع شود و برپایی 
هر نوع ایســتگاه صلواتی توزیع نذورات و  چای در 
همه استان ها و شهرستان ها ممنوع است و عدم برپایی 
ایستگاه صلواتی و غیره از جمله موضوعاتی است که 

امسال انجام خواهد شد.
 نذری دادن برای عزاداران سیدالشــهدا )ع( از گذشته 
تا امروز جایگاه ویژه ای نزد ما ایرانی ها داشــته است 
.اهمیت نذری در ایام سوگواری محرم و صفر از گذشته 
تا امروز حفظ شــده و مردم با توجه به شرایط مالی 
خود در این ایام از عزادارانی که در حســینیه ها و 
مساجد حضور پیدا کرده اند، پذیرایی می کنند.پخت 
نذری هر ســاله در ماه های محرم و صفر در ایران 
و دیگر کشورهای اســلامی رواج دارد، برخی نان 
و پنیر و ســبزی و برخی چندین گاو و گوسفند را 
نذر می کنند و شــاید به جرات بتوان گفت در ایران 

میلیون هــا و میلیاردها تومان در ایــام محرم برای 
نذورات هزینه می شود.

امسال با شــیوع ویروس کرونا دادن نذری به شکل 
ســابق ممنوع اعلام شده اســت و هیئت ها موظف 
هستند برای حفظ سلامتی عزاداران حسینی پروتکل 
های بهداشــتی را رعایت کنند و نذورات به صورت 
کمک های مومنانه و یــا  باید به صورت مواد خام 
در بین نیازمندان توزیع شــود.وقتی ستاد ملی کرونا 
اعلام می کند در عزاداری ها پروتکل های بهداشتی 
رعایت شود، بهترین شــکل این است که نذری ها 
در این راه مصرف شــوند، مثلا مــواد غذایی خام 
بسته بندی شده و میان فقرا تقسیم شود، بسته های 
بهداشــتی به خانواده های کم بضاعت ارائه و یا به 
بیمارستان ها کمک شود.امسال به خاطر کرونا دیگر 
از آن دیــگ بزرگ و بوی پیــاز داغ و نعنای آش 
نذری خبری نخواهد بود اما در عوض با کمک های 

مومنانه دل اقشار کم بضاعت را شاد می کنیم .

کرونا، محرم و نذری که بايد ادا شود

  

 بدینوسیله به آقای یعقوب رحمانی شماره ملی 0۲۳90۱۴۴90۱ به نشانی : قشم - شهرک الهیه - خیابان سپیدار قطعه ۳۵- ۶ طبقه اول غربی 
بدهکار  و راهن پرونده اجرائی کلاسه 9۸00۵۱7 ابلاغ می شود که بانک مسکن شعبه شهید رجائی قشم به استناد سند رهنی شماره ۵۳7۲۶ 
مورخ ۱۳9۱/۱0/۲7 برای وصول طلب به مبلغ ۱۶۴/0۵۶/۶97 ریال موضع لازم الاجرا ) یکصدو شصت وچهار میلیون و پنجاه و شش هزار 
و ششصدو نود و هفت ریال ( اقدام به صدور اجرائیه نموده و پرونده فوق در واحد اجرای اسناد رسمی قشم در جریان است با عنایت به 
اینکه طبق گزارش مامور ابلاغ  اداره  پست قشم آدرس  اعلامی ) متن اجرائیه ( شناخته نشده یدو بستانکار نیز  نتوانسته شما را معرفی نماید  
و آدرس  شما برای این واحد هم مشخص نیست لذا باستنادتقاضاي بستانکار برابر ماده ۱۸ آئین نامه اجرا مفاداسناد رسمی لازم اجرا اجرائیه 
فوق الذکر  یک نوبت  در یکي  از روزنامه هاي کثیرالانتشار محلي اگهي میشود چنانچه ظرف مدت ده روز از  تاریخ  انتشار این آگهی که 

روز رسمی  ابلاغ اجرائیه محسوب میگردد اقدام به پرداخت بدهی خود ننمائید  عملیات اجرائی طبق تقاضای بستانکار و برابر مقررات اجرائی علیه شما ادامه خواهد 
یافت  .99/۱۶0 م الف

مدير اجرا واحد اجرای اسناد رسمی قشم - محمد آرامش

آگهی ابلاغ اجرائیه
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                                فاطمه هوشنگی/دریا
 fatemeh. hooshangi            @gmail.com    747

یادداشت

سرويس سلامت //گرفتگی عضلات پا در شب، 
انقباض دردناک و ناخواسته ماهیچه پا خوانده 
می شــود که افراد به طور معمول هنگام خواب 

دچار آن می شوند. 
در بیشتر مواقع نمی توان برای گرفتگی عضلات 
پا در شــب علت مشخصی پیدا کرد. در مجموع، 
گرفتگی عضلات پا در شب به خستگی ماهیچه 
ها و مشکلات عصبی مرتبط است.  احتمال بروز 
این عارضه دردناک با افزایش سن بیشتر می شود. 

همچنین زنان باردار بیشــتر احتمال دارد دچار 
مشکل گرفتگی عضلات پا در شب شوند. علاوه 
بر این، چندین عارضه و بیماری از قبیل نارسایی 
کلیوی و آسیب عصب ناشی از بیماری دیابت از 
جمله عوامل موثر در گرفتگی عضلات پا در شب 
به حساب می آیند.همچنین مصرف برخی داروها از 
قبیل انواعی از داروهای ادرارآور ممکن است فرد 
را دچار عارضه گرفتگی عضلات پا در شب کند، 
اگرچه ارتباط دقیق این دو با یکدیگر هنوز شناخته 

شــده نیست.  گاهی اوقات سندرم پای بی قرار با 
عارضه گرفتگی عضلات پا در شب اشتباه گرفته 
می شود اما این دو بیماری  مجزا از یکدیگر هستند. 
به طور کلی درد، مشخصه اصلی سندرم پای بیقرار 
نیست اگرچه برخی مبتلایان به این بیماری از درد 
پا نیز شکایت دارند.از دیگر بیماری هایی که ممکن 
است با عارضه گرفتگی عضلات پا در شب همراه 
باشد می توان به موارد زیر اشاره کرد:- اختلالات 
ساختاری همچون بیماری شریان محیطی، تنگی 
کانال نخاع - مشکلات متابولیک همچون نارسایی 
مزمن کلیوی، بیماری آدیسون، کم خونی، سیروز 
کبدی، کم کاری/پرکاری تیروئید، دیابت نوع یک/

دو

علت گرفتگی عضلات پا در شب چیست؟

                               آگهی مزایده نوبت اول  
به  موجب پرونده اجرائی ۶۸ ۳0۲ 9 شــماره بایگانی صادره از حوزه 
نیابتی شهرستان شیراز شعبه ۱۱ اجرای احکام کیفری شیراز محکوم 
علیه آقای محسن زینعلی فرزند قاسم محکوم به پرداخت ۲00/ 0۲9/ 
7۶۲ تومان بابت خســارت تاخیر و هزینه دادرسی در حق محکوم 
له محسن ســهامی و مبلغ ۴۶0 79۶ 70 تومان بابت نیم عشر دولتی 
محکوم گردیده است که حسب اعلام و درخواست محکوم له اموالی 

واقع در بندرخمیر- دهستان کهورستان -روستای انگوران -معدن آهک سپهر کانی متعلق به محکوم علیه 
توقیف که به شرح ذیل به مزایده گذاشته می شود موضوع مزایده :نسبت به معرفی و فروش ۵۶ هزار 
تن سنگ آهک که حسب اعلام نظر کارشناس رسمی دادگستری  در مورخه ۱۳99/۵/۱۱به قیمت هر 
تن۳0 هزار تومان طبق نظریه کارشناسی به مبلغ )یک میلیارد و ششصد و هشتاد میلیون تومان( برآورد 
شده است قیمت اعلام شده بعنوان قیمت پایه مزایده است که با شزایط ذیل به مزایده گذاشته میشود 
۱- فروش نقدی است .و حداکثر مهلت پرداخت بها ءیک ماه می باشد. ۲- کلیه هزینه های  مربوط 
به معامله از هر قبیل و از هر جهت به عهده خریدار است ۳- پیشنهاددهنگان باید قبل از انجام  مزایده 
در تاریخ روز مزایده با هماهنگی اجرای احکام مبلغ 0/0۱0مبلغ ارزیابی شده را بصورت سپرده نقدی 
با هماهنگی مدیر دفتر اجرا -نزد بانک ملی شعبه دادگستری بندر خمیر تودیع و قبض سپرده را به این 
اجرا تحویل نمایند ضمنا تقاضایی که فاقد فیش ۱0 درصد سپرده باشد بدون اعتبار بوده و ترتیب اثر 
نخواهد شد.  ۴-. اجرای احکام دررد یا قبول پیشنهاد مختار است ۵- مزایده در ساعت۱۱ ظهر مورخه  
۱۳99/۶/۲۴در محل دفتر شعبه اجرای احکام مدنی دادگستری بندرخمیر بصورت حضوری بعمل می 
آید و برنده کسی است که بالاترین قیمت را پیشنهاد نماید/۶-  در صورتی که برنده تا یک ماه از جلسه 
مزایده و با انقضای مهلت از پرداخت بهاء مورد مزایده   خودداری نماید مسئول کسر احتمالی قیمت 
و خساراتی که از تجدید  مزایده حاصل شود  خواهد بود که بدوا از سپرده او استیفا میشود و سپرده تا 
تعیین کسر قیمت وخسارات وارده مسترد نخواهد شد و متقاضیان شرکت در مزایده برای کسب اطلاع 
بیشتر میتوانند به  شعبه اجرای احکام دادگستری بندرخمیرواقع در بندر خمیر- خ حضرت امام ) ره ( 

دادگستری خمیر مراجعه نمایند.
 مدير دفتر اجرای احكام مدنی شهرستان بندر خمير

  ياسر چمنی
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دادگستری جمهور ی اسلامی ایران

اصل مجوز فعالیت کسب و پیشه  بنام سید علی آقایی قشمی 
)مشاورین املاک سید ( با کد 3۰7 واقع درمنطقه آزاد قشم 

مفقود و از درجه اعتبار ساقط می باشد

مفقودی

                               آگهی تغییرات  
موسسه فرهنگی قرآنی ثقلین یزد غیر تجاری به شماره ثبت ۲۱0 و شناسه 
ملی ۱0۸۴00۲۲۱00 به استناد صورتجلسه مجمع عمومی فوق العاده مورخ 
۱۳97/7/۱۱طبق تاییدیه شماره ۱۱99۸/97 مورخ ۱۳97/۸/7اداره فرهنگ 
و ارشاد شهرستان یزد تصمیمات ذیل اتخاذ شد۱( نام مؤسسه به مؤسسه 

فرهنگی هنری قرآنی ثقلین یزد تغییریافت و ماده مربوطه در اساسنامه تغییر 
یافت۲(امور اجرایی مؤسسه توسط هیئت مدیره ای متشکل از ۵ نفر که برای 

مدت ۵ سال از بین مؤسسان یا خارج از اعضای مؤسس انتخاب می شوند اداره می شودو ماده مربوطه 
در اساسنامه به شرح فوق اصلاح گردید.

 اداره كل ثبت اسناد و املاک استان يزد اداره ثبت شركت ها و موسسات غيرتجاری يزد
شناسه آگهی )9۵۸۸۳۲(
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امام زین العابدین )ع( : بی نیازی از مردم ، خود توانگری و ثروت است
) روضه بحار ج 2 ص 136(

ثواب انتشار حدیث روز تقدیم به : روزنامه منطقه جنوب کشور
بنیانگذار روزنامه دریا

زنده یاد حاج ایوب دبیری نژاد

آئين نامه اخلاق حرفه ای روزنامه دريا
روزنامه نگار موظف است ضمن دفاع از آزادی خبر و تفسیر و 
انتقاد، اسرار حرفه ای خود را حفظ کند و از افشای اطلاعات و 
اخباری که به صورت محرمانه به دست می آورد به جز مواردی 

که با حکم دادگاه مشخص می شود، خودداری کند.

نمایندگي استانها:
جنوب سیستان و  بلوچستان  شهریار سروش 09158453646         
کرمان  آرزو توکلی چترودی            034-91019101     
کهگیلویه و بویراحمد  علیزاده             09173413270  
یزد    امیرحسین حائری زاده             09334053156          
فارس عزیزاله قهرمانی                     09171140997   
خوزستان  حسن سیلاوی                 09362706723
بوشهر     سیدحسین جعفری             09177746020

سرویس شهرستانها : سعیده دبیری نژاد
سرویس جنوب کشور: امین زارعی

سرویس اجتماعی و حوادث: علی زارعی

سه شنبه 4 شهریور 1399
5 محرم 1442
سال نوزدهم شماره 3399

روزنامه  سیاسی ، اجتماعی ، فرهنگی ، ورزشی  
گستره توزیع : منطقه جنوب کشور

مدیر مسئول و صاحب امتیاز : یعقوب دبیری نژاد 

 بوشهر، خوزستان، سیستان و بلوچستان، 
فارس،کرمان،کهگیلویه و بویر احمد، هرمزگان، یزد

تلفن : 32243734-32246384 -32222793 
 32222635    نمابر:32246600

دفتر : بندرعباس - بلوار امام خمینی )ره( -  سه راه دلگشا 
برج نیلوفر - ورودی غربی-طبقه پنجم - واحد 23

daryanews_bnd@yahoo.com : پست الکترونیکی

چاپ مهدوی کرمان تلفن: 32134838 - 034

سردبیر : سمیه هاشمی پور 
دارای ضریب کیفی 45 و رتبه ششم

 در میان روزنامه های منطقه ای کشور

Rooznameh_darya : اینستاگرام

نمــاز خانه پايانه مســافربری بین شــهری 
بندرعباس به علت شــیوع بیماری کرونا به 
روی مردم بسته شده و مسافران می بايست 
در شرايط نامناسب به اقامه نماز در اين محل 

بپردازند.
    این روزها وارد پایانه مســافربری بندرعباس که 
می شویم مثل هر جای دیگر، همه ماسک به صورت 
و با احتیاط در حال رفت و آمد هســتند کارگران 
پایانه در گرمای تابستان ماسک زده و عرق ریزان 
در حال جابجا کردن وســایل و بارهای مسافران 
هســتند رانندگان کنار اتوبوس هایشان ایستاده اند 
و درحال سر و ســامان دادن اتوبوس و گپ زدن 
 با مسافران هستند. داخل سالن پایانه مسافرانی را 
 خواهیم دید که بعضــی در حال تهیه بلیط و گفت 
و گوی با متصدّیان باجه های مختلف فروش بلیط 
اتوبوس انــد. تعدادی دیگر از مســافران از فرط 
خســتگی روی همان صندلی های سالن به خواب 
رفته اند هر از چند لحظه که می گذرد ، یک نفر از 
متصدّیان فروش بلیط از گوشه ای از سالن با صدای 
بلند نام شهری را فریاد می زند تا سالن از سر و صدا 
 نیافتد. از یکی از باجه ها سراغ انبار تحویل وسایل را 
 می گیرم، با اشــاره دست پشت ســرش را نشان 
مــی دهد ومی گویــد : باید بروی پشــت همین 
سالن، آنجا که رفتی بپرس راهنمایی ات می کنند. 
 برای پیدا کردن انبار مورد نظرم به پشــت ســالن 
می روم، در نگاه اوّل انگار اینجا همه چیز بی نظم 

 و بهم ریخته است ولی اگر اندکی دقت کنید متوجه 
می شوید که همه چیز سر جایش است و هر کس 
مــی داند باید چه کاری را انجام دهد یکی دارد بار 
خالــی می کند ، آن یکی بار را به اتوبوس ســوار 
می کند ، یکی ســر کرایه بار چانه می زند آن یکی 
شیشــه های اتوبوس را جــارو و تی می زند. این 
جا همــه چیز از همه مدل پیدا می شــود از مواد 
غذایی و خشــکبار بگیر تا مبل و سنگ و میلگرد 
 هــر چیزی که فکرش را بکنی وجود دارد. از میان 
رفت وآمد های پیاپی مردم ، مسافران و چرخ های 
باربری، بالاخره انبار را پیدا می کنم ، پلاستیک مقابل 
درب انبــار که دیگر رنگ و رویی برایش نمانده را 
کنار می زنم و سر به داخل انبار می برم و می پرسم: 
اتوبوس ما نیامده؟ وســیله ای داشتم که با اتوبوس 
 فرســتاده اند؟ مردی که در حال بسته بندی است 
می گوید نه! هنوز نیامده باید منتظر بمانی. تشــکر 
می کنم ، از انبار خارج می شوم و در محوطه پایانه 
به دنبال ســایه ای می گردم تا برای چند دقیقه از 
گرمــای آفتاب ظهرگاهی بندرعبــاس فرار کرده 
باشــم. ناگهان چشمم به صندلی فلزی می افتند که 
زیر ســایه تک درختی قرار گرفته همین که روی 
صندلی می نشینم صدای اذان ظهر از محوطه پایانه 
به گوش می رســد. چند لحظه ای صبر می کنم تا 
اذان به نیمه ها یش برسد و کمی خستگی از تن به 

در کنم سپس برای ادای نماز ظهر و عصر به سمت 
 نماز خانه داخل ســالن حرکت می کنم همین که 
می آیــم از پله ها بالا بروم یــک زن و مرد اهل 
یزد با آن لهجه شــیرین یــزدی در حالی که با هم 
 بگو مگوی می کنند ســریع تر از من، از پله ها بالا 
 می روند. به بــالای پله ها که می رســم متوجه 
می شوم جمعیتی از مســافران توی راهرو ای که 
انتهایش به نماز خانه ختم می شــود در حال ادای 
نماز هســتند قدم زنان و با احتیاط خودم را از بین 
یکی دو نفر که نماز بســته اند عبور می دهم تا به 
آخرین نقطه راهرو که هنوز کســی آنجا نایستاده 
برســانم . انتهای راه رو را با یک چیزی شبیه کمد 
چوبی که احتمالا باید جا کفشــی باشــد بسته اند 
جلوی درب ورودی نمازخانه ی خواهران و برادران 
نیز یک کمد بزرگ گذاشته شده همچنان که در حال 
نگاه کردن نماز خانه هســتم  کاغذ ی که نیمه اش 
پاره شده چشمم را به خود جلب می کند که روی 
آن نوشــته اند با توجه به شیوع بیماری کرونا نماز 
خانه تعطیل می باشد. به این فکر  فرو می روم که 
اینجا همه چیز و همه کس با آگاهی از خطر بیماری 
کرونا و با رعایت موارد بهداشتی دارند به کارشان 
می رســد و تنها جایی که کاملا تعطیل شده همین 

نمازخانه است؟
  دل ازنمازخانــه می کنم و از روی کمد چوبی که 
کنارش ایستاده ام تکّه سنگی که احتمالا نفر قبلی 
با آن نماز خوانده را برمی دارم با اســتفاده از ماده 
ضدعفونی کننده ای که بــا خود به همراه آورده ام 
آن را ضدعفونی می کنم. سر به پایین می اندازم تا 
جای نمازم را آماده کنم که چند تکّه مقوای کارتی 
 را مقابل خودم روی زمین می بینم، دست می برم تا 
کارتن ها را به گوشــه ای بیاندازم و نمازم را روی 
سرامیک کف راهرو بخوانم ، کمی دست به کارتن 
می کشــم و کمی به زمین ، ظاهــرا کارتن از کف 
ســرامیکی راهرو تمیز تر است  و این جا است که 
می فهمم احتمالاً این کارتن ها هم باید سجاده نفر 
قبلی باشد دیگر قید تمیزی و بهداشت را می زنم و 
با خودم می گویم : من که تا اینجا آمده ام ســریع 
نمازی بخوانم و بروم. نماز را شــروع می کنم و با 
هر سجده که بر زمین می گذارم ذرّات ریز و درشت 
خاک را روی کف دست هایم احساس می کنم . با 
این اوضاع و احوال به همان نماز ظهر بسنده می کنم 
و نماز عصر را نگه می دارم تا وقتی به خانه رسیدم 
 ادا کنم. نمازم که تمام می شــود نگاهی به اطراف 
می اندازم تقریبا همه نمازشان را خوانده اند و چند 
نفری هم که هســتند درحال جمــع کردن جانماز 
شخصی شان هســتند خیلی سریع چند عکس از 
راهرو و نماز خانه می انــدازم و خودم را به انبار 
بار می رســانم تا بسته ارسالی ام را تحویل بگیرم 
 و بروم. ولی ظاهراً هنوز اتوبوس نرســیده و چند 
دقیقه ای باید منتظر باشــم. چنــد قدم در محوطه 
 پایانه می زنم چشــمم به مرد میانسالی می افتد که 
گوشه ای ایســتاده. همین جوری و بی دلیل از او 
سوال می کنم شــما از نیرو های اینجا هستید؟ که 

جواب می دهد بله ما نیروی شــهرداری هستیم! با 
خودم می گویم : چقدر خوب! الان درباره نماز خانه 
از او سوال می کنم ببینم چرا وضعیتش این طوری 
است و تعطیل شــده؟ می گویم : راستی چرا درب 
نماز خانه ی اینجا را بســته اند؟ مردم با گرفتاری 
و مشــکلات فراوان داشتند نماز می خواندند! و او 
که انگار تا به حال به چندین و چند نفر جواب این 
سوال را داده باشد خیلی تند و حق به جانب پاسخ 
داد: به خاطر بیماری کرونا نماز خانه بســته شده . 
خوب اســت مردم بروند آنجا مریض شوند؟ وقتی 
می بینم خودش حســابی عصبانی است لحن کلام 
خودم را کمی مهربان تر می کنم و می گویم: خوب 
این طوری که نمی شــود مــرد و زن ، پیر و جوان 
توی راه رو با این شــکل نا مناسب نماز بخوانند 
خوب اســت؟ شما راضی هستی به این شکل نماز 
خواندن؟ ای کاش حداقل برای چند دقیقه درب آن 
را بــاز می کردید و دوباره می بســتید تا مردم در 

آرامش و در مکانی مناسب نمازشان را بخوانند و 
بعدا دوبــاره درب آن را ببندید. بنده ی خدا وقتی 
می بیند بحــث را ادامه می دهم این بار با حوصله 
و جزئیات بیشتر توضیح می دهد و می گوید: برادر 
شما خودت را نگاه نکن که رعایت می کنی! این جا 
قبل از شیوع کرونا هم نماز خانه وضع خوبی نداشت 
آدم های عجیب و غریــب اینجا زیاد رفت و آمد 
می کنند ما بعضی وقت ها نمی توانیم حتی به آنها 
یک تذکر ساده هم بدیهم چه برسد که از نماز خانه 
هم بیرونشان بکنیم افرادی هستند که در نماز خانه 
کارهایی می کردند که قابل گفتن نیست و حسابی 
موجب آزار و اذیت بودند. الان هم که اوضاع بد تر 
شــده اگر درب نماز خانه را باز کنیم کنترل رفت و 
آمد به آنجا ســخت است افرادی هستند که داخل 
 نماز خانه می خوابند و به هیچ صراطی هم مستقیم 
نمی شوند. گرم صحبت با او هستم که اتوبوس مورد 
نظرم را از دور می بینم ، بحث را به خاتمه می برم 
و برای تحویل گرفتن  بارم به سمت اتوبوس حرکت 
می کنم در حالی که سوالات مختلفی در خصوص 
نماز خانه ذهنم را به خود مشغول کرده از محوطه 
پایانه خارج می شــم.یکی از مهمترین اموری که 

خداوند به عنوان وظیفه به روی دوش همه ی مومنین 
قرار داده اقامه نماز است باید دانست که اقامه نماز 
با خواندن و قرائت کردن نماز متفاوت اســت اقامه 
نماز یک معنایی بالاتر از خواندن نماز به طور فردی 
دارد و به معنای زنده کردن، زنده نگه داشتن ، عزت 
و ارزش بخشیدن به نماز در جامعه و در بین مردم 
است. مفســران درباره تعبیر اقامه نماز می گویند: 
این تعبیر بالاتر از نماز خواندن هر فرد مسلمان و 
انجام تکلیف شخصی است و اشاره به این است که 
 مومنان نه تنها خودشان نماز می خوانند، بلکه کاری 
می کنند که این رابطه محکم با پروردگار همیشه و 
در همه جا برپا باشــد.) تفسیر نمومه، جلد7،  ص 
۸۸( از دیدگاه قرآن کریم اقامه نماز تا آن اندازه مهم 
و حیاتی است که مهمترین کاری که بعد از برپایی 
حکومــت الهی در هر نقطه از زمین می بایســت 
توسط مومنین انجام شود تلاش برای اقامه نماز و 
ترویج آن است . رهبر معظم انقلاب اسلامی در این 
خصوص می فرمایند: در میان مجموعه ی وظایف 
خطیری که با استقرار حاکمیت الهی در نقطه ای از 
زمین بر دوش مومنان و بندگان زبده ی خداوند قرار 
می گیرد، قرآن اقامه نماز را شانی ویژه بخشیده و 
آن را در صدر فهرست جای داده است: » الذّین انِ 
مَکّناهُم فی الارضِ اقاموا الصَلاه  ) آیه 41 ســوره 
حج( » اگر برپا داشــتن نماز درمیان مردم ، نقشی 
بنیانی نمی داشت و همچون پایه ی استواری برای 
پیشبرد هدفهای بزرگ اسلامی به شمار نمی آمد ، 
چنین تاکید بلیغی بر اهمیت نماز نمی شد.همانطور 
که از این دو بند بالا مشخص می شود از مهمترین 
وظایف حکومت اسلامی این است که همه ی ارکان 
حکومت اسلامی و همه ی دستگاه ها  تلاش خود 
را برای برپایی نماز و اقامه آن داشته باشند و یکی 

از این تلاش ها باید فراهم کردن شــرایط و مکان 
مناسب برای اقامه نماز باشد.اینکه به خاطر چند نفر 
که با بد اخلاقی و از روی خودخواهی به قوانین و 
مقرارت یک مجموعه دهن کجی می کنند نمازخانه 
 پایانه بســته شود ســاده ترین تصمیمی است که 
می توان برای اداره و مدیریت یک مجموعه گرفت. 
درست مثل اینکه بگوییم در شهر رانندگانی هستند 
که از چراغ قرمز ســرچهار راه ها عبور می کنند و 
راه حل را این بدانیم که همه ی چهار راه های شهر 
را ببندیم تا کســی از چراغ قرمز عبور نکند و به 
 این ترتیب آمار این خلاف به صفر برســد!! آیا این 

می شود راه حل؟ یا پاک کردن صورت مسئله؟
اگر موضوع به شیوع بیماری کرونا مربوط می شود 
باید پایانه مســافربری به طور کامل تعطیل شود! 
نه فقط نماز خانه آن ! چرا که محیط داخل ســالن 
پایانه می تواند بســیار آلوده تر از هر جای دیگر 
باشد. صندلی های فلزی که افراد مختلف در طول 
روز دائما روی آنها می نشــینند یا وسایل خود را 
روی آنها قرار می دهند . دســتگاه های عابر بانک 
که به گفته کارشناسان بهداشت از آلوده ترین نقاط 
 هســتند چرا که افراد مختلف به طور کاملًا مستقیم 
 دکمه ها و صفحه آن را لمس می کنند و یا پول نقدی

 که از دســتگاه دریافت کرده انــد را به رانندگان 
 اتوبوس ، تاکســی یا هر شــخص دیگر تحویل 
می دهند . ســرامیک های کف سالن را هم باید در 
نظر داشت که مسافران چمدان ها و بارهای  خود را 
روی آن قرار می دهند یا می کشند و یا  وسایل ها 
و بارهایی که از شهر های مختلف توسط اتوبوس 
وارد و در انبارها نگه داری می شوند راه های خوبی 

برای انتشار ویروس هستند.
  بــرای این که در این مجموعه اقامه نماز، صورت 

پذیرد می توان چند راه حل را ارائه کرد که با کمی 
صبر و مدیریت مناســب می توان آن را به مرحله 
اجرا رساند درست مثل همه ی مکان های عمومی 
که با رعایت مســائل بهداشتی و تدوین یک سری 
قوانین که همه ملزم به اجرای آن هستند. اول آنکه 
می توان برای باز یا بسته بودن درب نماز خانه یک 
نفر از نیروهای خدماتی حاضر در پایانه را به عنوان 
مسئول نمازخانه در نظر گرفت که در ساعت های 
مشخص درب آن را باز و پس از ساعت مشخص 
درب آن را ببندد.دوم آنکه برای رعایت بهداشــت 
محیط نیز مثل هرجای دیگر با استفاده از مواد ضد 
عفونی کننده نقاطی که احتمال دارد دچار آلودگی 
بیشتری بشود بعد از پایان وقت مشخص شده نماز، 
تمیز شــوند. سوم اینکه می توان در نماز خانه مهر 
عمومی قرار نداد یا اینکــه از تعداد محدودی مهر 
سنگی در نماز خانه استفاده کرد و بعد از پایان وقت 
نماز می توان به ســادگی مهر ها ی سنگی را ضد 
عفونی کرد و اگر کســی با همه این تدابیر باز هم 
به حقوق عمومی مردمی که حق دارند نمازشان را 
در محیطی مناسب و تمیز بخوانند، بی اعتنایی کرد 
مســئولان پایانه می توانند از راه حل های قانونی 
مناسب استفاده کنند چنان که برای کارمندان ادارات 
دولتی و مراجعان به ادارات نیز قوانینی مشخص در 
نظر گرفته شــده که در صورت عدم رعایت قانون 
با افراد برخورد می شــود یا کار آنها پیش نخواهد 
رفــت. اگر همه ی این موارد را کنار هم قرار دهیم 
خواهیم دید که رعایت بهداشت در رابطه با بیماری 
کرونا در نماز خانه پایانه بسیار ساده تر و ممکن تر، 
از سایر نقاط این مجموعه است و تعطیل کردن این 
مکان به بهانه شیوع کرونا ساده ترین تصمیمی است 

که می توان گرفت.

گرانی مواد غذايی و افزايش قیمت يک دفعه ای اجناس، 
 هم چنین شــیوع کرونا  باعث شــد از افزايش قیمت 

تاکسی های اينترنتی نظیر اسنپ غافل شويم.
   ایــن در حالی بود که به دلیل شــیوع کرونا و حفظ  فاصله 
اجتماعی بیشــتر افراد ترجیح می دهندبه جای اســتفاده از 
 وســایل حمل و نقل عمومی که ریســک ابتلا بــه کرونا در 
آن ها بالا اســت با تاکســی های اینترنتی رفت و آمد کنند 
امــا با افزایش نجومی کرایه ها روبه رو شــدند. آن ها که قرار 
بود سهمیه بنزینشــان را از وزارت کشور بگیرند و کرایه ها را 
افزایــش ندهند به یکباره با چند برابــر کردن قیمت ها باعث 
افزایــش اعتراضات عمومی شدند.افزایشــی که با وعده های 
دولت و توصیه هایش برای اســتفاده از این تاکسی ها به جای 
حمل و نقــل عمومی در تضاد بود، خواه ناخــواه مردم را به 
سمت استفاده بیشــتر از اتوبوس  و حتی آژانس ها سوق داد. 
گاهی اوقات قیمت ها به حدی نجومی است که خود رانندگان 
از دریافت آن خجالت زده می شوند. در گذشته هم کرایه ها در 
برخی مسیرها به حدی پایین بود که اگر سرویس را نمی گرفتند، 
 برایشــان صرفه اقتصادی بیشتری داشــت. حد تعادلی برای 
 کرایه ها وجود نداشت. مطمئناً برای خیلی ها سوال است که چرا 
تاکسی های اینترنتی نرخنامه ندارند و هر راننده نرخی جداگانه 

می گیرد و دقیقه ای نرخ ها تغییر می کند؟
  برای مثــال  الان کرایه 10 تومان اســت و اگــر از برنامه 
بیاییــد بیرون و دوباره وارد شــوید و همــان آدرس را بزنید 
کرایه تغییر کرده اســت! از طرفی این همه افزایش قیمت برای 
مســیری که مثلا با 2000 تومان می تــوان رفت چه دلیلی 
دارد؟   افزایش قیمت این تاکســی هــا باعث بالا رفتن توقع 
 برخی رانندگان دیگر که به صورت شــخصی مســافر کشی 
می کنند هم شــده است و برای مســیری کوتاه که می توان 
 پیاده یا با تاکســی رفــت مبلغ های بالایی را درخواســت 
مــی کنند و در صورت اعتراض می گویند اســنپ هم همین 
 مبلــغ را می گیــرد! درواقع مــردم به دلیل کم بــودن نرخ 
کرایه ها در اوایل ورود این تاکسی ها به چرخه ی حمل و نقل 
عمومی انتظار این افزایش قیمت را از سوی اسنپ نداشتند.   فرید 
شهابی، مدیر تجاری اسنپ در خصوص افزایش کرایه ها گفت : 
کلیه  تاکسی های اینترنتی تحت نظر دستورالعمل نظارتی شهرداری 
فعالیت می کنند. طبق همین دستورالعمل سیستم قیمت گذاری 
تاکسی های اینترنتی پویا و قیمت ها متغیر است. قیمت در هر 
سفر بر اساس 4 فاکتور »قیمت پایه«، »مسافت سفر«، »مدت 
زمان سفر« و »نسبت عرضه و تقاضا« تعیین می شود. از آنجایی 
که نسبت عرضه و تقاضا یکی از اهرم های تعیین قیمت است 
زمانی که میزان تقاضا از عرضه پیشی بگیرد قیمت ها افزایش 
پیدا می کند و افزایش قیمت فعلی به همین دلیل اتفاق افتاده است.

وی در ادامه افزود: بنابراین قیمت در اســنپ یک فاکتور ثابت 
نیست و تغییرات افزایشی و یا کاهشی با توجه به فاکتورهای 

موثر بر قیمت گذاری انجام می شود. به طور مثال ابتدای امسال 
به دلیل کاهش تقاضا شاهد کاهش چشمگیر قیمت ها بودیم، 
در حالی که در همان زمان سیستم حمل ونقل عمومی افزایش 
قیمت سالانه داشت. هدف اصلی ما در قیمت گذاری این است 
که تمامی درخواست ها را به سفر تبدیل کنیم. در حال حاضر، 
برای تبدیل درخواســت ها به سفر، نسبت به سال قبل به طور 
میانگین حدود 15 تا 20 درصد افزایش قیمت داشتیم. به طور 
کلــی این افزایش قیمت همچنان کمتر از میزان افزایش قیمت 
مصوب سرویس های حمل ونقل عمومی است.شهابی تاکید کرد: 
در مورد افزایش قیمت های پیش بینی نشده و دور از انتظار در 
نظر داشته باشید که تمامی سامانه های هوشمند حمل ونقل در 
دنیا، بر اثر اتفاقات بیرونی نظیر تعطیلات یا شرایط جوی یا ایام 
خاص دچار تغییرات قیمت می شوند که این قیمت ها ممکن است 
از حالت نرمال و هر روزه آنها پایین تر و یا بالاتر باشد، مثلا بعد 
از محدودیت های ناشی از شیوع کرونا قیمت های اسنپ کاهش 
چشمگیری داشت و الان هم به دلیل عدم توازن عرضه و تقاضا 
افزایش داشته است. اما به طور مشخص این کاهش و افزایش 
خارج از عرف  موقتی اســت.  وی در خصوص سهمیه بنزین 
تاکسی های اینترنتی هم گفت: از زمانی که طرح افزایش قیمت 
بنزین آغاز شــد، پرداخت مابه التفاوت بنزین آزاد و سهمیه ای 
در چند مرحله انجام شده است و مراحل این کار همچنان در 
حال انجام است.همچنین علیرضا قنادان، مدیرعامل سازمان 
مدیریت و نظارت بر تاکســیرانی تهران در گفتگویی در پاسخ 
به این پرســش که آیا شهرداری تهران نظارتی بر نرخ گذاری 
کرایه تاکســی های اینترنتی دارد، توضیح داد: شهرداری تهران 
امکان نظارت و تعیین نرخ گذاری کرایه تاکسی های اینترنتی 
را ندارد. سال گذشته توافق دوجانبه ای میان شهرداری تهران و 
شرکت های تاکسی اینترنتی منعقد شد که بر این اساس، شهرداری 
تهران تنها می تواند بر استاندارد آلاینده ها، ضوابط رانندگان و 
رعایت اصول ناوگان تاکســی های اینترنتــی نظارت کند.به 
گفته قنادان؛ تاکســی های اینترنتی در حوزه قیمت گذاری زیر 
 مجموعه اتحادیه کسب و کار های مجازی هستند و اتحادیه باید 
قیمت گذاری تاکسی های اینترنتی را تعیین و بر آن نظارت کند.  
وی ضمن اشاره به توافقنامه شــهرداری تهران با تاکسی های 
اینترنتی، بیان کرد: تنها بخش کوچکــی از نرخ گذاری کرایه 
تاکســی های اینترنتی مربوط به نظارت شهرداری است. طبق 
این دستورالعمل، تاکسی های اینترنتی موظف هستند چنانچه 
رقم کرایه شان از نرخ مصوب تاکسی های تلفنی در شهر بالاتر 
بود به مسافر اعلام کنند.  مدیرعامل سازمان مدیریت و نظارت 
بر تاکسیرانی تهران با بیان اینکه تاکسی های اینترنتی براساس 
شاخص هایی نظیر ترافیک، زمان سفر، میزان عرضه و تقاضا 
مسافر، نرخ پویا دارند، افزود: اگر قرار باشد که نرخ تاکسی های 
اینترنتی از نرخ تاکسی های رسمی تلفنی مصوب شورای شهر 
بالاتر باشد، راننده باید در لحظه درخواست سفر به مسافر اعلام 
کند که نرخ اعلامی از نرخ مصوب تاکســی های تلفنی بالاتر 
اســت و در صورت پذیرفتن مسافر، ثبت سفر انجام می شود. 
باید مسافر اطلاع یابد که باید نرخ بالاتری نسبت به نرخ مصوب 

شورای اسلامی شهر را به راننده تاکسی اینترنتی بپردازد.

افزایش كرایه  تاكسی های اینترنتی
 فاطمه هوشنگی/ دریا

  fatemeh.hooshangi747 @ gmail.com

Taha           @ gmail.com
محمد زارعی/دریا
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 دل ازنمازخانــه مــی کنــم و از 
روی کمــد چوبــی کــه کنارش 
ایســتاده ام تکّــه ســنگی که 
احتمــالا نفــر قبلی بــا آن نماز 
خوانده را برمی دارم با استفاده 
از ماده ضدعفونی کننده ای که 
با خود به همراه آورده ام آن را 

ضدعفونی می کنم

,,

اين روزهــای کرونايی دغدغه همه افراد به خصوص نظام 
پزشــکی دو چندان شده است.  وقتی بنا به هر دلیلی به 
بیمارستان های سطح شهر بندرعباس خصوصاً بیمارستان 

شهید محمدی مراجعه می کنیم .
   متوجه می  شــویم که حال نظام پزشکی خوب نبوده است و 
حالا با وجود کرونا دغدغه دو چندان شــده است.در سال های 
گذشته رویکرد جدیدی در نظام سلامت استان هرمزگان بوجود 
آمده بود ، که باعث شده اســت  که مردم هرمزگان برای درمان 
حتی گاهی مشکلات سطحی به استان های دیگر مراجعه کنند. 
 یک ســوال  به وجود می آید، رفتن مــردم بندرعباس با تمام 
مشــقت ها و هزینه هایی که بابت ایاب و ذهاب ، اســکان و.... 
متحمل می شــوند  برای رفتن به  استان های همجوارمانند یزد 
و فارس و کرمان و حتی تهران آیا به دلیل نبود پزشک در استان 
است یا نبود امکانات؟آیا ما به طور مثال  پزشک فوق تخصص 
غدد در شــهر بندرعباس نداریم؟  یــا فوق تخصص گوارش و 
 یا جراح نداریم؟که به دلیل نبود پزشــک به  اســتان های دیگر 
می رویم و یا اینکه پزشک داریم اما امکانات نداریم ؟اما حقیقت 
این است که هیچ کدام از این دو مسئله واقعیت امر نیستند .یعنی 
اینکه ما پزشــکان متخصص متعددی در سطح  شهر بندرعباس 
داریــم و کمبود امکاناتی هم در بندرعباس وجود ندارد .اما پس 
مشکل کجاست ؟ اولین مســئله ای که  باید به آن اذعان داشته 
 باشــیم،  این اســت که ما در بندرعباس در تشخیص و درمان 
بیماری ها با  مشکل روبرو هستیم .وقتی با بسیاری از افرادی که 
 برای درمان به شهرستان های دیگر رفته اند صحبت می کنیم ، متوجه 
می شویم که فرد ماه های متعددی برای درمان به پزشک مراجعه 
 کرده اســت و درمان های متعدد و متنوعی ای را گرفته اما هیچ 
نتیجه ای حاصل نشده است. اما با یک بار مراجعه به یک مرکز 
درمانی در استان دیگر درمان و یا حتی بیماری  فرد  تشخیص داده 
شده است.واقعیت امر این است که ما در تشخیص و درمان بیماری 
در بندرعباس مشکل داریم.البته روی صحبت ما با برخی از پزشکان 
است نه همه پزشکانی که در شهر بندرعباس طبابت می کنند. در 
 این زمینه نیاز به بحث های تخصصی اســت ،که در این مطلب 
نمی گنجد. ســطح سواد بعضی از پزشکان بندرعباسی علاوه بر 
 اینکه خیلی بالا نیســت دست نخورده هم باقی مانده است و  به 
روز رسانی نشــده است.اگر به خودمان و خانواده و اطرافیانمان 
رجوع کنیم بدون شک قطعاً چند نفری را می شناسیم که با این 
مشکل روبرو شده اند . تشــخیص غلط و یا نادرست در مورد 
بیماری شــخص و ارجاع فرد برای درمان به استان های دیگر. 
ده ها مثال در این خصوص وجود دارد ، حتی افرادی هســتند 
که بعد از مراجعه به اســتان دیگر با این جواب روبرو شده اند که 
دیگر دیر شده است و بیماری قابل درمان نیست و..... نکته دوم 
اینکه سیستم مدیریتی در این خصوص بسیار دخیل است . سیستم  
درمان بندرعباس به نحوی پیش می رود که اصلًا مطالبه گر نیست 
.شاید گفته شود که در حال حاضر صد پرونده پزشکی وجود دارد، 
در صورتیکه داشتن صد پرونده پزشکی در مقابل صد هزار پرونده 
که بایستی داشته باشیم و نداریم اهمیت زیادی ندارد.بارها دیده ایم 

که خیلی از پرونده های پزشکی وجود داشته  که حقیقتش افشا 
نشده است . نکته دیگر که در بندرعباس وجود دارد که در کمتر 
استانی مشاهده می شود ، هماهنگی بیمه ها با مراکز درمانی است. 
در استان های دیگر می بینیم که بیمه ها نظارت درست و دقیق 
دارند. آیا این بیمار نیاز به بستری دارد ؟آیا نیاز به این مدت زمان 
ماندن در بیمارستان داشته است ؟آیا بیمار همین فرد بیمار است که 

با دفترچه بیمه آمده است و یا خیر؟
   در حالــی که می بینیم در بندرعبــاس معکوس این قضیه در 
حال رخ دادن اســت. بیمارها با دفترچه و بیمه های دیگران به 
مراکز درمانی و مطب پزشکان  مراجعه  می کنند و هیچ نظارتی 
وجود ندارد .موضوع دیگر اینکه اگر کمی موشکافانه تر بررسی 
انجام دهیم در اطراف خود می بینیم که این اتفاق بسیار رخ داده 
اســت بدون اینکه پروتکل درمانی برای فرد اجرا شود بیمار  از 
بیمارستان مرخص شده است.مسئله دیگری که در زمینه درمان  
وجود دارد متاســفانه خود مردم هم مطالبه گر نیستند. خطاهای 
پزشــکی در حق افراد صورت می گیرد و منجر به آسیب های 
زیادی می شــود و هجرت از این اســتان به استان دیگر برای 
درمان ، بعد از بازگشــت هیچ پیگیری نمی شــود و بسیار این 
 جمله تکرار می شــود که اگــر مطالبه گر باشــیم اتفاقی رخ 
نمی دهد ، تاثیری نخواهد داشــت، تازمانیکه این مطالبه گرنبودن 
و این طرز تفکر در بین افراد وجود دارد هیچ گاه نمی توانیم شهر 
و اســتان را متحول سازیم. روزانه بر تعداد پزشکان در سطح شهر 
بندرعباس افزوده می شــود. اما این افزایش باید با نظارت علوم 
پزشکی بر همه جوانب آن باشد. در زمینه نظارت بر مراکز درمانی 
 و مطب پزشــکان برخوردهای سلیقه ای صورت می گیرد. همین 
 امر باعث شده است که یک عده از پزشکان کلًا زیر ذره بین باشند 
 و عــده ای دیگرخــارج از دایــره ذره بیــن قــرار بگیرنــد. 
سفارش پذیری ها و حمایت های غیر معقول و غیر منطقی از افراد 
باعث می شود که نتوان گاهی در این زمینه کاری را پیش برد.بهتر 
است بگوییم درمان در حال حاضر یک درآمد محسوب می شود تا 
کمک به انسان ها.چند نکته در خصوص بیمارستان شهید محمدی به 
عنوان قطب درمانی و بیمارستان تخصصی استان هرمزگان باید بیان 
شود. بیمارستان شهید محمدی برعکس بسیاری از  بیمارستان های 
کل کشور است. در استان های دیگر دانشگاه علوم پزشکی چندین 
مرکز درمانی در سطح شهر دایر نموده است، ولی در هرمزگان فقط 
یک مرکز درمانی وجود دارد به نام بیمارستان شهید محمدی.اگر از 

بیمارســتان تخصصی شریعتی که به تازگی بازسازی شده است و 
فقط مختص زنان است چشم پوشی کنیم. بیمارستان شهید محمدی 
همه بخش های تخصصی را  در خود جای داده اســت یعنی در 
نقطه دیگری از شهر بندرعباس و یا استان  مراکز تخصصی خاصی 
وجود ندارد.اگر به اســتان های دیگر برویم مثلا استان فارس در 
زمینه گوارش یک بیمارســتان تخصصی دارد، برای چشــم یک 
 بیمارســتان تخصصی وجود  دارد  مراکز تخصصی سوختگی را 
می بینیم و... با وجود بیمارســتان های جنرال اما این تمرکز هم 
چنان وجود دارد.وقتی مراکز درمانی تخصصی وجود داشته باشد 
 آن هم در نقاط مختلف شــهر باعث می شود که مطب پزشکان و 
داروخانه های آن تخصص هم در همان اطراف دایر شوند.دسترسی 
افراد آســان تر می شود ، نیاز نیســت برای رفتن به آزمایشگاه و 
داروخانــه و... چنــد بار تردد انجام شــود.  باعث پیشــرفت و 
به روزرســانی تخصص ها می شــود.نکته دیگــر در خصوص 
بیمارستان شهید محمدی وجود دارد این است که از آنجائیکه همه 
 مراکز تخصصی در این مجتمع واقع شــده اســت دراین اورژانس 
مراجعه کننده هــای زیادی در طول روز آورده می شــوند انواع  
مجروحین تصادفات  و بیمارها وارد این اورژانس می شــوند ، در 
این شلوغی و ازدحام و پراکندگی  بیمارهای مختلف ممکن است 
خطاهای زیادی رخ دهد. نقدی دیگر که در خصوص بیمارستان 
شهید محمدی وجود دارد این است که ،هیچ  بیمارستانی در  دنیا 
وجود ندارد که اتاق عمل ارتوپد آن خارج از ساختمان و در حیاط 
باشــد. در سرما و گرما بیمار به حیاط آورده شود تا عمل شود و 
 با بیهوشی و دست و پا حتی سرشکسته و گچ گرفته حتی گاهی 
 آسیب های نخاعی  بعد از عمل از فضای باز رد شود و به بخش فرستاده 
می شوند. قســمت  icu  مرکزی بیمارســتان شهید محمدی هم  
جدای از بیمارستان است  .icu جنرال شهید محمدی کاملًا جدا از 
بیمارستان است، اگر مریض قابل انتقال باشد و بخواهد از اورژانس  
 بــه بخش  icu منتقل شــود باید  از محوطه  بیمارســتان با تمام 
آلودگی ها و سرما و گرما رد بشود.این امر برای یک مرکز تخصصی 
در سطح استان بسیار نگران کننده است .اگر مدیران ما در این زمینه 
مقاومتی برخورد نکنند و همه مراکز را در مجتمع شــهید محمدی 
متمرکز نکنند شــاید  در خصوص  وضعیت درمان ،  پیشرفتی در 
این زمینه حاصل شود.اگر با مطالبه گر بودن و درخواست از مدیران 
خود پیگیر باشیم می توانیم شهر خود را آباد کنیم خرابی این شهر به 

ضرر ما است و آبادانی این شهر به نفع ما است.
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